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Potreben je rezervni
sklad osebnih dohodkov

Gospodarskim organizacijam je treba dopustiti lahko podjetja ustvarijo večji do-
" hodek in izločijo tudi za slabše

to možnost in še bolj sprostiti delitev dohodka v S’ z? osebne" doTodke6 Gospt
darske organizacije se torej za- 

podjetju. Predsedstvo Republiškega sindikalnega vzemajo za to, da bi lahko usta- 
— ------ ---- novile rezervni sklad osebnih
sveta podpira ta predlog številnih gospodarskih ^ SizlS0S°™ %

. .. »T. v i • • sklad določena sredstva, ki biorganizacij. Ni namreč smotrno, če si podjetja ne jih dosegla v uspešnih poslov- 
■---------------------------------------------------------------------------  nih letih in spet črpala iz teh
morejo v dobrem poslovnem letu ustvariti rezerve oom^defavskeea’ ^vf^f svsk}^"

, 771 r tih, oziroma času, ko’ ne biosebnih dohodkov, ki bi Jih lahko porabila v pn- dosegla povprečnih ekonomskih
' uspehov. Ce bi bila dopuščena ta

hodnjih letih. možnost se podobna nihanja ne
zaslužkih delavcev in nagrajeva-

Delitev dohodka gospodarskih mesecev po odobritvi zaključne- n5e P° učinku bi imelo trdnejšo 
organizacij je bila lani sprošče- ga računa na osnovi obstoječih 0.sn0V0 tudi za čas, ko podjetje 
na. Točneje povedano, Organi predpisov, gospodarska organiza- ^ ^Tarjal0 tolikšnih
upravljanja lahko pp svoji pre- cija ne more uporabiti za osebne P

tenv« sa , TAKSNO DOLOC.LO LAHKO 
ne dohodke in kolikšen za skla- sklepom delavskega sveta, bodisi NAVAJA KOLEKTIVE NA NE- 
de. Prizadevanja, ki so prišla le- razporedi v svoje sklade, ali ga ^OTUNnnFrTTFvnP v a ri! 
tos do veljave na področju na- pušča kot nerazporejena sred- SMOTRNO DELITEV DENARJA,

NAMENJENEGA ZA 
DOHODKE

OSEBNE

Ro,-- Jp letos obiskala kaj muhava jesen! Paprik je sicer dovolj in še marsičesa, za kar se zanimajo 
Dr,- 0(iinje; manj pa je krompirja in jabolk! No, shrambe ne bodo ostale prazne, saj si bo trgovina 

da z uvozom krompirja in s tem založila potrošnika mimo proizvajalcev, ki navijajo cene. Na 
sliki: Ljubljanski trg in mnenje gospodinj: Ko bi bilo krompirja toliko kot paprik...!

Foto: Milan Šparovec

grajevanja, to je, da v večini stva.« 
podjetij ne dele prejemkov pa
formalnih kvalifikacijah in po MOŽNI STA DVE REŠITVI 
času, temveč po delu, težipi in OSNOVATI REZERVNI SKLAD 
zahtevnosti dela, vendarle opo- ALI pA pREpuSTITI DELAV-
zarjajo, da je delitev dohodka se _______  „ .
v neki meri utesnjena. Na to je SKIM SVETOM PRAVICO, DA 
opozorila praksa v podjetjih, kjer SAMI RAZPOREDE PREOSTA- 

_j30 se odločili za celovitejše na- LA SREDSTVA
Ograjevanje po učinku, kjer sploh 

ne poznajo več delitve osebnih do- Menijo, da bi veljalo ta člen 
hodkov v obliki tako imenovane- omenjenega zakona spremeniti
ga dobička, temveč sproti vsak tako, da bi bila gospodarski or- , , ,, . ..
mesec izplačujejo osebne dohod- ga„izaciji dopuščena možnost, da fhodke ip ne bodo imeh zavoljo
ke v skladu z rastjo produktiv- odobritvi zakliučneea računa T""”r
nosti in ustvarjenim dohodkom P° oaoDntVi ^ t g f
podjetja. V teh in drugih podjet- °snovl obstoječih predpisov 
jih, kjer nagrajevanje za sedaj °dvede v rezervni sklad osebnih
sicer še ni tako izpeljano, vendar dohodkov sredstva, ki jih v ta
se na tp pripravljajo, pravijo, da namen ni porabila, s tem skla-
bi verjetno veljalo spremeniti 13. dom pa bi samostojno razpolagal
člen Zakona o sredstvih gospo- delavski svet. Možna pa je tudi
darskih organizacij. Ta člen druga rešitev, in sicer tako, da
namreč pravi: bi deveti odstavek 13. člena Za-

»•Del čistega dohodka, ki je bi! kona o sredstvih gospodarskih 
namenjen za osebne dohodke, pa organizacij sploh opustili in da

<“®uSčal «avsW„sve-

POGLAVITNO: ŠE HITREJE 
ZIDATI STANOVANJA

Sicer pa velja razmisliti tudi 
o tejle stvari: ali takšno določilo 
ne navaja kolektive na nesmotrno 
trošenje denarja, ki so ga name
nili za osebne dohodke. Lahko se 
dogodi, da bodo marsikje iz bo- 
jasni, da jim ta denar ne bi za
padel, ob zaključnem računu brez 
utemeljitve porazdelili za osebne 
dohodki
takšne delitve prav nikakršnih 
koristi za proizvodnjo in nadalj
njo rast dohodka podjetja. In tu
di, če je ta denar vložen na sklad 
nerazporejenih sredstev, se lahko 
dogodi, da bo nesmotrno potro
šen, še več, da bo potrošen mimo 
delavskega sveta (to vemo iz 
prakse)..

Skratka tudi ti razlogi govore 
za osnovanje rezervnega sklada 
osebnih dohodkov, kajti s tem bi 
še bolj utrjevali nagrajevanje po 

tom možnost, da sami razporede učinku in smotrno gospodarjenje 
preostala sredstva, namenjena za s sodstvi, ki so jih kolektivi ne
osebne dohodke. 1 menili zanj- Gre za še boljsproščeno delitev dohodka. Seve- 

Zakaj ta zahteva? Na proiz- da pa tega ne bi smeli omejevati 
vodnjo, na ustvarjanje dohodka z določilom, koliko sredstev bi 
in s tem tudi ustvarjanja sred- gospodarska organizacija morala 
štev za osebne dohodke delavcev vl°žiti v rezervni sklad osebnih 
vpliva več činiteljev. "V podjetju dohodkov.
je lahko še tako dobra volja za Predsedstvo republiškega sin- 
delo, toda plana ne morejo do- dikalnega sveta je na svoji seji 
seči, če na primer dobe pozno Predlog številnih gospodarskih 
surovine, če ni električne energi- organizacij tudi podprlo, ker so-Stcmovanjska reforma na seji predsedstva Zveznega odbora SZDL J
je itd. Podjetje lahko ‘ sicer”?z- ^dobrem ^slovne^lelu^fmS 

če se postavimo na stališče, da je stanovanje go, tega ni omogočal. Stanovanj- neizvedljiva. Gre namreč zato, deluje zelo kakovostno blago, to- ^st^ritf "določeneU rezerve
potresna dobrina - to stališče p« je edino pra-
Vilno — potlej je jasno, da mora biti uporaba ^ banka. V prihodnjem obdobju din, z vsemi predvidenimi ukre- predvidenega dohodka. Še več,
stanovanja najneposredneje povezana z dohod- mora stanovanjski fond bistveno pi pa se bo vrnilo od tega okrog dohodek se mu v tem primeru
kom vsakega posameznika, Z niegovo osebno bremeniti svojo dosedanjo vlo- 17 milijard din. Samo dohodki zmanjšuje, ker mora za zalogoi . .. ™ J 6 u go in.se začeti ukvarjati s celo oseb v delovnem razmerju bodo Wa„P „koristjo. To pomeni, da mora tisti, ki zeli boljše vrsto dejavnosti v zvezi s stano- zvišani za kakih 32 milijard b ? Plačevati obresti za dodat- Slaba organizacija javnih služb
stanovanje, več delati, proizvajati, doseči večji Vanjsko izgradnjo. V stanovanj- dinarjev, ker bodo njihovi za- Vsa J? nihan]f. Jahko cest°krat povzroča nepotrebno iz-
dohodek. To je bistro bližnje stanovanjske re- “S S! “““ ““ ^ ,Z”n?S Za“eta° 8ub”
forme, sa katero bomo na tem zelo važnem pod- doče izgradnje, pa tudi razdelje- 'Nadaljevanje na 2 strani) dohodke, kadar pa teh nihanj ni, (Berite članek na 2. strani)
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osebnih dohodkov, ki bi jih lah
ko porabilo v bodočih letih.

P. D.

ročju našega življenja začeli uvajati socialistično vania stanovanj. Pri ton je bi- 
načelo vsakemu po delu in da bomo hkrati z njo vJnj^ga^onda3sredstev n^bo 
Ukinili ostanke administrativnega obdobja našega možno vlagati v nobene druge 
razvoja. 1 namene kot samo v stanovanjsko

. Prt J " izgradnjo. Tako bo možno ustvar-
•favg-.uosedanjem načinu razde- kalno ureditev stanovanjskega jeno stanovanjsko bogastvo upo- 

^ stanovanj, ko ni bilo no- vprašanja, so za bližnjo stano- rahljati samo za tisto, čemur je
, °nomskih meril, tega ni- vanjsko reformo ustvarjeni zdaj tudi namenjeno, kar pa doslej

6°fC'?OŠtevali- Razen toga bi tudi že nujno potrebni gospodar- ni bilo zmeraj pravilo.
^ todkanie ekonomskih meril ski pogoji. Splošni gospodarski' ... . ,

Področju, ki mimogrede vzpon, obseg akumulacije, pove- „ ,ZX€Z1 le treba upošte-
^Sa « domeni četrtino vsega na- Čanje narodnega dohodka in vatl tudi dejstvo, da je v pnhod-

hodnega bogastva, bi sa- splošnega življenjskega standar- obdobju predviden takšen
^ŽgVri.rLadalje zaostrovalo že tako da delovnih ljudi, vse to je pred- J®”1,?.? stanovanjske izgradnje, Id 
fctavn 1 stanovanjski položaj. Od- vsem omogočilo uvedbo takšne bltr™',sJ 4x1 priras;tkf Prebival- 

^administrativnih ostankov reforme. Ustvarjeni so namreč ^egax-Pu VSe,k^or nf bl
^de!?3 Področju izgradnje dn pogoji, da z ustreznim zvišanjem "togli dose^ brez takšne stano- 
dlg Ivanja stanovanj bo ustva- plač lahko vsak zaposleni dela- vanl?^e reforme, brez prehoda

Ut^anost delovnih ljudi narino. kov na tem področju. Drugače bi
m. ivi teh, _ vprašanj. Posamez
na iivje bodo več samo čakali,

krije

S KEŠ- IbSSiS
, Ijše’ siceJ praviloma čim gotovih normalno vzdrževanje le- Nedvomno se je bilo treba vse 

s’ jdobnejše, ne da bi se pr! tega in, kar je najvažnejše, za- te reforme lotiti zelo obzirno in 
a t zmenih, koliko je iz- gotovih ■ nadaljnjo, še hitrejšo skrbno. Ker se lotevamo izvaja- 

Toda - 3 stanovanja stala. gradnjo stanovanj. Dosedanji nja stanovanjske reforme v zelo 
*'aft0v cfPrav je tudi sedanja stanovanjski fond, dasiravno je ugodnih gospodarskih razmerah, 

a “ kriza terjala radi- v bistvu odigral pozitivno vlo- žrtev, ki spremlja ta ukrep, nivanjska



PO POČITNICAH -
K BISTVENIM PROBLEMOM

Seja OSS Kranj

Prejšnji teden je bila v Kranju skupna seja tajni
štva OSS Kranj in predsednikov občinskih svetov, na 
kateri so občinski predsedniki poročali o svojem delu. 
hkrati pa so izdelali zaključke plenuma OSS o pre
skrbi in kmetijstvu.

S plenarne seje RO sindikata kmetijskih, živilskih in tobačnih delavcev

Sindikati in tržišče
V ponedeljek, 12. oktobra je bila v Ljubljani plenarna seja 

republiškega odbora sindikata kmetijskih, živilskih in tobač
nih delavcev Slovenije. Poleg članov plenuma so se seje 
udeležili tudi predsednik CO tega sindikata, podpredsednika 
in tajnik republiškega sindikalnega sveta, sekretar za blagov
ni promet in drugi. Člana republiškega odbora Jože Novinšek 
in Jaka Bogataj sta poročala o nekaterih družbeno-političnih 
problemih nadaljnjega razvoja kmetijstva z ozirom na pre
skrbo tržišča in predelavo kmetijskih pridelkov ter o proble
mih delavskega in družbenega upravljanja v kmetijstvu in 
živilski industriji.

Oskrba delovnih ljudi s kme
tijskimi pridelki v nepredelani ali 
predelani obliki je v osebni po
trošnji zaenkrat še glavni in naj- 
občutljivejši del. Ker je bilo prav 
na tem področju v preteklih letih 
najmanj stabilnosti, t. j. primanj
kovalo je določenih kmetijskih 
pridelkov, kar se je odražalo tudi- 
v njihovih cenah in s tem tudi na 
življenjskem standardu delovnih 
ljudi, so povsem razumljivi napori 
naše družbe, da čimprej pridemo 
do boljše preskrbe in večje ter 
cenejše kmetijske proizvodnje.

Ker je sindikalna organizacija 
zelo zainteresirana za dobro in 
ceneno oskrbo tržišča s kmetijski
mi pridelki, je prav, da se začne 
tudi na tem področju gospodarske 
dejavnosti bolj angažirati in s svo
jimi gledišči ter zaključki dopri
nese svoj delež k hitrejšemu raz
voju kmetijske proizvodnje in k 
gradnji predelovalne industrije. 
Sindikalna organizacija si mora 
predvsem prizadevati, da bo v tej 
panogi gospodarstva pravočasno 
izpolnjen plan in da se sproti od
pravljajo pomanjkljivosti pri pla
niranju proizvodnje ter oskrbi tr
žišča s kmetijskimi pridelki.

Družbeni plan gospodarskega 
razvoja predvideva porast proiz
vodnje v kmetijstvu za 72 %. 
Kljub temu, da so planske naloge 
visoke, bo že v letu 1959 doseženo 
74,5 % družbenega plana. Ker se 
mora dvigniti proizvodnja v letu 
1960 za 23,5 %, v primerjavi z 
letošnjim letom, v letu 1961 pa do
seči 100 % izpolnitev plana, so na
daljnje naloge kmetijskih organi
zacij jasno določene. To ne pome
ni samo ohranitev današnje dina
mike razvoja, temveč njeno ne
nehno naraščanje.

Ker je v družbenem planu po

svečena posebna skrb nadaljnje
mu razvoju kmetijstva v družbe
nem sektorju (saj bo znatni del 
investicijskih sredstev vložen v 
kmetijska posestva, na katerih se 
bo povečala proizvodnja kar za 
2,5-krat), bo potrebna na tem pod
ročju zelo močna aktivnost orga
nov delavskega upravljanja in 
sindikalnih organizacij, zato da 
bodo uspešno izpolnjene zahteva
ne naloge. Na posestvih bodo mo
rali upostaviti sodobno organiza
cijo dela in uvesti nagrajevanje po 
enoti proizvoda, da bo vsak de
lavec z zanimanjem sodeloval pri 
izgradnji posestev. Poudarek sami 
tehnični izgradnji brez sodelova
nja kolektivov nam ne jamči, da 
bomo dosegli uspehe. Poleg tega 
bodo morali kolektivi teh posestev 
posvetiti več pozornosti vprašanju 
proizvodnih stroškov in ekono
mičnosti poslovanja. Na to nas 
opozarjajo proizvodni stroški za 
istp proizvodnjo na različnih po
sestvih. Izredno velik razpon cen 
pri posamezni enoti proizvoda na
kazuje možnost za njihovo zni
žanje; in nakazuje, da: je možno 
celo oblikovanje nižjih prodajnih 
cen. To naj bi omogočilo, da. bi 
prišla na tržišče večja količina 
njihovih proizvodov po nižjih ce
nah, kar bi ugodno vplivalo na 
formiranje cen na trgu in s tem 
tudi na življenjski standard de
lovnih ljudi.

Ugotovitev, da se kljub pre
cejšnjim uspehom, ki so bili do
seženi v preteklih, posebno pa v 
letošnjem letu, še vedno čuti po
manjkanje nekaterih kmetijskih 
pridelkov in proizvodov, sili sin
dikalno organizacijo, ki ima v svo
jem programu dela tudi skrb za 
življenjski standard delovnih lju
di, k razmišljanju, kaj je treba

poleg utrditve kmetijskih organi
zacij še storiti, da se te pomanjk
ljivosti odpravijo. Analize glede 
preskrbe potrošniških središč, ki 
jih je izvedel republiški sindikal
ni svet, nekateri okrajni in ob
činski sindikalni sveti, so prinesle 
zanimive ugotovitve, na osnovi 
katerih so sindikalne organizacije 
izdelale določena stališča, katera 
bodo morali tudi tisti, ki skrbijo 
za nadaljnji razvoj našega gospo
darstva, upoštevati pri svojem na
daljnjem ukrepanju.

O teh pomanjkljivostih so raz
pravljali tudi na tem plenumu. Po 
mnenju prisotnih je treba podvze- 
ti naslednje ukrepe, da bi se stanje 
glede preskrbe tržišča s kmetij
skimi pridelki izboljšalo: delovni 
kolektivi’ in sindikalne organiza
cije na področju proizvodnje kme
tijskih pridelkov in njihove pre
delave naj si' prizadevajo razviti 
čimprej sodobno proizvodnjo, kar 
bo dalo ob večji produktivnosti 
dela večje količine cenene proiz
vodnje, kar bo pripomoglo k boljši 
oskrbi tržišča in stabilizaciji cen. 
Komune in njihovi organi, poseb
no pa zbori proizvajalcev naj več 
storijo za vsklajevanje proizvod
nje na njihovih območjih s potre
bami tržišč: Občinski ljudski od
bori naj si v večji meri prizade
vajo, da se v okolici večjih po
trošniških središč organizirajo 
takšna posestva, ki se bodo bavila 
s pridelovanjem povrtnin in rejo 
krav molznic in bodo oskrbovala 
ta središča z zelenjavo in mlekom, 
torej s proizvodi, ki jih je težko 
prevažati in jim zaradi deficitno- 
sti teh proizvodov z določenimi 
sredstvi pomagajo normalno po
slovanje: S pravočasnimi ukrepi 
naj občinski ljudski odbori pre
prečujejo razne nepravilnosti na 
tržišču. Občinski ljudski odbori 
naj se glede oskrbovanja tržišča 
posvetujejo z gospodarskimi in 
političnimi organizacijami, da bi 
sestavljali realne načrte proizvod
nje, ki bi ustrezali dejanskim po
trebam tržišča. Zato bi zagotovili 
nemoteno preskrbo, naj občinski 
ljudski odbori začno urejevati 
vprašanje transporta, skladišč, 
hladilnic in drugih objektov.

Iz poročil predsednikov ObSS 
je razvidno, da so občinski sveti 
že prebrodili »-počitniško krizo« 
in so pričeli z delom. Štirje ob
činski sveti so imeli plenume, na 
katerih so obravnavali obrtništvo 
v svojih občinah (plenum OSS je 
sprejel zaključke o obrtništvu že 
meseca julija); večina svetov pri
pravlja sestanke z delavci, zapo
slenimi pri zasebnih delodajalcih 
v zvezi s pripravami za sklenitev 
kolektivne pogodbe in vključitev 
čimvečjega števila teh delavcev 
v sindikalno organizacijo; prav 
sedaj so občni zbori, na katerih 
bodo reorganizirali društva uči
teljev in ustanovili večje število 
novih podružnic; pripravljajo se 
na izdelavo analiz o rezultatih 
politike nagrajevanja po novih 
tarifnih pravilnikih itd.

Ker v nekaterih podružnicah 
še niso imeli polletnih konferenc, 
naj bi imeli konference še v 
oktobru in prvi. polovici novem
bra. Na teh konferencah, naj bi 
obravnavali polletne obračune, 
uspehe nagrajevanja po novih 
tarifnih pravilnikih in kulturno- 
prosvetne probleme, zlasti pa na
čin koriščenja skladov za kadre 
itd. Tako bodo konference imele

velik mobilizacijski pomen za 
pritegnitev članstva k reševanju 
bistvenih problemov svojega pod
jetja oziroma občine. To bo tudi 
dvignilo ugled sindikalnih orga
nizaciji.

Pri izdelavi zaključkov zad
njega plenuma OSS o preskrbi in 
kmetijstvu je bila ponovno po
udarjena potreba, da so razen 
organizacijskih ukrepov v pre
skrbi potrebni predvsem koreniti 
ukrepi v kmetijski proizvodnji. 
Industrijskega delavca bo treba 
zainteresirati, da bo veliko kritič
ne j e spremljal politiko občinskih 
ljudskih odborov glede preskrbe

Predsedstvo okrajnega sindi
kalnega sveta Nova Gorica je 
imelo skupaj z okrajnim zavo
dom za socialno zavarovanje dne 
10. oktobra sejo, na kateri so raz
pravljali o invalidskem in pokoj
ninskem zakonu. Na tej seji so 
govorili tudi o stikih z zavaro
vanci in sklenili, da bodo člani 
skupščine zavoda organizirali v 
vseh gospodarskih organizacijah 
zborovanja, na katerih bodo med 
drugim razlagali zakon o pokoj
ninskem in invalidskem zavaro
vanju.

POGLAVITNO; ŠE HITREJE 
ZIDATI STANOVANJA

(Nnriallevanle s I strani) 
tega bodo pokojnine zvišane za 
nekolikanj večji odstotek, zviša
ne pa bodo tudi invalidske dokla
de. Da ne bi prišlo do pritiska 
na trg spričo zvišanja realnih do
hodkov hišnih lastnikov, ki - če 
so v delovnem razmerju — prav 
tako dobijo 6,5-odstotno poviši- 
čo, je s posebnim predpisom 
predvideno, da tem ljudem v 
letu 1960 ta povišica ne bo iz
plačana. To povišico bodo lahko 
porabili šele 1962., 1960 pa samo 
v primeru, če bi s temi poveča
nimi dohodki želeli sodelovati v 
obliki predplačila na novo sta
novanje ali če bi ga uporabili ža 
popravilo svojih hiš.

Razumljivo je, da je bilo tre
ba misliti tudi na nujno potreb
no postopnost pri. izvedbi te sta
novanjske reforme. To je bilo po
trebno tembolj, ker je nemogoče 
tudi z najboljšimi ukrepi doseči 
stoodstotno individualno povra
čilo za zvišano stanarino. Zato je 
s posebnim predpisom predvide
no tudi to, da stanarina, ki bi 
posamezniku presegala znesek 
200 din nad predvidenim pov
račilom, ne gre v breme stano
valca v roku šestih mesecev, v 
posameznih komunah pa bodo 
ljudski odbori ta rok podaljšali 
tudi do enega leta.

Prav tako je, zato da bi omo
gočili, da bi prehod na normal
ne ekonomske odnose na pod
ročju stanovanjskega vprašanja 
potekel v skladu z različnimi

okoliščinami v posameznih ko
munah (različna začetna osnova, 
moderna stanovanja v novih in
dustrijskih naseljih in podobno) 
prepuščeno določanje novih sta
narin občinskim ljudskim odbo
rom. Ker je vrednost stanovanja 
podlaga tudi za nadaljnjo sta
novanjsko izgradnjo, ni nobene
ga razloga za bojazen, da komu
ne te okoliščine ne bodo dovolj 
upoštevale. Vsekakor se bodo vse 
komune marale prej ali slej 
opredeliti za uvedbo normalnih 
ekonomskih odnosov tudi na tem 
področju, da ne bi zaostajale pri 
nadaljnjem izvajanju politike po
spešenega tempa stanovanjske iz
gradnje. Povsem jasno je, da bo
do prav tako morale paziti na 
stroške, na ceno vsakega posa
meznega izgrajenega stanovanja, 
ker jih bo k temu silila tudi za
interesiranost vsakega posamez
nika, da pride do zdravega, toda 
cenenega stanovanja.

Vsa ta vprašanja, katerih po
sebni namen je, kot smo že de
jali, še nadalje pospešiti stano
vanjsko izgradnjo, so bila pred
met vsestranske razprave na 
predvčerajšnji seji predsedstva 
Zveznega odbora Socialistične 
zveze delovnega ljudstva Jugo
slavije. Zdaj je naloga družbeno
političnih činiteljev v komunah, 
da se zavzamejo za to, da bi 
bližnjo stanovanjsko reformo čim 
učinkoviteje uveljavili in da bi 
čimprej začeli čutiti njene sa
dove.

in kmetijstva. Predvsem bo n .! 
na sprememba strukture inyeS. • 
cij v korist kmetijstva, saj je ? 
lo letos do septembra od 4 rni 
jard 290 milijonov celotnih 1 
vesticij v okraju vloženih v s 
cialistični sektor kmetijstva K 
maj 26 milijonov, v zadruz 
sektor pa 47 milijonov.

Sklenjeno je bilo, da se z z 
ključki plenuma seznani vse z ^ 
interesirane organe, zlasti P 
ljudske odbore in kmetijsko P 
slovno zvezo.

7 dni
v sindikatih
Predsedstvo okrajnega sindj” 

kalnega sveta Murska Sobota 1®
imelo skupaj z okrajnim sveto!” 
Svobod pred nekaj dnevi sejo,n 
kateri so razpravljali o izobrazb' 
vanju delavcev. Ugotovili so, a 
sredstva za kadre v podjetjih oe' 
smotrno izkoriščajo in d%Je 
upravnih in samoupravrBH org^ 
nov za bodoči kader premajhna 
Glede tega so menili, da moral ^ 
delavski sveti izobraževanju 
lavcev posvetiti več pozornosti, 
svoje programe dela naj vnesel'' 
tudi to ter poskrbijo, da se boa 
začeli delavci prek primem1 
oblik vzgajati, strokovno in P0* 
tično izobraževati. Sklenili s. 
tudi, naj občinski sindikalni sve 
vodijo evidenco, kako vpliva >z 
obraževanje delavcev v gospoda^ 
skih organizacijah in delavski 
univerzah na učinek dela, n 
boljšo organizacijo dela, n 
zmanjšanje nesreč pri delu itd-

Predsedstvo okrajnega sind1 
kalnega sveta Novo mesto je ih1?* 
lo 10. oktobra sejo, ki so se 1 
udeležili tudi predsedniki koh11 
sij za gospodarska in tari'11 
vprašanja. Govorili so o uvelj3^ 
Ijanju novih sistemov nagmk 
vanja po učinku v gospodarski 
organizacijah. Sklenili so PriP“i 
roči ti okrajnemu in občinskU” 
ljudskim odborom, naj organiz 
rajo strokovne biroje, ki bi sist 
matično proučevali organizacij 
in s sistem standardne proizvo 
nje. Le-ti naj bi spremljali tu 
dosežke gospodarjenja, uvel]®'' 
Ijenja novih meril dela po uci*1 
ku itd. ...

Predsedstvo okrajnega sin® 
kalnega sveta Novo mesto je. D.g 
seji dne 10. oktobra razpravi]® 
o razvoju gospodarstva v minu11^ 
osmih mesecih, o nagrajevani 
po učinku ter o poročilu Zavo 
za socialno zavarovanje N0., 0 
mesto. Ugotovili so, da je- tujj 
v prvem polletju nagrajenih Pj 
učinku v vsem gospodarstvu 3'’v 
odstotka vseh zaposlenih, sam0 
industriji pa je delalo po učin* 
40,1 »/o delavcev. Avgusta mes® .j 
je delalo po učinku v industr J 
že 6,4 % delavcev več, v vs® . 
gospodarstvu pa 9,8 °/o. Skle® 
so, da je treba nagrajevanje P^ 
učinku postopoma, glede na P 
goje, razširiti na vsa delovna h1 
sta, kjer je to mogoče.

Nove službe za državljane
Zdaj mineva šest mesecev od začetka akcije za reorga

nizacijo občinske in okrajne uprave. To akcijo vodijo ko
misije za pospeševanje dela in sistemizacijo delovnih mest, 
ki so jih ustanovili sami ljudski odbori. Ta akcija je bila 
sicer julija in avgusta v zastoju, toda zdaj je spet v polnem 
razmahu. Večje število ljudskih odborov občin in okrajev 
je zaključilo popis poslov delovnih mest in snemanje delov
nih procesov. So pa še občine, ki zaostajajo pri tej akciji 
za reorganizacijo, v glavnem iz subjektivnih razlogov. Na 
srečo je bilo teh občin precej malo. V nekaterih ljudskih 
odborih so bile komisije neaktivne zato, ker sta v njih delala 
samo eden ali dva nameščenca, ki nista mogla biti kos ob
širnemu delu.

V nasprotju s tem pa so ko
misije^ nekaterih občin — kakor 
na primer v Novem Sadu, Treš- 
njevki, Šoštanju, Radovljici, Ku- 
manovu, Banatskem Karlovcu in 
vse občinske komisije v okraju 
Svetozarevo — že analizirale 
zbrane podatke, sestavile predlo
ge nove organizacije v zvezi z 
racionalizacijo delovnega postop
ka in sistemizacijo delovnih mest. 
To so storile tudi komisije okraj
nih ljudskih odborov Svetozarevo, 
Varaždin, Vinkovci, Kumanovo, 
Bitolj itd. Ti odbori so lahko šli 
dlje, kot je predvideno z akcijo 
o reorganizaciji uprave predvsem 
zaradi zanimanja politično-izvrš- 
nih organov, predsednikov in 
podpredsednikov ljudskih odbo
rov in sindikalnih organizacij, ki 
so vsestransko podprle akcijo za 
reorganizacijo uprave ljudskih 
odborov.

Zdaj večina komisij analizira 
zbrane podatke in snema delov

na mesta. Ta del posla pri reor
ganizaciji uprave je najpomemb
nejši in zato tudi pomeni najte
žavnejšo fazo. V nekaterih obči
nah so imele komisije težave za
voljo teženj dela nameščencev, 
ki so želeli prikazati, kakor da so 
pri svojem poslu popolnoma an
gažirani. Zato so takšni usluž
benci — običajno gre za ljudi z 
manjšo strokovno izobrazbo ali 
na manj odgovornih mestih — v 
popisu poslov navedli več pred« 
metov, kot jih obravnavajo, več 
časa, kot ga potrebujejo za 
obravnavanje določenega pred
meta in evidentirali celo posle, 
ki jih ne opravljajo. Ti pojavi so 
znatno zavirali delo komisij, ker 
so morali izgubljati čas s prever
janjem podatkov. Dogajalo se je 
celo to, da so vrnile vse gradivo 
v ponovno obdelavo. To se je do
gajalo v vseh republikah.

Mimo Zavoda za javno Upra
vo, ki se je angažiral pri sestavi

analiz o občih in družbenih služ
bah in službah s področja gospo
darstva in financ, se z analizo 
teh poslov ukvarjajo tudi neka
teri drugi ljudski odbori. Ti so 
torej doumeli, da akcija za reor
ganizacijo uprave ne pomeni sa
mo običajne reorganizacije, mar
več da je treba s to akcijo doseči 
veliko več. Tako so komisije 
ljudskih odborov občin Bogatič, 
Lešnica in Šabac ter komisija 
okrajnega ljudskega odbora ša
bac ter številne druge komisije, 
razumele, da je treba s to akcijo 
zboljšati in modernizirati delo 
organov, a zlasti zboljšati delo s 
strankami. Prav tako je pomemb
ne uspehe dosegla tudi komisija 
OLO Svetozarevo, ki je posnela 
in racionalizirala vse delovne 
postopke v občinah svojega okra
ja. Gradivo te komisije je bilo 
natisnjeno in Izvršni svet LR Sr
bije ga je priporočil komisijam, 
ki se ukvarjajo z določanjem 
nove organizacije in sistematiza
cije delovnih mest v upravnih or
ganih.

RACIONALIZACIJE 
Delo v zvezi z reorganizacijo 

je pokazalo, da so velike možno
sti za racionalizacijo poslov. OLO 
Vinkovci je na primer ugotovil, 
da v katastrski upravi po nepo
trebnem vodijo dvanajst evidenc. 
Zato je vse delo reorganiziral ta
ko, da imajo zdaj štiri evidence, 
ki, docela zadostujejo. Tako so

nedvomno zmanjšali nepotrebno 
porabo delovne sile.

V nekaterih republikah so 
presodili, da je ceneje uporabljati 
pošto kakor kurirje. V OLO Kar- 
lovac so z reorganizacijo dostav
ne službe dosegli letni prihranek 
poldrugega milijona dinarjev. 
V nekaterih drugih ljudskih od
borih so strojepisje organizirali 
na enem mestu, namesto da ima 
vsak oddelek po enega uslužben
ca za ta posel. S tako organizira
no strojepisno službo so stroje
pisci enakomerneje zaposleni in 
pokazalo se je, da narede več, kot 
če bi delali po oddelkih.

Eno temeljnih načel nove or
ganizacije je koncentracija uprav
nih poslov. Dosedanja organiza
cija občinskih in okrajnih uprav 
je slonela na načelu razdelitve 
poslov po sorodnosti. Spričo tega 
je prišlo do formiranja številnih 
upravnih onganov, pri čemer niso 
pazili na to, ali bodo ti imeli do
volj dela. Bilo je dosti uprav z 
enim ali dvema uslužbencema, ki 
nista bila dovolj zaposlena. Mimo 
tega je bilo veliko vodilnih usluž
bencev — načelnikov oddelkov. 
Posledice takšne organizacije so 
bile nezadostna zaooslenost, šib
ka izobrazba vodilnega kadra, 
draga, neekonomična in neučin
kovita uprava. Nova organizacija 
ljudskih odborov terja koncentra
cijo poslov več upravnih organov 
v enem samem, ki bo omogočil

... ali pa imate tudi potrdila za 
vsa potrdila?

polno zaposlitev slehernega
uslužbenca.

MANJ ODDELKOV
Spričo takšne orientacije

predlaga večina komisij enotno 
tajništvo v občinah z okrog 20.000 
prebivalci. V občinah s kakimi 
30.000 prebivalci predvidevajo

dva oddelka: oddelek za spl0^, 
upravo in družbene službe ter 0 
delek za gospodarstvo in fina11 
Toda večje občine bi imele P
seben oddelek za gospodarit 

pa tudi oddelek za družb® ifl 
službe. Ta merila pa ne m01
biti šablona, zakaj vsaka

Serima svoje posebnosti in na P°!
lagi le-teh bo ustanovila P01, 
no število oddelkov.

Podobno je tudi z reorganiz 
cijo okrajnih ljudskih odbo1^. 
Predvideno je, da bodo d0®er;li 
njo razdrobljenost v teh odb^jo 
dejansko likvidirali, ker 
število upravnih organov zn.f jo 
zmanjšali. V večini okrajev b j, 
ustanovili v glavnem tele °d ^ 
ke: oddelek za gospodarstvo, 
družbene službe, za nar0„rlje 
obrambo in oddelek za n°tr a; 
zadeve, od upravnih ustanov F 0 
zavod za plan, zavod za stati® 
in katastrski urad.

Novost v reorganizaciji uPt3- 
ve ljudskih odborov pomeni u^, 
novitev sprejemnih pisarn, 
ba službe pravne pomoči dr ^ 
Ijanov in službe za Pyo°n^bod0 
pritožbe. Te nove službe ^ 
močno pomagale državljanom, ^ 
se bodo laže znašli v Pisa^ni- 
Ijudskih odborov in laže ^ .Jfi 
čili svoje pravice. Prek teh j 
se bodo tudi bolje seznan 
svojimi dolžnostmi. ^

Dosedanja akcija za re0^ j® 
zacijo uprave ljudskih odbor 
rodila pozitivne sadove. ^ci(jo 
upravičeno pričakujemo, 
od organizacije imele ve". .jgki^1 
risti ne samo uprave ku,;aril, 
odborov, marveč tudi drža
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Pravočasno opozorilo
V 4°rek okrajni ljudski od- ' Kranj obravnaval poročilo 
^gospodarjenju gospodarskih 
favnniZaci.j v L Polletju- Ta ob- 

je toliko pomembnejša,

Z zasedanja 0L0 Kranj
Brez dvoma ne gre za neko 

brezprincipialno gonjo proti pod
jetjem, kjer je prišlo do teh po
javov. Ljudski. odbori in občin
ski sindikalni sveti so dolžni te

lovoru? Žn rtT/0 le-industrija d°se§la dov za l>6 Pri tem pa je po- primere analizirati, ker so dali
^ polletni nqr»h n J,- 6 Pruuerjava med po- trebno poudariti, da na to povi- soglasje k predloženim tarifnim
^tifni pravilniki Zanesiiiveea ^orasJom ste^da .zapo‘ sanje v letošnjem letu vpliva tudi pravilnikom pod pogojem, da se
j^rrusrsrs $**» r ssf^ss&r. “'nlh ”*•*

?0l!etja

Če tega ne bi 
bil ves trud

zaradi prekratkega roka dvignila v primerjavi s I. pollet- raH posameznih podjetij, ki so ljudskih odborov in sindikalnih

tifnih’ VSebovanega v novih ta- dohodek na zaposlenega za obe med skladi in osebnimi dohodki.
J>jub Uspehov pa

na zaposlenega za obe 
omenjeni obdobji, potem se po-pravilnikih.

s« moč Prezreti. Da kaže porast produktivnosti dela
iiiljSe <5imt,0lj in temeljito sezna- za 10,4 %. 

2 delovanjem novega sistema
USPEHI V IZVOZU

Tudi v izvozu industrijskih

med skladi in osebnimi dohodki, trjevanja tarifnih pravilnikov 
Prav ta vplivajo na negativno popolnoma odveč. Skupno s pod- 
povprečje. Primeri iz Kranja jetji je potrebno ugotoviti, kak- 
kažejo, da se precej podjetij v Sni so vzroki za takšno poslab- 
I. polletju ni držalo postavljenih šanje sorazmerij in ali bodo pod- 
razmerij. Tako je na primer v ^etja lahko v 11. polletju omenje

na sorazmerja popravila na račun

Ha - .'jciu vanjem novega sistema 
IjJv^vanja v praksi, je Okrajni
<ieln 1 0dbor naročil tajništvu za ___ __ na onrazmpna nr

g—™
1ZVaialcev. ,. .. . , . . , , , gotovo bolj koristilo kot pa bole-mh dinarjev (računano 1 dolar za di 77,5% : 22,5%, dejansko raz- ei posegi finančnih inšpekcij ob 

2a . PROIZVODNOST ® dinarjev), letošnji plan izvo- merje ob polletju pa je 91,8 % c potrjevanju zaključnih računov.
^»5 % OZIROMA ZA 10,4 % za, ki znaša 1,971 milijona, pa 8,2 %, v »Roleti-« Kranj so v ta- Brez dvoma je tu potrebna trez-

ktn' Prvem Polletju je bil pol- 3® bH v šestih mesecih izpolnjen rifnem pravilniku določili za na analiza, da na podlagi teh
Ifij i Man brutoprodukta dosežen 53,8 %. osebne dohodke 69,6 %, za skla- opozoril ne bi posameznim pod-
pa Inn ’ plan narodnega dohodka Kakšen je delež posameznih de 30,4 %, dejansko pa so v I. pol- jetjem po nepotrebnem delali
Pagg “'4 %■ Polletni plan narod- industrijskih panog v izvozu, kaže loti« dali za osebne dohodke 91,3 krivice.
gta5 doh°dka je najvišje doseglo naslednja tabela (v tisočih deViz- odst., za sklade pa le 8,7 %, v 

Qt|eništvo, in sicer 133,6 %, nih dinarjev): »Tiskanim« Kranj se je razmerje
Ivan Kristan

Panoga
Izvrš.

1958
j-rna metalurgija 553.968 
^ovinska- industrija 151.174 
j Isktroindustrija 81.901 
fd. gradb. materiala 3.548 

ifsna industrija 441.494 
tekstilna industrija 261.516 
‘nd. usnja in obutve 237.631

Skupaj 1,731.232
°SEBNI dohodki viSji

ZA 29%
vJ^jbanje osebnih dohodkov ima 
s0 karakteristik. Prva je ta, da 
CAotni osebni dohodki v in-

od 65,9 % : 34,1 % poslabšalo na 
75,2 % : 24,8 %, pri »Avtoprome- 
tu« Kranj od v tarifnem pravil
niku postavljenega razmerja 91,3 
odst. proti 8,7 odst. na dejansko 
razmerje 99,8 % : 0,2 %, najdlje 
pa je po teh podatkih šlo »Pro
jektivno podjetje« Kranj, ki je 
poslabšalo razmerje od 78,5 % : 
21,5 % na 99,9 % : 0,1 %, tako da 
so v prvem polletju odvedli v 
sklade namesto 21,5 % samo 0,1 % 

za 16,8 %, prejemki nad tarifno čistega dohodka, 
postavko pa za 56 %.

Plan Izvršitev v I. poli. 1959
1959 znesek % od let. plana

492.780 334.226 67,8 %
251.523 140.832 56,0 %
69.450 75.976 109,4 %

1.500 2.582 172.1 %
476.143 191.130 40,0 %
470.978 213.813 45,4 %
209.374 102.322 48.9 %

1,971.748 1,060.811 53,8 %

POPRAVEK
V 39. številki smo v sestav

ku »Nove kolektivne pogodbe 
v obrti« pri lekturi neuteme
ljeno spremenili »plače« v 
»osebne dohodke«. Glede na 
odnose v privatnem obrtni
štvu gre tu še vedno za plače, 
ker niso odpravljeni mezdni 
odnosi.

Sonce je bilo krivo
... m NA TO JE POZABIL ORGANIZACIJSKI ODBOR 

VII. G03TIN3K0-TURISTIČNEGA ZBORA NA BLEDU
Točneje! Kar se vremena tiče, trde nekateri organizatorji zbo- 

so imeli člani pripravljalnega ra — da ni bil drugi del prvega 
odbora srečno roko; sonce jih je dne takšen, kot bi lahko upravi- 
malce izdalo le tisto lepo popol- čeno pričakovali glede na vse- 
dne, ko je bila na programu — bino posameznih referatov, ki so 
diskusija! Namreč, ta nebesni kar ponujali probleme in pro- 
potepuh je sijal tako neskončno blemčke. Tako je pač zmagalo 
milo, da so udeleženci Zbora sonce, ki je malone vse, kar je 
kratko malo pozabili na svoje ob- imelo tisti dan na Bledu kakrš- 
veznosti in niso besedo o kočiji- nokoli zvezo z gostinstvom in tu- 
vejšem v gostinstvu in turizmu rizmom, izvabilo v čolne, v ro- 
pri nas, zastavljali v dvorani, mantiko otoka in v sivino stare- 
pač pa nekje na jezerski gladini, ga gradu.
na otoku ali pa v senci grajskih 
steza.

Da, če bi deževalo! Toda, po
tem bi šla rakom žvižgat razna

No, nikakor ne vsi! Dopol- tekmovanja, ki so sicer potekala 
danskim, skrbno pripravljenim natanko po vrsti brez najmanj- 
govorom, je sledilo 1258 gostin- Sih zamud in ob polnoštevilni 
skih in turističnih delavcev. Po- udeležbi navijačev.
poldansko razpravljanje pa je 
poslušalo le 212.

Kakorkoli že, potrebno in 
prav je, da imajo gostinski in

Gostinci so utrujeni! Polletni turistični dela.vci svoje zboro- 
obračuni govore o neverjetnih van?e- LePo je tudi, da imajo 
skokih v prometu, milijonske praznik. To je skromno pla- 
številke opozarjajo na dobro ^. °, 5“ celoletno delo. Prav pa 
opravljeno delo in statistični po- bi bilo tudi, da bi se gostinci, 
datki nas lahko prepričajo o kadar jih je ze toliko skupaj, 
prizadevnosti, s katero so se sre- Ppsumno pogovorih o rečeh, ki 
čavali v letošnji sezoni domači 3*™. drugače kar silijo z jezika, 
in tuji gostje. cas st P°samezni^ že lahko

Kdo bi potemtakem še raz- Lahko bi zbor razdelili!? Prvi 
pravljal o novih investicijah, or- dan bi m namenjen predvsem 
gamzaciji dela novih kadrih, za- tistim> ki se udeleže s ln0 
sluzku?! Takšne reči na) osta- beležnico v rokah ki imajo za 
nejo za dolge zimske večere Ta- potre5no> da natanko prisluhne-

l ^ Več T’ ak° ne i° sv°iim Problemom in o njih
'.S r^lMvdru,, *,» p.

tistim, ki so bolj doma v športupriprave za novo sezono.
Sicer pa, če že ravno hočemo in »veslanju«, 

vedeti, je bilo sonce krivo — D. K.

PODJETJA JE POTREBNO 
PRAVOČASNO OPOZORITI

na 1 zaposlenega porasli Zanimiv je pogled na razmer-V V J ^ '-'g, 1.V-J.ACI i

ie,!!rirnerjavi z lanskim I. pollet- je med skladi in osebnimi dohod-
3l , °d 24.376 din (bruto) na ki. Lansko I. polletje je šlo za
Drj^' bin ali za 29,2 %. Če pa osebne dohodke 73,8 % od čistega
Povij''r-iamo letošnje I. polletje s dohodka, letos v polletju pa 75,4 • Portorož — maj 1959. Kon
ta ^ečjem celega lanskega_leta, odstotka. To kaže, da se je raz- ferenca gostinskih in turističnih

Med dvema ognjema
delovnem uspehu, prizadevno
sti!? Verjetno — ne! To nam po- si jih niste ustvarili?! vilnikov in pomagale kolektivom

Poglejmo polletni obračun pri pri izpopolnjevanju sistema.
pa moramo, da je

sessss SssSsas Iglssl
sss s ss-vgSr r4sr;v.^i,o.mOTale “.sL-fr

. o/t c/ ; r j. : T. . . ^ vcijcmu — nvi j.u nam po- rogiejmo ponetni ooracun pn pri izpopoli
ta tarif n ■ zvl®anl® 24>4 /0- plače ,med, s?lIadl 113, osebnimi delavcev Jugoslavije. Najzanimi- leg nasprotij v diskusiji potrju- nekaterih! Pri teh obračunih je Pmteriati

ifm postavki so se povišale dohodki poslabšalo v škodo skla- yejše:_ razprava o sistemu nagra- jejo neštevilne pomanjkljivosti, kar 26 gospodarskih organizacij med oreanh

dejanje tarifnih vprašanj
stalna skrb vseh

Skupna seja Zbora proizvajalcev in sindikalnega sveta 
občine Ljubljana-Center (ki je bila minuli petek), kaže, 
da imajo tako organi občine kot tudi družbeno-politične 
organizacije, v svojem programu dela zelo jasno začrtan 
smoter:

— sestava tarifnih pravilnikov je bila šele uvod v smi
selno urejanje tarifne politike v gospodarskih organizaci
jah, zato bi bilo vsako kampanjsko delo škodljivo;

— urejanje tarifnih problemov in s tem v zvezi tudi 
izpopolnjevanje pravilnikov, izboljševanje organizacije dela 
itd., mora postati stalna praksa dela samoupravnih in teh
nično operativnih organov v podjetjih. Sindikalni svet in 
*bor proizvajalcev pa naj z občasnimi analizami in opozorili 
Pomagata organom v vseh podjetjih izdelati tak mehani
zem nagrajevanja, ki ustreza družbeno-političnim načelom 
nagrajevanja po delu.

TD] dve ugotovitvi je mogoče grajevanje po učinku ostalo le 
'šriov iz Por°čila in razprave na papirju zato, da je bilo izre- 

8eclstv zborov proizvajalcev, pred- čeno soglasje za uveljavitev pra- 
sindikalnega sveta in vilnika, tam se še sedaj zahte- 

v Ravnikov delavskih svetov, vajo od sveta za delo, oziroma ta- 
?abii 'e Zbor proizvajalcev po- rifne komisije občine in sindika- 

olj,113 to sejo. (Poročilo samo ta, naa dovoSjenje za zvišanje 
likalo oceno dela ob sestav- tarif (po času seveda) tudi za 3.
Ijetarifnih pravilnikov, sta- 4 in več tisoč dinarjev.

Podjetjih po uveljlavitvi Prva izplačila so tudi opozo- 
jetllkov, v zaključnem delu rila, da bo treba marsikje pravil-

Peročilo opozorilo na ne- nike za nagrajevanje po učinku jih kasneje spomin ne prevaral, skrbi za primernejšo in kultur- Do teh pomanjkljivosti ki so
aal°Se samoupravnih dopolniti, da bo treba vskladiti • Bled - oktober 1959. Zbor nejšo uslugo. lahko usodne, ne bi smelo priti sezone in se bodo teea velikeea

NsW’ . tehnično operativnih medsebojna razmerja v podjet- gostinskih in turističnih delavcev Marsikje so vodstva podjetij ob bolj uveljavljenem sistemu, dela lotili drueo leto na začetku 
.ln druzbeno-političnih jih itd. Prav tako bo treba za- Slovenije. Spet najzanimivejše: in sindikalne organizacije na re- če bi sindikalne in zbornične or- nove sezone § ’ začetku

-So f?cD v podjetjih). Razčle- vreti težnjo, ki se pojavlja v ne- nagrajevanje po učinku je še pu dogodkov. Kako bi se sicer ganizacije pozorneje zasledovale Samo ali ie 
1 dve ugotovitvi nekoliko katerih podjetjih po uvajanju zmerom problem, ki razvnema ne zamislili ob primerih tistih izvrševanje določil tarifnih pra- šamo ’ J

Tudi od tega, kako sta pladnja naložena, je odvisen zaslužek!

praviti, prebeliti prostore, naba
viti manjkajočo opremo ...

Nagrajevanje po učinku tudi 
v gostinstvu ni in ne sme biti 
recept, za vse in vsakogar enak. 
Osnova pa je vsem enaka: smer
ni kazalec k smotrnejšemu go
spodarjenju. Ce nekateri trdijo, 
da je uvajanje sistema delitve 
osebnega dohodka po delovnem 
uspehu, pritajen teror nad delav
cem, žive v grobi zmoti. Celo več, 
dejali bi lahko, da se dela boje, 
da se boje odgovornosti. Sicer pa 
naj ljudje, gostinski delavci, ki 
žive in straše med dvema ognje
ma, vprašajo za svet tiste delavce 
v gostinstvu, ki so v novem na
činu nagrajevanja že davno pre
tehtali in ocenili njegov smisel 
in vrednost za nadaljnjo krepi
tev delavskega samoupravljanja.

O vsem tem naj bi govoril 
Zbor. Osnovni referat je opozo
ril na različna mnenja, na obo
tavljajoče se korake. Siromašna 
diskusija pa je z nasprotujočimi 
si trditvami zašla v slepo ulico.

Navada je takšna, da človek 
k velikim dejanjem pristopi po
časi, s premislekom. Tudi si re
če, ne danes, jutri, prihodnji me
sec, drugo leto, skratka, postavi 
si rok. Nemara je podobno z go
stinci, ki so sicer manj govorili 
in razpravljali, zdaj, ob koncu

prav, da odla-
D. K.

PORAVNALNI SVETI 
v zasavskih občinah

V splošni akciji za ustanav- pač pa nekakšna podaljšana ro-

dve ugotovitvi nekoliko katerih podjetjih po uvajanju zmerom problem, ki 
k5,neie- ' dopolnilnih prejemkov, čeprav prizadete. Med 1239 gostinsko-tu- gospodarskih organizacij, ki so z

0Ik°li 3® res, da je v tej jih novi tarifni pravilniki ne cističnih obratov v Sloveniji je novim sistemom nagrajevanja
J4 r>as dosežen občuten premik predvidevajo. Ti in prej našteti osem gospodarskih organizacij že uvedle uspešnejšo težnjo za
HjijJrsjevanja po času k nagra- primeri so opozorilo, da je bila uvedlo nagrajevanje po učinku v dosego večjega prometa, zmanj-
rdi rJp Po delovnem učinku, je sestava tarifnih pravilnikov res preteklem letu, nekaj v letoš- šale nadurno delo in zadovoljile

tiiSnS’. da v podjetjih ponekod šele uvod v smiselno urejanje ta- njem, poslovne enote gospodar- obiskovalce,
r Ve? izkoristili vseh možnosti, rifne politike v gospodarskih or- skih in družbenih organizacij — Na zboru gostinskih in turi- 
:f^0vr i Ponekod tudi še sedaj ganizacijah. počitniški domovi, obrati družbe- stičnih delavcev na Bledu je go-

n° vztra-iai° 'Pri starem Ni slučajno, da so posamez- ne prehrane i. pd. — pa še zme- voril tovariš Ivan Jernejčič.
)i -p-Pegrajevanja in celo se- niki v razpravi nenehno opozar- rom kolebajo, kot da se ne mo- »... nesodoben mezdni odnos
t 6z ek evai° zviševanje tarif jali na to, da velja v podjetjih rejo ločiti. je vsekakor dobrodošel tistim _ _ ______
h’1' k0 Pomskih 0Pravieil- Med- razmišljati sedaj predvsem, o Dvoje nasprotij iz diskusije v gostinskim delavcem, ki so doslej tfanje stanovanjskih skupnosti v ka sodišč, in da bo njihova po-

gai bil na primer lani no- boljši organizaciji dela.' Delavci, oktobru: na dokaj lahek način prihajali zasavskih občinah, obravnavajo glavitna dolžnost
nski in trgovski delavec ki so nagrajeni po učinku, nam- »Ko bomo tudi v gostinstvu do razmeroma dobrih zaslužkov, iniciativni odbori tudi vlogo in

iv ati}Q P° učinku, je letos prav reč zahtevajo, da je organizacija vpeljali takšen način delitve posebno še, ker se je na veliko pomen poravnalnih svetov. V
. h vi -Prejemki vseh zaposle- dela takšna, da je na delovnem osebnega dohodka, ki bo omogo- plačevalo nadurno delo ne glede i—*-
V^eh dveh strokah so od- mestu pravi čas ves potreben čal delavcem uveljavljanje v |o- na dejansko potrebo ali glede na
'Mleti'* Sespodarskega uspeha material, orodje, skratka, da delo spodarjenju in bo ob tem spod- gospodarski uspeh podjetja.« praktično uresničili napotke skupnosti in podobno. Zmotno je
*> nJ'"1 ^na osnovi posrednega nemoteno poteka. Le v tem pri- buden ža večjo storilnost in mož- Danes govorimo, opozarjamo Slavnega odbora SZDLS. Usta- mnenje, da bodo poravnali sveti
lia r?Sredne^a na5ina nagraje- meru je namreč mogoče zagoto- nost zaslužka, bomo šele lahko na pomanjkanje kadrov. Mimo- nov^k 50 poravnalne svete, nekakšna administrativna telesa 

delovnem učinlcu). V in- viti, da bo naraščala storilnost in zagotovili tudi večji gospodarski grede se vprašamo, ali je sploh *n ricer pri stanovanjskih skup- - •' * A 1
J,5% dela letos po učinku da bo čimveč del opravljenih po uspeh!« pri delavcih, ki so proti sistemu nosrih, enega pa za področje va-

dani 48.2 %), v učinku. Zato, da bi lahko vse te »Plačevanja po učinku se ne- nagrajevanja po učinku, interes si- Kasneje nameravajo ustano- 
”'3%fni!tvu pa 50,0 % (lani stvari čimbolje uredili, pa bo kateri gostinski delavci izogiba- za pridobivanje potrebnega stro- vltl še samostojne poravnalne ravnalni sveti samo en člen več

poravnavati 
eventualne spore med sosedi, se 
zavzematfi za sožitje med pre
bivalci te ali one stanovanjske

z vsem potrebnim aparatom in 
podobno. Zato bo treba na zbo
rih volivcev povedati, da so po-

iv%) c U pa 50'e dani stvari čimbolje uredili, pa bo kateri gostinski del 
s je ' Skratka, v vseh podjet- seveda dobrodošla izmenjava jo. Najprimernejša je vsekakor kovnega znanja? svete v vsaki večji vasi. Občin- v dolgi verigi družbenega uprav-
^iv^Srajenih po učinku (po- mnenj in izkušenj, kot je bilo to visoka "tarifna postavka, potlej Programi nam pripovedujejo ^ odbor Socialistične zveze je Ijanja. 

»a8” nePosredno) okoli 70 % primer na omenjeni skupni seji. pa — lovi veter v napeta jadra!« o»“sji - — -»cjjosreano; okoii iu vo primer na omenjeni »Kupni seji. pa — mvi veter v napera jaarai« o obsežni razširitvi gostinske oriaSniziral celo seminar za člane
i5 3eka •*)OS*erdk' Toda vedno je Prezreti tudi ne velja opozo- Obe razpravi so prisotni na- mreže v Sloveniji, o gradnji no- j organov, na katerem je pred- ^ ^ ^ ^
8.,ptavii Pod3etij, kjer sicer ima- rila, naj bi odborniki Zbora pro- gradili z aplavzom. Dvoje na- vih, modernih lokalov. Tista fednik okrajnega sodišča obraz- r : ^
t, ’ todlnike 0 normah' premijah izvajalcev imeli poslej večji stik sprotij si je torej seglo v roke! podjetja, kjer jim je skrb za do- ložl1 bistvene funkcije in vlogo ^ dosedanjim delom doka-
sj ie ograjevanje po učin- s kolektivi, kajti le tako bo lahko Ali po vsem tem lahko- žabe- hodke deveta briga, se bodo slej P°ravnalnib svetov,
j 0§ofeV. manišini Tako je bilo Zbor proizvajalcev sproti reševal ležimo, da so člani nekaterih de- ali prej znašla v vrtincu ureje-

Kot kaže, so vsepovsod izbra- 
v te organe vidne politične

zali predanost socialistični stvari 
V prihodnjem obdobju pa ča- in ki imajo tudi nešteto življenj-

ZaPoslenih itd. Kjer je na- ganizacijah.
sredstev, bo neosnovano, ba obrazložiti, da poravnalna 

ma delitve osebnega dohodka po obtičalo bo ob vprašanju, zakaj sveti ne bodo nekak-šr>fl sodišča,
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Uspehi »Elektrokovine«
»Elektrokovina« je nastala iz 

male elektromehanične delavni
ce. Ime je dobila šele pred dese
timi leti. V začetku so izdelovali 
namizne svetilke, danes pa že

žavah. Čaka jih torej še trdo 
delo.

Gospodarski • uspeh kolektiva 
pa je v glavnem posledica bolj-

IrlT T • P še organizacije dela in spodbud- 
l„ SiT 'S-r,"' »asrajevanja, čeprav le

Sh_,St. -1» preši »a .latern
Ja sssrss.^jgKzfliiorpcp-on^rao -ra «• Sk n^illove hi se kažejo tudi v skladih 
gSSTSSS SirfS: peljetja. U » .e letos povečalitilke, sesalci za prah, ventila
torji, spojni material za električ- nariev^ 
ne napeljave in drugo. »Elektro- 
kovina« se je v glavnem specia-

za več kakor 100 milijonov di-

Ker je sedanja obratna menza
lizirala za majhne elektromotor- Premajhna, so skupno s podjetji 
je do ene in pol konjske sile za . ek4taf, -Petro]«, -Agroservis-
razne črpalke, šivalne stroje, ven- in -Vodovod« začeli graditi men-
tilatorje itd. Letos jih bodo dali 
na trg več kakor šesdeset tisoč.

zo za dva tisoč ljudi. Zgrajena 
bo v marcu prihodnjega leta.

Po obsegu proizvodnje v tej bodo dobili zaposleni tudi
gospodarski panogi je tovarna na Jcos^a.’ doslej so imeli samo eno-
drugem mestu v republiki, po 
rentabilnosti pa — kakor zatrju-

lončnice.
Gradijo še druge objekte: kom-

jejo — na četrtem mestu v Jugo- presersko postajo in upravne
slavi ji. prostore za komercialo, ki jo pa

Letos so dosegli največ uspe- P° mnenju nekaterih vse preveč 
ha. Proizvodni plan je v prvih raskošno urejajo.
osmih mesecih presežen za osem ge nekaj o slabostih. V prvih
odstotkov. Vrednost bruttopro- šestih mesecih so izgubili okrog
dukta se je povečala za 42 °/o v 
primerjavi z enakim obdobjem

sto tisoč delovnih ur zaradi bo
lezni in nezgod. Zaradi tega mo-

lanskega leta. V dinarjih bi bilo rajo plačevati dodatni prispevek
več kot milijardo dinarjev, ra
čunajoč po lastni ceni. Doma in

zavodu za socialno zavarovanje 
V tovarni je zaposleno več kot 

na tujem so do konca avgusta pet sto žena. Za kontracepcijsko
prodali za skoraj eno milijardo službo pa še niso nič napravili.
dinarjev več izdelkov kot lani ob 
tem času. V prvem polletju je

Ko bo zgrajena nova obratna 
ambulanta, bo morda tudi glede

vsak zaposleni ustvaril okrog pol tega bolje. Manjkajo jim tudi 
milijona dinarjev vrednosti - sanitarni prostori, zlasti za žen-

Gospodarski
razvoj

ljutomerske
občine

Ljuto-Pred dnevi je bilo v -
5 10 >#

’ na^
meru posvetovanje o 
20-letnem perspektivnem 
razvoja občine in okraja.

Na posvetovanju so se P°^ 
vorili o nekaterih dosedanjih ] , 
bostih gospodarjenja v 
Ugotovili so, da gospodarske
ganizacije premalo skrbe za
širitev proizvodnje, zlasti Pa ^ 
povišanje asortimenta ter da 
sodelujejo dovolj med seboj-

ljudski odbor _ M 
že izdeluje urbanist 

načrt mesta in okolice, ki bo pr 
gotovo ugodno vplival na

Občinski 
tomer

stranski razvoj Ljutomera.

Velikokrat je vzrok slabi zdravstveni službi tudi pomanjkanje prostorov. V zadnjem času so zato v 
občinah zgradili že več zdravstvenih domov. Na sliki gradbišče zdravstvenega doma na Viču v 
Ljubljani, pravkar pa so na Rakovniku pričeli kopati temelje za zdravstveni dom občine Ljubija- 
na-Rudnik. Vendar pa bo treba še bolje poskrbeti za obratne ambulante, ker se spričo vedno 
večjega števila zavarovancev v zdravstvenih domovih ne bodo dovolj mogli ukvarjati s preven

tivno dejavnostjo v podjetjih

Ugotavljajo, da bi bilo kon^
no nekaj lesnih podjetij hi ^

Jesenice dobe nov internat...

lavnic te stroke združiti Y _v' 
kombinat, ki naj se s stroji 
dobno opremi in omogoči iz** 
ščanje sedanjih zmogljivosti, .j 
nijo tudi, naj bi v LjutajS) 
združili sorodni kovinski Peljal
ali pa, da preideta podjetji ..} 
v kooperacijo. Tudi indus% 
gradbenega materiala bo nkf £ 
še povečati svoje zmogljivo®0'j 
temu pa so nekatere opek3* mIz jeseniških strokovnih šol stanovalo več kakor 300 učencev, bodo stroški znašali okoli 160 mi- 

je v zadnjih letih izšlo že pre- Zgrajeni bodo trije dvonadstropni lijonov dinarjev. Dva dvonad- pristopile, da razširijo ozko 
cej kvalificiranih in visokokvali- trakti s spalnicami, jedilnicami, stropna trakta bosta že letos do- proizvodnje. Na osnovi teg3 
ficiranih železarjev in metalur- sanitarijami, dnevnimi sobami, grajena, ostalo pa do 1. avgusta Pa uvedbe novih proizvodov^, 
gov. Tu se šolajo metalurški družabnimi prostori in prostori 1960. leta, ko bodo praznovale Je- katere je vedno večje PaV0

polovico več kot v enakem času sko delovno silo.
lani. Premalo so doslej storili za

S temi uspehi pa še niso za- strokovno izobraževanje delav- 
dovoljni. Še vedno porabijo cev. Sklenili so, da bodo pripra-
okrog 40 °/o več časa za izdelavo vili posebne tečaje za priučeva-
enega elektromotorja kot v ne- nje novincev in tečaje za polkva-
katerih razvitih industrijskih dr- lificirane delavce. K. A.

MONTAŽNA DVORANA ELEKTROKOVINE

Ob štiridesetletnici SKOJ 
v občini Šoštanj

V počastitev 40. obletnice 
SKOJ je občinski komite LMS v 
Šoštanju imel slavnostno sejo.

brez dvoma vzrok, da s področij 
srednjega in južnega Jadrana ni 
prišlo več turistov. Pot le-teh se 
je navadno končala na Reki, če
prav je znano, da je bilo prav za 
pomorsko progo Reka—Puia

V« p,,« .. sprejemali d"“ V_ __ j- ,,1^ ivase, uči su prisil uu te
zacijo Po vseh šolah so svečanost tovitve tudi Pri -Jadranski linij-
« rSsSS“srz! m»'»'iii-■»• **
prireditvami in pogostitvijo novih sestanku predstavnikov vseh 
članov LMS. V mladinske aktive ^a,n,£ p.lovb. Jugoslavije k, j« 
je bilo sprejetih več kot 150 čla- bl , v Portorožu, so namreč izde- 
nov. V počastitev 40. obletnice ’ali osnutek novega plovnega re-
SKOJ pa je bilo v nedeljo še «*™fJ.ihodn3.°tSe™no’ kj °beta športno tekmovanje aktivov v slovenskim pristaniščem in pr,-
streljanju z zračno puško, v od
bojki in šahu.

staniščem na zahodni obali Istre 
kar sedem rednih pomorskih pot
niških zvez z ostalo jugoslovan-

Tetmoeleklramo Velenje KmStabSŠS.STpi
bodo povečali najbolj nestrpno pričakujejo 

uvedbo dnevne ladijske zveze 
Na zadnjem zasedanju DS med Umagom oziroma Koprom 

Termoelektrarne Velenje so skle- in Trstom. Avtobusni promet 
nili, da bo elektrarna še nadalje namreč že dolgo ni kos poveča- 
delovala popolnoma samostojno nemu malemu obmejnemu pro- 
v okviru ELES. Pred kolektivom metu> Bb
je velika naloga — povečanje ter
moelektrarne. Načrti so že skoraj 
pripravljeni. Nameravajo naročiti 
še dve parni turbini, 1000-tonski 
kotel ter eno navadno turbino.

Razstava 40 let ZKJ 
v Kopra

V koprskem okrajnem muzeju

strokovnjaki ne samo za potrebe za telovadbo in šport. Menijo, da senice svoj občinski praznik, 
domače železarne, temveč tudi za
potrebe ostalih jugoslovanskih • « « a • m

= 101. _ o, ■ ■ ■m nov delavski dom
ločili, da reorganizirajo in izpo-

vanje, bo možno dvigniti faU 
ni dohodek, ki je sedaj tak3 , 
zek v naši občini. Nadalje so 
pravljali o razvoju turizrt1"^ 
Prlekiji, le-tega pa si ne ^ 
mo misliti brez boljših cest- * ^

oolniio strokovno šolstvo in ea pelavski dom na Jesenicah — bo novi Delavski dom stal na ba 130 ceste sistematično ^ 
še bolj približajo vedno večjim *pri J.elenu'“> kakor ga na Jese- začetku Gosposvetske ceste med Na prleškem območju 
potrebam po srednjih in višjih iV*2 Poslopjem gimnazije in poslovni- ba uvesti lokalne avtob
metalurških kadrih. za ak.tlvn° de o smdikal- mi prostori podjetja za Pzdrževa. proge.

Razen rednih strokovnih šol DPD Svoboda ^Tone1 Čufar«, za osrednji°m dllTvTkim0 domomVm Ob zaključku posvetovanj, 
^^SSSg2lmŽ2SiSS fsenicah Pa b{-ra|mz°g^nti

nssa ^sujssss. •%*tLs. ~ *oddelka za izobraževanje odras- ganizacij. Velika dvorana v De
lih) bodo organizirali še več stro- lavskem domu je zasedena prav na Plavžu.
kovnih tečajev in seminarjev.

Na Jesenicah že grade nov in
ternat za učence Metalurške in
dustrijske šole, kajti dosedanji 
internat je mnogo pretesen. V 
njem je prostora komaj za 50

tako na tri šihte kot številni 
obrati v železarni, prav tako pa 
tudi vsi drugi prostori nikakor 
ne morejo več ustrezati vedno 
večjim potrebam.

Zaradi utesnjenosti nikakor ne
učencev; nimajo dobro urejenih morejo razviti svoje dejavnosti 
jedilnic, učilnic, dnevnih in dru- pevci, godbeniki, pevski zbori, 
žabnih prostorov. lutkarji, ansambel narodnih ple-

Gradbeno podjetje »-Gorica« sov, izobraževalna in dramska 
gradi v Obrtniški ulici novo po- sekcija Svobode.

Nov del avtomobilske ceste
slopje internata. V njem bo lahko

T„. , ^ , , V nedeljo dopoldan, na dan vstaje brigad na čelu s komandantomKljub temu, da se je V povoj- makedonskega naroda, so v Negotinu dinom Sakičem in drugimi. -
nih letih na Jeseni ra h mnnen na .VardarJa slovesno odprli odsek mn letin na Jeseničan mnogo modeme avtomobilske ceste med Ne-

oanauci« m uruguni. . 5-
Po govoru Milentija Pq)?ovi jV

POPRAVEK
V številki 40 našega lista

gradilo, da je ObLO skupaj z gotinom in' Dernh^apijor^olg^T^ki- odlok "^lavn®gV f-
železarno in drugimi delovnimi “rov. Temu lePe£i'trengtku je ^“adnjetzmene^dleK« ^ 
kolektivi ter gospodarskimi or- Pjva^^a m°2oToS gmdnebev^Jadnle eotin-Demir Kaplja, proglas^ 
gamzacijami vsaj delno in za silo izmene, ki so si izredno prizadevali! nrihSii k0ncil

članku -Osamosvojiti se je tre- tudi problem pomanjkanja šol- n§oStjo. v imenu z^veznegr^zv^nela Na južnem delu viadukta J«fC;
ba od kmečke Stihije« V ta- skih prostorov je bil Šele sedaj sveta je graditeTje“in"navzoeeVdržav- lentije 'Popovid 'simboHeno 
beli, ki prikazuje izvršitev le- izvoljen iniciativni delovni odbor, 1jfme na zborovanju pozdravil cian svilen trak in tako izročil avto
tošnieea Diana investieii ti- katerega nrva nalnaa in akrh Kfa ZIS tovaris Milentije Popovič. Sloves- sko cesto prometu. ,/losnjega piana investicij, u Katerega prva naloga in skrb sta. nosti v Negotinu so prisostvovaU Odkrili so tudi spomenik
skarski škrat zamenjal Števil- da se cimprej na Jesenicah Zgra- predsednik Sabora Hrvatske dr Via- min na brigadirje, ki so gradili ^
ke: Tabela se mora glasiti: di primeren, sodobno urejen in dimir Bakarič, predsednik izvršnega avtomobilske ceste. „ K?

nrostnren Delnvski Hom kior nni sveta Makedonije Ljubčo Arsov. pod- - '~ ^ vIzvršitev Invest. Prostoren UeiaVSKl aom, kjer naj predsednik izvršnega sveta Strahu
Panoga

Ob zaključku del so odpri* L#
------------  ------ “i "J— ““J preaseonik Izvršnega sveta Strahil gotinu razstavo fotografij ih US,
v osmih mesecib dobe prostore razen sindikalnih Gigov, člani Izvršnega sveta Makedo- ških del graditeljev avtomobils.f„

mira • •• < i nr rrTr ------i _z_-_ xi___. J . -in

Izvršnega
-----  -------------------- ., - , -Jzvršnen.-i .. - -............. ..... sieisiiictjev ..0

organizacij tudi tovarniški ko- mie.in CK ZK Makedonije, član pred- ste. V soboto in nedeljo je , 
mite ZK in LMS-ter vse sekr-iie V|U^-s.ie Jugosla- kulturnih in športnih prirediteV-J

„ ,ln ter vse sefclle vije Tahir Hadžič, predstavniki re- Z zaključkom tega dela avto<Z^DPD Svoboda. Denarna sredstva publiških komitejev Ljudske mladine, ske ceste ima Makedonija zdaj V: 
za izdelavo potrebnih načrtov SO zna”i makedonski politični zgrajene magistrale -Bratstva č
zagotovljena Odločili so se da čelavci- predstavniki JLA in člani nosti«, in sicer od Titovega Ve*zagotot ijena. uaiociil so se, aa glavnega štaba mladinskih delovnih Demir Kaplje. |

"“i... '"'M1111111. . .»""'»i«111... i. . . 111..... .. .......... i«... ""»i... ........ .. .................. ■muli.. . ..... i... .................. .. . . . . . . . . .. . . . . . . . . . . . . . . . . . . . ........ . . . . . .  .... iii||||||liiii|l„l||!lilii||B|li.i||||||iiiiiili.iii««^

industrija 
promet 
kmetijstvo 

drž. sektor

1959
45,4 % 

187,7 %

13,0 %

Iz neobledelih spominov
na primer 5. oktobra 1934 nim in razredno zavednli*1 « t^ll
mri »"PTilit-o tr en_ D- o ^ ----------- .. en - c

Ob prazniku delavskega samoupravljanja v tovarni perila Mura kov kot „ u«.,™,
iz Murske Sobote nam je tovarišica Justika Janež poslala zajeten sestavek pod nas.ovom' »Prilike v so- kam Toda z dneva v dan so „
W j?h rlzvSTZo nre^nilega br^cT110'' Sm° UtrgaU ̂  USt°V’ b°Skih to^a,mth perlIa- Posebn° *e uv™javl°a?e delavske SuP^/Viki jih razvrščamo pred nas ga bralca. zanimiv članek »Gospodu tovarnar- jim je stala na čelu borbena ,d ,

ju Cvetlču na pot v Monte Car.lo«. rišlea Mariia R»i^oh Vo spr®*.«-!1!.
sta
rila

Gospodu tovarnar-

K^danlL,«^!0^ beda ^ d^a L^jSV Sr^TU^rS ZT 7
v Murski Soboti. Obrat sta osno- izdatni pomoči Partije. Dne 20. VII. oeriL ^Cvetfč. v i J ki?«8«.. ,va,®h

S tem se bo zmogljivost elektrar- imajo posebno razstavo o razvoj« 
ne več kot potrojila. S tako po- delu ZKJ- Zanimivo gradivo, 
večano elektrarno bodo lahko ^ v slii1* *n besedi nazorno pri- 
preskrbovaii paro za ogrevanje kazuje razvoj KP Jugoslavije, si 
mesta in dajali potrebno energijo -i6 ze v desetih dneh ogle-
za sušilnico lignita, ki jo namera- daI® ljudi. Zaradi izrednega
va graditi rudnik prihodnje leto. zanimanja so 

daljšali.
čas razstave po-

[zobroževonje v Kočevju
Zadnja leta je bilo izobraže

vanje odraslih v kočevski občini

Praznovanje 
v Loški dolini

Prebivalci Loške doline na
noUDaZnSetn^rt SažTvan^do'- N°tra«iskem ta teden pričeli
sežejo boljši uspehi je bila usta- svojega občinskega praznika, ki 
novljena Deiavska univerza. Ne- ga praznujejo ob obletnici prvega 
kaj oddelkov je ze pričelo z de- partizanskega napada na Lož 
lom. Deluje ze večerna politična (19 oktobra 1941) Proslavljajn 
šola in sola za odrasle, ki jo - ' J
obiskuje večje število delovnih sko-pros^etnega društva^Svoboda
ljudi zaposlenih v gospodarskih Lo§ka dolina in 4o.letnico ZKS

- organizacijah in ustanovah v Ko- |n SKOJ. Razen siavnostne aka.
čevju in okolici.

Ugodnejše pomorske 
zveze

Za letošnjo sezono ne bi mogli 
trditi, da je bil potniški promet

demije so imeli še otvoritev no
ve knjižnice. Ves teden bo več 
prireditev, na večer pred prazni
kom pa bo domače DPD -Svo
boda« uprizorilo komedijo -Rde
če rože«. Organizirana bo tudi ve
lika živinorejska razstava. Na

med slovenskim obalnim področ- sam praznik bo več slovesnosti 
jem in ostalo jugoslovansko oba- ki se bodo nadaljevale do 25. ok
lo zadovoljiv. Redke potniške tobra, ko bodo na Babnem polju 
proge — trikrat tedensko in še to odkrili spomenik 79 borcem 
vedno samo v eno smer — so žrtvam fašističnega nasilja.

vala " leta” 19K ~"j anez Cvetita “njS- išaTTe b^Zvez^Dellm proJel "Šf rtnd,«^8 ,1938 sb- biU'

Ka sobnega lakaja grofa Szaparyja. puščena. /
Začeli so Obratovati s štirimi stroji Toda žene in dekleta niso mlro- 1935«, »Razmere 

Cvetlča 20. 7.
loeitin aeiiavkan s. 2. vladajočih krogov se je ‘i«
* v tovarni gospoda posebno še, ko je režimska

na nožni pogon in s štirimi pomoč- vale. z dne 1. septembra 1934 Je'bila rila CvetJč se dola”znova tnrelo!.1 nPiT^ di9?? * ustani'vllaa=tvo^l,n51,
mki. Z elektrifikacijo Sobote dne v Soboto premeščena učiteljica Pold- dnevno«, »Propad krolaške otati in 0P^vo ®?bo^\ P°d v?h
23. decembra 1926 so dokupih na Ce- ka Kosova, znana borka za pravice tvornice nerila r)7 E‘ana Jbška Vo*kov‘ža J” ^ ‘^r
škem nove stroje. Vajenke so se spe- delovnih žena. Povezala se je s se-- n^rtonkov ie skrS tovariš Rudi p^nca,Ba*'lec-. T° društvo » A

te;„ k°^„^t^oem«„ilUc®,?Pi.Ka'rdošcim A!,1,: Čačinovič ki 3jim je ‘dal tudi Ut£ Sfo SlfivL^mto^vega ra?^šobile za preddelavke. Reorganiza- jem. 22. februarja 1G35' si ustanovili ra™"Vsebin. Jpridobivamfe ^
cija dela je omogočila obrat na tra- Pripravljalni odbor podružnice Zve- vih naročnikov Liudske nmvirp ip
^:,,*akb.da.“.y n®ka* žb za- “.^elavskm žena in deklet v So- vedel^svotoposlan^ Ld^^ed s^ skem" c^obu^kaJU vohv^er^tj

boškimi delavkami. Na pobudo Par- - •’ - - F
skrbel Ali Kardoš. List je odlično iz-

posilili 140—150 delavk. ' hoti,
Zenske so delale v nezdravih lo

kalih in pod težkimi delovnimi po
goji. Uporabljali so celo telesno ka- Po poročilu »Novim« z dne tije je bila dne 3. VII. 1936 ustanov- 

20. ijena podružnica URS sindikatov,

bil močan in društvo so v.c^e f j- 
jeviti ljudje, ki so potegni-*,,. 
tovsfci odsek in Dekliški krožJJE v *, 
dar napredne žene-delavke tu«ra uzen. Spričo takšnih prostorov, silno decembra 1936 je bilo tudi to društvo kj'er so vdelovale tudi delavke obeh C^ h ^ V

napornega dela so številne delavke osumljen, komunizma in razpuščeno. tovIrT perifi° PrX^nt ^družnh hudo Poldke ^ ^bolehale na pljučih.
Kako pa je bilo v nekdanji to- ur^mštvom^Miška ^začSf toviriM11TomTCBrejc<fa‘soS g?a^toc° s”0h\’ŽeŽwo‘>S;i

podjetij v Soboti toTko^^^korlivami . . ______ ______
Šiftar Ludvik? Ta obrat je bif usta
novljen 1932. leta z nakupom kon- v _______ ________
kurzne mase tovarne perila Lan- no st o razmerah soboških delavk, "Te- Cvetlču" itn^Šif tarju^^Jane^Cvetič Pie tJV
?*is* d. d. Zagreb, ko so stroje mon- mu je sledila še vrsta drugih član- takoj SdA^M sl^ naib^lHktii! ifo^fMemtoTto v dvIS tov^

pustili 11 najboljših delavk.

Poldka Kosova je v svojih sestavkih dnevno stovko. štavkatožta^nu- 
Judskt Pravici« seznanjala Jav- dile vso podporo naše delavke pri

tirali v novozgrajeni objekt. Ta ob
rat je zaposloval od HO do 130 de
lavk.

Podjetnika Janez Cvetlč in Lud
vik Šiftar sta bila odločna nasprot
nika delavskih organizacij. Vsak ko
rak naprednih delavk sta zasledovala 
n pazila, s kom se družijo. Delavke 

so bile odvisne od bornega zasluž
ka. Mnoge so bile pod močnim vpli
vom cerkve in njene »črne bratov
ščine«. Večji del je bil to po-lprole- 
tariat. Vdano so trpele in prenaša
le vse tegobe nepravične družbene 
ureditve. Lastnika sta obvladala po
ložaj vse do leta 1935.

Na pobudo partijske celice Je bilo 
maja 1934 v Soboti ustanovljeno De- 
avsko prosvetno društvo Svoboda. 
Na zboru v hotelu Slon je bilo zbra
nih 20 gradbincev im delavk iz obeh 
tovarn. Govoril je dr. Reismann Av- 
lust iz Maribora. J4a sestankih Svo
bode je večkrat predaval profesor 
Bogo Tepiy. Bivšim oblastnikom se-

Spomladi leta 1939 je bjla viti *(
ustanovljena Zveza polje** 
lavcev (ZPD), ki je vklj«^ jji %iti je Ji* ,!
Prekmurju nad 13.000 delavca 0nf,Taiavk, predvsem sezoncev. -*■ p0 V'e 
nizacija Je bila ustanovljena a
zadevanju šefa borze dela pcri.j, 
reca ter ob sodelovanju z" vjn ih 
intelektualcev iz vrst krščan& 
ciailistov, ki so zlasti na vyD 
kultumo-prosvetnega dela r Ka
bota Žftb Iptio n<anf>h«

tavcZiVT Z.UI1 UZ,CXliil u*C'ietivww* ■ rt tri«-. W
tere glasilo je bil Slovenski gtAČ #OSiA c gACAbilt-f J t: Ulil
organ Jugorasa. Tovarnar ^ juvAjaaAA u ugLAi. asa. A VJ v . JJ«r, y
bil do delavstva nepopustio1 tpjjl.
napadan po režimski brgju' jjj 
popustil šele 12. januarja nrefiad' 
nil z delavstvom trenutno pjr i-®:

O
MURSKA SOBOTA

Veliko boljši od Cvetlča j® pjjlo 
vik Šiftar, s katerim je
sporazuma že 26. oktobra 1938-
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Kovači ne
kujejo

F ahko, da je bilo to jutro za 
Maro in Justi nekaj posebne- 
ga. 2e na vse zgodaj ju je 

“'skal normirec v oddelku za 
"Modeliranje šamotne opeke, kjer 

zaposleni. Pozdravil ju je z 
“ovirn modelom pod pazduho, 
/ez mnogih razlag sta Mara in 
Usti vedeli, da bosta oni dve 

bočili normo.
"■Stopanje« se je začelo!

,, To je pravo tekmovanje. Oko- 
J1 delavk, ki sta izbrani za to 
“ktno s časom, se navadno zbero 
hige žene in dekleta. Dobrona- 

^“rne spodbude s prizvokom na- 
gaJivosti dežujejo:.

"Nikar se ne pretegni, sicer 
dijo norma!«

"Nam jo boste nabile, a?« 
"Mara, počasi, saj ne gori 

^da!«
Kaj šele ilovica! Mara in Ju-

Ob 90-Ietnici jeseniške železarne — bežno 
kramljanje z ljudmi, ki slave ta visoki rojstni 
dan. Martinarji in plavžarji poznajo kar 60 raz
ličnih osnov za nagrajevanje po delovnem uspe
hu. Proizvodnja raste iz dneva v dan, osebni do
hodki so boljši in stroški, ki so prejšnja leta 
dušili tovarno, izginjajo. Kovači, katerih kladivo 
spreminja železo v jeklo, kujejo tudi vsakdanjost, 
ki spreminja staro v novo: prvi koraki so dokaj 
zgovorni!

samo železa
ta s Primerno hitrostjo napolni-

ilo, zatlačita 
pranje, lepo izgladita, dvigneta 
,n .Prevrneta nh pladenj. Se ne- 
aj veščih kretenj z roko in — 
°rmirec pritisne na štoparico.

Tako, račun je gotov. V osmih 
lahko dve delavki napra- 

nIta toliko in toliko modelov, 
siiovo sta narekovali Mara in 
ds ti! Jutri in naslednje dneve 
® bodo delavke spoprijele v res- 
knem tekmovanju za boljši za- 

služek.
d ne bo šlo, če bodo žene in 
“kleta pri delu zaostajale, če ne 
duo dosegle norme, bodo okoli 

?Jvega v mesecu sipale očitke na 
'aro in Justi, ki sta kot dve 

J^ri, izkušeni delavki v oddelku 
i3 modeliranje šamotne opeke 
“trovale normi.

j b>a, to jutro je bilo za Maro 
n Justi res nekaj posebnega!

Irtsoko v zraku nad livarno V Potuhnjeno ždi žerjav. Kup 
zavozlanega jekla. Na oko 

j nemočen, je pravi silak, ka- 
ear njegove železne klešče za
bubijo večtonski kos železa in 
Po,:egne Joža za vzvod, 
j S tem žerjavom puli Joža je- 
JPjake iz železnih gmot. Jedr- 
ijak je ogrodje za vlivanje že- 

Ko se železo ohladi, delav- 
i2v,.naiprej s težkimi macolami 
v .'jejo zatikače, potem pa pri- 
j ^jo giavo jedrnjaka na verigo 
bajava. Ko se veriga napne in 
g^gne, zdrsne jedrn jak iz tesne- 
S.Pbjema. Lahko pa tudi, kar ni 

5 nenavadnega, da neroden

prijem žerjava zavije jedrnjak 
in ga tako »klasificira« za staro 
železo.

Joža, ki vodi žerjav, izvleče 
na dan kakšnih dvajset jedrnja- 
kov.

»Ali katerega zvijete?«
»Na, to pa ne!«
Na upravi so nas opozorili na 

te jedrnjake. Rekli so, da dela
vec ob njih zmeri višino svojega 
zaslužka. Čim manj jih uniči, 
več dobi!

»Jaz o tem nič ne vem. Če bi 
kdo vedel, bi jaz moral vedeti, 
saj jih največ izvlečem iz tehle 
buč!« — Joža nas je začudeno 
gledal, ko smo vrtali okoli jedr- 
njakov in nagrajevanja.

Prišli so še drugi livarji. Zla
sti glasen je bil Polde:

»Ta je pa dobra! Nam se še 
sanja ne, da ...!«

Če Jože uniči vseh dvajset 
jedrn jakov, mu nihče ne očita. 
Skoda se. poravna. Če pa Joža 
ne uniči niti enega jedrnjaka, pa 
gotovo nekaj prihrani kolektivu! 
Zakaj bi torej ne bil nagrajen?

Na koncu nam je Joža pri
šepnil:

»Je že prav, da smo se sre
čali. Brali bodo to, nemara bo to 
tudi zaleglo, jaz pa bom še zme
rom tako pulil tiste »zobe« iz 
železa, da se las na njih ne bo
izkrivil!«

Njegova
čala.

vera, nas je prepri-

■ivr oliko smo vam odščipnili?«
K »Najmanj dve fakturi!« Maj- 
'L*'da iz fakturnega oddelka se 'TV' ai 
je prisrčno nasmejala in dodala: —

V fakturnem oddelku vedo, 
koliko faktur morajo dnevno iz
pisati za normo. Kar izpišejo 
več, je njihov priboljšek. Ta pri
boljšek je v povprečju 20 'Vo na 
mesečni dohodek posameznika.

Majda nas je opozorila:
»Prve mesece, to je bilo lan

sko leto, ko smo uvedli plače
vanje po učinku v našem fak
turnem oddelku, smo vse zlah
ka presegle normo za dobrih pet
intrideset! To je bilo veselje. Po
tem so nam normo povišali. No, 
ne za toliko, da bi je zdaj ne 
mogle preseči! Mislim, da nam 
jo zdaj ne bodo spet razvlekli!«

Referent za nagrajevanje to
variš Jože Rozman ji je vpadel 
v besedo:

Stimulacija je le takrat nekaj 
vredna, če človek odnese domov 
kakšen stotak! Kakšen smisel bi 
imelo, da postavljamo takšne 
norme, ki jih delavci ne morejo 
niti doseči, kaj šele preseči!«

Njegov sila ognjevit poseg v 
razgovor nas je opozoril na vr
sto reči, okoli katerih morajo ja
drati normirci. Železarna je sta
ra, stari so stroji, stare so tudi 
norme. Več kot toliko se iz stro
ja iztisniti ne da. Težnja za viš
jo storilnost posameznika mno
gokrat obtiči v utečenosti stroja, 
ki v taktu ponavlja — počasi se 
daleč pride!

Modernizacija in avtomatiza
cija sta v podobnih primerih 
znanilki nečesa novega v sistemu 
nagrajevanja po učinku.

ako

»Pa nič zato, bom že dohi
tela!«

Res, nič zato, Majda bo dohi
tela, mi smo pa le izvedeli v 
času, ko smo jo Zadržali v razgo
voru, da ni neustvarljiv sistem 
plačevanja po delovni prizadev
nosti tudi v nekaterih admini
strativnih oddelkih.

bomo obračunavali? — 
so se dolgo časa spogledo- 

v dvorani za sušenjevali 
opeke.

Predvsem — glede na obračun
ske tone! Nekateri proizvodi za
htevajo manj, drugi pa več na
pora in vestnosti. ,

Nato — koliko blaga gre v ško
do kolektiva kot drugovrstno, 
manjvredno.

Kaj pa glede na storilnost 
moža?

In bolniški dopusti!
Delavcem so se zdela dobra 

takšna merila za določevanje 
njihovega zaslužka.

Delovodje pa so se ogrevali 
za nagrajevanje samo glede na 
povprečje akorda norm:

... presežemo normo po koli
čini, dobimo premijo!

Tu sta dva interesa, ki si ni
sta kdo ve kako podobna! Prvi 
skrbi za dobro blago in šele za
tem — za tone, drugi pa pred
vsem hoče tone in šele nato — 
dobro blago.

Če potemtakem delovodja vča
sih zatisne oči na račun slabšega 
ali boljšega blaga, je delavec ti
sti, ki se mu v takšnem primeru 
upre. Delavec hoče le dobro bla
go, saj od tega je odvisna težina 
njegove kuverte! Tako, prvi ho
čejo čimveč, drugi pa čimbolje! 
Dobro je to!

Obenem pa nas ta primer vo
di v oddelke, kjer je resnično 
težko z vso natančnostjo določiti 
merila za nagrajevanje in so le
ta v največji meri odvisna od 
sodbe delavcev, ki delajo v od
delku, ki poznajo proizvodnjo. 
(No, malo volje je treba in se 
da!)

Martinarji in plavžarji v že
lezarni na Jesenicah so uvedli 
v zadnjem letu kar 60 različnih 
osnov za nagrajevanje. To je bi
lo pomembno in koristno delo, ki 
ni nastalo čez noč. Neštevilna so 
bila popravljanja, primerjanja, 
prilagajanja, bili so tedni, ko so 
delavci dvomili v vse skupaj, 
bili so meseci, ko je navdušenje 
nekaterih spodbujalo kolektiv na 
poti k uvajanju različnih nači
nov nagrajevanja po delovnem 
učinku.

Boj za novo v življenju na
šega delavca, v Jeseniški železar- 
hi, še ni končan. Potrebna bo še 
marsikatera sprememba, izkustva 
preteklosti bodo oblikovala pri
hodnost.

Vendar pa —
še lansko leto je ležalo za 200 
milijonov sredstev v nedovr
šeni proizvodnji, letos le za 
140 milijonov,
lansko leto je bilo 12.000 ne
zgodnih ur mesečno, letos le 
9000 ur,
lansko leto je bilo v zalogi 
8000 ton, letos le 3500 ton, 
zaslužek kolektiva je za 33 !7o 
večji,
že lansko leto, kar pripisujejo 
v železarni predvsem novemu 
načinu nagrajevanja, je znižal 
kolektiv lastno ceno proizvo
dov za milijardo 85 milijonov, 
prav tako jo bo tudi letos.
Ta denar — je ostal kolektivu! 
Konec 1959 bo spet novo pri
znanje! Dušan Kralj

V podjetju »Pionir« premije:

za znižanje stroškov 
in delo po učinku

V nekaterih podjetjih so 
letos uveljavili v tarifnih pra
vilnikih različna merila dela, 
s katerimi poizkušajo spodbu
jati tudi režijske službe, da 
čimbolje opravijo svoje delo 
in tako omogočijo čimvišje 
preseganje delovnih učinkov 
in doseganje čim boljših go
spodarskih uspehov. Ta meri
la so znana pod različnimi 
imeni. Nekje so uveljavili ta
ko imenovane posredne nor
me, drugje poizkušajo spodbu
jati režijske službe s premija
mi in v nekateri podjetjih z 
nagradami. Vsa ta merila pa 
imajo določeno skupno vse
binsko obeležje: to so kon
kretna ekonomska merila z 
delovnega območja režijskih 
delavcev, sestavljena pa so ta
ko, da postane od izpolnjeva
nja teh meril odvisen osnovni 
zaslužek režijskih delavcev. V 
splošnem gradbenem podjetju 
»Pionir« v Novem mestu so 
zasnovali na tem načelu ves 
sistem premiranja.

Ves sistem premiranja so 
zgradili na pokazateljih, ki 
upoštevajo doseganje polne 
lastne cene. Drugače poveda
no, težišče ekonomske spodbu
de prav vseh zaposlenih so 
usmerjali k znižanju proiz
vodnih stroškov. Na ta način 
premirajo vso tehnično in 
ekonomsko operativno vodstvo 
in nekatere režijske službe.

Poglejmo si nekoliko po
drobneje, kakšne normative 
uporabljajo pri tem.

Prvi del normativa je po
kazatelj o tem, kakšen gospo
darski uspeh je dosežen in v 
kakšnem odstotku zaradi tega 
narašča osnovni zaslužek, to 
je tarifna postavka upravičen
ca. Lestvica, ki jo uporabljajo 
za izračun, je sestavljena tako, 
da premijskim upravičencem 
naraščajo njihove tarifne po
stavke za od 5 do 27,5 %>, če 
se izboljša gospodarski uspeh 
v primerjavi s planiranim za 
od 1 do 5% (izračunavajo se
veda konkretna dela). Ce pa 
je gospodarski uspeh boljši, 
recimo boljši za 5 do 10 °/o od 
planiranega, potem premij
skim opravičencem povišajo 
njihove tarifne postavke za od 
27,5 do 30 %>, kar je tudi zgor
nja mera premije.

Drugi del normativa pa je 
prilagojen konkretnemu de
lovnemu področju premijske
ga upravičenca in kaže kako 
le-ta neposredno izpolnjuje 
svoje operativne naloge. Ta 
normativ deluje kot korektiv 
prvega pokazatelja. To si je

najlaže razložiti na nekaj 
praktičnih primerih.

Vsem premijskim upravi
čencem vseh delovišč (gre za 
neposredne organizatorje de
la), korigirajo premije na ta 
način, da ugotavljajo koliko 
dela opravijo na delovišču v 
akordu. Prej omenjena lestvi
ca pa deluje v tem primeru 
takole: če dela 91 do 95 “/o de
lavcev v akordu, dobi upravi
čenec polno premijo, ki jo 
izračunajo po prvem pokaza
telju. Če je odstotek delavcev, 
ki delajo v akordu, pod 90 %>, 
znižujejo odstotek premije ta
ko, da izgubi premijski upra
vičenec vso premijo, če ne 
dela več kot polovico zaposle
nih na delovišču v akordu.

Vsem premijskih opravi
čencem, ki imajo posredno ali 
neposredno opravka s strojno 
opremo, z organizacijo dela 
itd. korigirajo odstotek premi
je, ki ga ugotove na osnovi 
prvega pokazatelja na ta na
čin, da izračunajo odstotek iz
koriščanja strojne opreme v 
razmerju na predpisani nor
mativ izkoriščanja. Korekcij
ska lestvica pa deluje tako
le: če je strojna oprema iz
koriščena 85 “/o od normirane 
stopnje, potem dobe premijski 
upravičenci polno premijo. Če 
je strojna oprema izkoriščena 
manj, znižujejo tudi odstotek 
premije, tako da pri 65 °/o in 
nižjem izkoriščanju strojne 
opreme, premijski upraviče
nec sploh ne dobi več premi
je. Za 100 °/o izkoriščanje opre
me po normativu dobe pre
mijski upravičenci 1,25 %> pre
mije, pridobljene po prvem 
pokazatelju.

Premijskim upravičencem 
iz finančne službe korigirajo 
odstotek premije na ta - način, 
da ugotavljajo način gospo
darjenja z obratnimi sredstvi 
in stopnjo izkoriščanja obrat
nih sredstev. Korekcijska le
stvica v tem primeru deluje 
takole: če obratna sredstva iz
koriščajo tako, kot je planira
no, potem dobe premijski 
upravičenci prvo premijo po 
prvem pokazatelju. Če jih iz
koriščajo slabše, potem pada 
odstotek premije in premija 
popolnoma ugasne, če je ob
račanje sredstev za 10 in več 
odstotkov slabše od planira
nega. Ce pa je obračanje ob
ratnih sredstev ugodnejše, po
višujejo odstotek premije, iz
računan po prvem pokazate
lju, tako. da je pri za 25 in več 
odstotkov ugodnejšem gospo
darjenju z obratnimi sredstvi 
premija po prvem pokazatelju 
večja za indeks 1,50.

S(j Uvedba spodbudnejših, zla- 
r^* ha ekonomsko in družbeno 

bolj upravičenih oblik na- 
j^vanja, kot smo jih bili va- 
Vj,1.®6 v bližnji preteklosti, je 
•tVa v naše gospodarstvo vrsto 
Pj.pMitativnih in kvalitativnih 
Vtikov, ki so znatno pospešili 
V ganski razvoj gospodarjenja 

kolektivih. Znatnejši po- 
ki , proizvodnje, storilnosti dela 
W ougi ekonomski rezultati v 
0(j°shjem letu so v dobršni meri 
jevaz Pravilnejše politike nagra- 
g0 ania in razdeljevanja sredstev 

Radarskih organizacij nasploh, 
jdlub številnim uspehom, ki 

{)a Jln že prinesle izpolnjene ali 
gt hapcinoma nove oblike na- 
nJ^anja, pa v presoji delova- 

“Motnega sistema nagraje
ki Pe bi bili objektivni, če ne 
počasno ugotavljali nekaterih

kii^6 '°d vsega začetka, ko je 
»aSr Prizadevanje za celotnejše 
2ita Vrivanje po učinku še izra- 
&oiap°ktična akcija, smo na take 
Pn-gjJfa zavestno računali, ker je 
Dtav-t- 0 nenlogoče čez noč od- 

\ vse pomanjkljivosti pre- 
tJio-RMi, prav tako kot je ne- 
rioVp„6 zasnovati nekaj dovršeno

Tarifa dela ali tarifna postavka
podlagi sicer naprej uspeh pri delu. Ker je v sisten 
toda v pretežni nagrajevanja po učinku celoti... -

gospodarskih nespodbudno vpliva na še večjo meri nesolidnih in subjektivno ^erfenT mTicer rodno je

vzročalo vsemogoče motnje v eko
nomiki gospodarske organizacije. 
To nepravilnost so v prenekateri 
gospodarski organizaciji avtoma
tično prenesli v izpopolnjeni ali

Prav zato je nujno, da vsi dober sistem nagrajevanja in ga delavcem na podlagi sicer naprej uspeh pri delu. Ker je v sistemu ^ j^oseb-
ekonomski in politični faktorji v določeni meri kompromitira ter postavljenih, toda v pretežni nagrajevanja po učinku celotna |“P°^hodkov Popolnoma pri-
znotrajin izven gospodarskih nespodbudno vpliva na še večjo meri nesolidnih in subjektivno roL fe? Šr je So prih v
organizacij, ki se ukvarjajo z sprostitev subjektivnih sil v go- del^oc^e^fhnl- dministrativne2a dobro poznal m vendarle pre- vseh teh primerih do resnega na.
omenjeno Problematiko vestno spodarski organizaciji. ureTanfa lospodaS t s tem v malo upoštevan" pokazatelj" - sprotja med načeli novega siste-
analizirajo in objektivno 0“enji° Zato bo koristno, da se vsi , J, d- lnolit1ke naeraieva- delo, je popolnoma logično, da v ma nagrajevanja in delovanja
pozitivno pa u i nega 'vo odgovorni činitelji v naših gospo- nja je bilo to do neke mere opra_ Vseh tistih primerih, kjer delovno stare tarifne postavke tem prej
lovanje doiočemh oblik nagraje darskih organizacijah, od organov vJičljivo kljub temu da je bilo že mesto obsega več, po značaju si- in tem ostreje, čim dosledneje
^^“fnmerfl z namenom delavskega upravljanja in pohhč- v tem ’fiasu jasn0> da razvoj ne cer sorodnih, po težavnosti pa ^ra.gSvta™aUrpSonlCu7inkuaCozilroma

more iti po tej poti. različnih del, ne more biti na grajevanja po ucihku oziroma
Perspektiva razvoja odnosov njegovi podlagi določena tarifna uspehu pri delu.

med družbo in gospodarsko or- postavka obračunski element de- Neenotno materialno vredno- 
se lotili oblikovanja ganizacij0 ter razporejanje sred- lavčevega zaslužka, prav tako pa tenje istega dela, nepravilni od- 

: j- „ gtev v gospodarskih organizaci- tudi ne osebna tarifna postavka nosi med posameznimi deli imajo
jah, kamor spada tudi nagraje- delavca kot merilo njegovih ka- še vedno močan vpliv na višino
vanje zaposlenih, je bila jasno kovosti. S tem, da je čas, prebit osebnega dohodka. Vse to je ne
usmerjena (vzporedno z razvo- na delu, izločen iz sistema nagra- posredna posledica delovanja
jem delavskega in družbenega! jevanja kot obračunski element zlasti osebne tarifne postavke,
upravljanja) v neprestano pove- delavčevega zaslužka, je pred- marsikje pa tudi tarifne postavke
čavanje materialnih pravic teh vsem osebna tarifna postavka iz- delovnega mesta.

Vse do prehoda k popolnej- organov. To je ustvarilo objek- gubila tudi svojo vlogo. Od do- Ker bi z dosledno rešitvijo te. 
šemu sistemu razdeljevanja sred- tivne pogoje za kolektivno reše- ločanja tarif za delovna mesta in ga problema napravili ogromno
štev, namenjenih za osebne do- vanje vseh družbeno ekonomskih osebe bo nujno potrebno čimprej uslugo hitrejšemu in kvalitetnej-

temveč le dediščina obdobja ad- hodke delavcev v gospodarstvu, problemov v gospodarskih organi- preiti k tarifiranju del ter s po- šemu razvoju nagrajevanja po
ministrativnega urejanja politi- na podlagi dosežene stopnje sto- zaci j ah in — v komuni. močjo njih m ^doseženega, ucmka učinku oziroma uspehu pri delu,

sSsss SlsiSil
nega in socialističnim načelom . , , nhliknvanianega
lastnega stimuliranja neposred
nih in posrednih proizvajalcev.

Dediščina preteklosti
Eden obsežnejših in vsebin

sko globljih problemov, ki vsak 
dan bolj prihaja v očitno na
sprotje s praktično uveljavljeni
mi oblikami nagrajevanja po 
učinku (to ni njihova posledica,

jo, kot so 
boljšega nagrajevanja. Že prvi 
popravki novih tarifnih pravil
nikov bi morali obračunati s to 
dediščino preteklosti.

Kje so korenine?

ke nagrajevanja), so na osnovi rilnosti cteia m ekonomike,- so Popolnoma razumljivo je torej pri delu izračunavati delavčev

***.ISiSJrEarKSEHžMe zaletek rešlvania talm čunski element zaslužka po učin- bile določene v enem samem zne- obliki. . , x taela vlogo obračunskega ele-
ž?htevriLf ^. ^ l -.S_ (“ oziroma uspehu pri delu. sku, pred nekaj leti pa je prete- V sistemu nagrajevanja po ča- menta zaslužka po učinku kar

Ne bo pretirano, če trdim, da žen del gospodarskih organizacij su je delavčev zaslužek produkt je povzročalo prave anomalije v 
ta vsebinski nesmisel lahko mar- določil tarifne postavke v raz- 
čilrip v nr^ksi močno popsiči v ponu, v okviru katerega so nato ,
osnovnem konceptu morda celo določali osebne tarifne postavke glede na doseženi učinek oziroma neprizadevnim, pa tudi sicer po-

že takrat je bilo sprejeto 
tgfjf .> da je Uveljavljenje novih 
letp s Pravilnikov v letošnjem 

®Me začetek reševanja tako 
st Gvnega, obširnega in vsebin- 
PravPes*reSa vprašanja, kot so 
Hib . načela razdeljevanja oseb- 
*aht„.odkov v gospodarstvu, ki 

“vajo določeno proučevanje.

ne bo odveč, če si nekoliko po- 
bliže ogledamo nekatere momen
te iz navedenega področja.

z njimi pa bo treba izdelati tudi 
nove zaključke, ki bodo lahko 

koristili nadaljnjemu do-
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Zdravnik v občini ali tovarni?
Pomislimo samo: v tovarni imamo že poldrugo 

leto obratno ambulanto. Žrtvovali smo, če tako 
rečemo, lepe denarce za prav sodobno odremo. 
Ne gre le za to, da imamo lepe ponikljane instru
mente, temveč tudi rentgen in še druge aparate. 
Naš zdravnik dela v njej že od samega začetka 
in je res »naš«. Dobro ga poznamo in kar je naj
važnejše, tudi on nas vse dobro pozna. Ker smo 
se — prav zaradi strahovite gneče v zdravstve
nem domu — odločili za to, da bo naš zdravnik 
zdravil tudi naše svojce, ima še več dela. Samo 
kakšno kartoteko ima! Pomaga mu sicer še medi
cinska sestra, ki pa hkrati vodi tudi oddelek za 
kontracepcijo. Razumljivo je, da naše delavke 
gredo raje k njej kot kam drugam, ker jo že do
bro poznajo, saj delajo v isti tovarni, srečujejo 
se na sindikalnih sestankih, celo stanujejo v istih 
tovarniških blokih. Mi se že ne-bomo odrekli svoji 
obratni ambulanti!

Tako nekako je razlagal ta 
neimenovani zagovornik obrat
nih ambulant in takšno mnenje 
bi slišali, če bi obiskali obratne 
ambulante v Kranju ali katero 
od tistih v Kamniku, Novi Go
rici, Celju in Mariboru, kjer 
imajo, to jim mnogi priznavajo 
(od njihovih pacientov do zavo
da za socialno zavarovanje) prav 
vzorne obratne ambulante.

Ko smo že govorili o zagovor
nikih obratnih ambulant, bi mo
rali omeniti tudi »nasprotnike«, 
vendar pa naj povemo, da ne gre 
za akcijo za ukinitev obratnih 
ambulant, kot se zadnje čase za
res večkrat sliši, in smo s tem v 
zvezi dobili tudi na uredništvo 
nekaj vprašanj.

Namen in dejansko tudi de
lovni program obratnih ambu
lant določa zakon že sam po 
sebi. Ustanavljali naj bi jih v 
podjetjih, iti imajo več kot 500 
zaposlenih, usmerjale pa naj bi 
se predvsem na preprečevanje 
bolezni ali kot smo navajeni re
či, na preventivno dejavnost. To 
tudi ne izključuje — na primer 
— zdravljenje ponesrečencev v 
tovarni, intervencijo ob izbruhu 
bolezni in — logično nadaljeva
nje tega — zdravljenje članov 
kolektiva, v katerem je ambu
lanta, in še dalje, zdravljenje 
njihovih družin.

Prav to pa je tisto, kar vzbu
ja — le včasih upravičeno — kri

tiko, češ da zdravnik v zdrav
stvenem domu zaradi tega osta
ja brez dela, tako rekoč neizko- 
ščen, medtem ko zdravnik v 
obratni ambulanti le zdravi; še 
več, da prav tako ne utegne priti 
do samega delovnega mesta svo
jih pacientov ter da le-tega ne 
pozna nič bolje kot zdravnik v 
zdravstvenem domu. Se posebej, 
če je to eden in isti zdravnik, ki 
v obratni ambulanti dela le ho
norarno in mu je to delo le do
datni vir dohodkov. Razen tega 
pa, da ta zdravnik ne dela dru
go, kot piše recepte uslužben
cem uprave podjetja ... Najhuj
ši ugovor pa opozarja, da je 
vedno manj koordinacije v delu 
zdravnika v obratni ambulanti 
in občinsko zdravstveno mrežo, 
da zaradi tega odslej v občini ni 
enotne zdravstvene politike itd. 
Vse to pa se napeljuje tako kot 
vselej še na finančna sredstva, 
ki da se drobe in se baje vsled 
tega ne uporabljajo najbolj ra
cionalno.

NE GRE ZA VPRAŠANJE:
ZA ALI PROTI

Podjetja v glavnem sama skr- 
be za svoje ambulante v skladu 
s svojimi možnostma (in razu
mevanjem), zaradi tega pa ne 
morejo sodelovati — vsaj ne v 
večjem obsegu — še pri finansi
ranju zdravstvenih domov, ki jih 
grade občine.

NE DROBIMO SREDSTEV 
preventivnega sklada

Prvega januarja 1955. le
ta je pričel veljati zakon 
o zdravstvenem zavarova
nju delavcev in uslužben
cev. Zakon je naložil zavo
dom za socialno zavarova
nje tudi skrb za še zdrave
ga človeka, da bi ga tako 
obvarovali pred nevarnost
mi, ki ga ogrožajo na de
lovnem mestu. Zato so 
okrajni zavodi v zadnjih 
štirih letih iz sklada pre
ventivnega zdravstvenega 
varstva namenili za var
nost delavcev ter za njiho
vo zdravje 831 milijonov, 
republiški zavod pa 172 mi
lijonov dinarjev^

Ta denar pa so v teh letih 
takole trošili. V prvi skupini iz
datkov so zdravniški pregledi. 
Nekateri zavodi so v ta namen 
porabili okoli 3 °/o tega sklada. Za 
preprečevanje bolezni in poškodb 
delavcev so porabili okoli 10 °/o 
sklada. S pomočjo tega denarja 
so analizirali zdravstveno stanje 
zavarovancev, proučevali so de
lovne pogoje v podjetjih, poklic
ne bolezni in organizirali var
nostno službo v gospodarskih 
organizacijah. S sredstvi tega 
sklada so tudi preprečevali so
cialne bolezni. Okoli 42 % pre
ventivnega sklada so potrošili za 
preventivno okrevanje delavcev. 
Med izdatki so tudi dotacije 
družbenim organizacijam. Okrog 
2,92 °/o sklada so porabili za iz
obraževanje strokovnega kadra 
in zdravstveno prosvetljevanje 
ljudi. Letos bodo predvidoma 
porabili 72 milijonov dinarjev. 
Po dodatnem proračunu preven
tivnega sklada (ki so ga sprejeli 
na zadnji skupščini republiškega 
zavoda za socialno zavarovanje) 
pa so še okoli 25 milijonov di
narjev namenili za preventivno 
dejavnost.

Sredstva tega sklada doslej 
niso preveč načrtno trošili. V pr
vih letih precej denarja sploh 
niso porabili. Zavodi so namreč 
precej časa razmišljali, kaj je bi
stvo preventive in kateri stvari

naj bi dali prednost. Zato so v 
začetku dali veliko denarja za 
letovanje in investicije v zdrav
stvu. Počasi pa so le ugotovili, 
kje so pravilne preventivne po
trebe. Tako so porabili sredstva 
za tiste stvari, ki smo jih uvo
doma navedli.

Kaže pa, da sredstva sklada 
še vedno preveč drobijo. Prema
lo razmišljajo, kako bi s tem 
denarjem dosegli največji učinek 
pri razvijanju zdravstvene služ
be, da bi čim hitreje preprečili 
obolenja. Morda bi bilo prav, če 
bi sredstva osredotočili, jih na
menili, da bi v določenem ob
dobju rešili le nekaj osnovnih 
vprašanj. Zato bi morali napra
viti dober in stvaren perspektiv
ni načrt potreb, skratka, narediti 
bi bilo treba seznam vprašanj, 
ki naj bi jih v prihodnje pri
čeli reševati. Tokrat bi na pri
mer vzeli kot primer nesreče pri 
delu. Vsako leto črpamo iz pre
ventivnega sklada sredstva za 
preprečevanje nesreč pri delu. 
Sredstva ne trošimo preveč na
črtno, saj z denarjem pomagamo 
zdaj tej, zdaj spet drugi ustano
vi, ki se ukvarja s proučevanjem 
delovnih nezgod. V tej akciji do
tlej nismo preveč dobro napredo
vali, ker je bilo premalo sode
lovanja med nekaterimi zavodi, 
zdravstvenimi ustanovami in 
okrajnimi zavodi za socialno za
varovanje. Tudi zaradi tega, ker 
ni enotnega načrta glede prepre
čevanja delovnih nezgod, sred
stva preveč drobimo, čeprav so 
izdatki za higiensko-tehnično za
ščito precejšnji, pa zadovoljivega 
uspeha še nismo dosegli. S tem 
pa ne bi hoteli reči, da v nobe
nem primeru ne kaže drobiti 
sredstev, saj nam praksa kaže, da 
je kdaj pa kdaj morda bolj ko
ristno, da v nekem podjetju pro
učijo vzroke poklicnih bolezni, 
da bi lahko zmanjšali število 
obolelih ljudi, kot pa, če bi vsa 
sredstva združili in jih na pri
mer namenili za proučevanje 
metod zdravstvenega varstva de
lavcev. V danem primeru bi hu
de zdravstvene probleme nekega 
kolektiva hitreje omejili, kot pa, 
če bi porabili vsa sredstva za 
sicer koristno proučevanje metod 
zdravstvenega varstva. N.

Povedati moramo, da ta »pro
blem« ni splošen in da je vznik
nil v Ljubljani in velja pred
vsem za ljubljanski okraj. V sa
mi Ljubljani grade nekaj zdrav
stvenih domov. Za zdravstveni 
dom v občini Ljubljana—Vič bo 
prispevala precejšnja sredstva 
Tobačna tovarna, ki se bo hkrati 
s tem odrekla svoji obratni am
bulanti. Le-ta bo dobila prostore 
v novem zdravstvenem domu, 
delala pa bo pod njegovo upravo. 
Tudi v občini Ljubljana—Moste 
imajo obratno ambulanto pod 
okriljem zdravstvenega doma. V 
skladu s tem pa tudi ljubljan
ski okrajni zavod za socialno za
varovanje ne daje nikakšne pod
pore tistim obratnim ambulan
tam, ki so res obratne (v tovarni 
in teh je v ljubljanskem okraju 
20), temveč svoja sredstva tudi 
iz sklada za preventivo vlaga 
v zdravstvene domove za razliko 
od mariborskega, ki je sredstva 
iz svojega dokaj močnega skla
da za preventivo dal gospodar
skim organizacijam za organiza
cijo in opremo obratnih ambu
lant.

V ljubljanskem okraju veliko 
razpravljajo o tem vprašanju in 
danes je že skoraj izkristalizira
no stališče, naj bi ukinili nekaj 
obratnih ambulant (tiste, ki ne 
poslujejo v skladu z zakonom o 
obratnih ambulantah, se pravi, 
ki se ne ukvarjajo predvsem s 
preventivno dejavnostjo), neka
tere, »zakonite-- pa naj bi še ob
stale. Novih naj ne bi ustanav
ljali, v kolikor njihov program 
do potankosti ne ustreza zakon
skim določilom.

OBRATNE AMBULANTE 
IMAJO SVOJE MESTO

Kaže pa, da se v večini naših 
tovarn, kjer imajo danes obrat
ne ambulante, ne bi mogli tako 
zlahka posloviti od njih. Se več! 
Ob presoji tega vprašanja se vse- 
bolj vsiljuje misel, da se »na
sprotniki« obratnih ambulant vse 
preveč opirajo na nekatere slab
še obratne ambulante, skoraj pa 
ni zaslediti pobud za zboljšanje 
njihovega dela, medtem ko o ti
stih, ki so odlično položile izpit 
svojega obstoja, sploh ne govore. 
Blagohotno jim dovoljujejo eksi
stenco še vnaprej.

Sploh ni resen ugovor, da 
zdravnik v zdravstvenem domu 
ostaja »brez dela«, ker mu obrat
ne ambulante odjemajo paciente. 
Izkušnje povedo, da ni tako. Le 
zdravnikov je še vedno premalo, 
kar pa bomo še posebno občutili 
z bližnjo uveljavitvijo socialne
ga zavarovanja za kmečko pre
bivalstvo.

S stališča zaposlenih v indu
striji so obratne ambulante ve
lik korak naprej v skrbi za nji
hovo zdravje. Zategadelj tudi 
imamo zakon o obratnih ambu
lantah. Razen samih ugodnosti 
za zaposlene so obratne ambu

lante tudi sicer veliko sitoitile. 
Organizirale so številne splošne 
zdravstvene preglede delavcev in 
pri tem odkrile včasih presunlji
vo število obolenj (predvsem 
TBC), ki jih oboleli še niso niti 
slutili. Pri pregledu žensk so 
prav tako nepričakovano večkrat 
odkrivali rakasta obolenja.

Ideja o hišnem zdravniku, za 
katerega se najbolj zavzemajo 
sami zavarovanci, se zelo lepo 
dopolnjuje z vlogo obratnega 
zdravnika, ki zdravi vse člane 
družine, razen tega pa pozna do 
potankosti tudi delovno mesto, 
delovne pogoje in zahteve delov
nega mesta svojega pacienta. 
Prav zaradi tega bi pač morali 
dajati obratnemu zdravniku čim 
več pomoči.

POTREBUJEMO SE VEG
OBRATNIH AMBULANT!
Sindikati sodijo, da so vsi po

goji, da si še naprej ustanavljajo 
nove obratne ambulante tam, 
kjer jih še ni. Morda celo to, naj 
bi obratnim ambulantam pridjali 
tudi postelje. Izkušnje v drugih 
republikah so pokazale, da so s 
tem podjetja skoraj odpravila si
muliranje bolezni. Bolnika, ki se 
je na primer prehladil in ki je 
prosil zdravnika, da ga da v sta- 
lež, sprejmejo v obratno ambu
lanto. Kot po čudežu takšen pa
cient kmalu ozdravi, ker kljub 
temu, da je v staležu, ne more 
doma opravljati del, ki jih je 
nameraval... Seveda pa velja 
upoštevati tudi primer in izkuš
nje takih bolniških postelj, kot 
jih imajo recimo v Zagorju. Tam 
porabi zdravnik največ časa za 
ugotavljanje, ali bolnik res simu
lira, hkrati pa socialno zavaro
vanje plačuje 1000 din dnevne 
oskrbnine. Razen tega v tej am
bulanti nimajo dovolj kadrov 
(specialista), ki bi bili sposobni 
voditi zdravljenje, medtem ko je 
v trboveljski bolnišnici dovolj 
zdravnikov — le bolniških po
stelj nimajo dovolj. To pa kar 
vsiljuje misel o potrebi koordi
nacije enih in drugih, namesto 
vseh razprav o pomanjkanju ko
ordinacije med občinsko zdrav
stveno službo in obratnimi am- 
bulamtami, za kar pa nekateri 
krivijo sleidnje.

Odbor za socialno politiko pri 
republiškem svetu Zveze sindi
katov za Slovenijo bo po svojem 
programu še posebej obravnaval 
obratne ambulante. Že zdaj sodi, 
da jih kaže ustanavljati tam, 
kjer jih še ni, ter jim pomagati, 
da bodo delale predvsem na po
dročju preventive, da bodo sode
lovale v celotni zdravstveni po
litiki občine (kot življenje samo 
zahteva) in da ni vzrokov za be
sedičenje o ukinitvi zdravstvenih 
ambulant.

ZDRAVNIK NAJ BO V OB
ČINI IN TOVARNI!

D. D.

NOVI ZAKONI IN PREDPISI

ZA INVALIDE BO BOLJE
Pred kratkim je Zvezni izvršni svet sprejel 

osnutek zakona o spremembah zakona vojaških 
vojnih invalidov, vojaških mirnodobskih invali
dov ter določila glede invalidskega dodatka. Ker 
smo v našem listu že poročali o nekaterih določi
lih invalidskega dodatka, bi tokrat navedli le ne
kaj značilnosti zakona o spremembah in dopolni
tvah zakona vojaških in mirnodobskih invalidov.

Razgovor s predsednikom Zbora proizvajalcev 
ljubljanskega okraja tov. Francetom Plazarjem

SOCIALNO ZAVAROVANJE 
NA REŠETU

Nedavno tega je Zvezni izvrš
ni svet sprejel osnutek zakona o 
spremembah zakona vojaških voj
nih invalidov, vojaških mirno
dobskih invalidov ter določila gle
de invalidskega dodatka. Ker smo 
v našem listu že poročali o neka
terih določilih invalidskega/ 'do
datka, bi tokrat navedli le nekaj 
značilnosti zakona o spremembah 
in dopolnitvah zakona vojaških 
in mirnodobskih invalidov.

Načrt zakona o spremembah 
in dopolnitvah zakona vojaških 
vojnih invalidov je plod daljšega 
proučevanja problemov vojaških 
vojnih invalidov. Z njim bomo 
laže vsklajevali pravice invali
dov s ekonomskim razvojem in 
možnostmi naše družbe. Zakon te
ži k temu, da bi najtežjim vojnim 
invalidom zboljšali gmoten polo
žaj v skladu z današnjimi prili
kami, invalidom povečali doseda
nje osebne invalidnine. Pri tem 
so bili na gledišču, naj bi priznali 
invalidom prve skupine večjo in
validnino kot pa invalidom druge 
skupine itd. ter povečali dodatek 
za nego in pomoč druge osebe. 
Osebne invalidnine naj bi preje
mali vojaški vojni invalidi v do
ločenih mestih glede na skupino, v 
katero so bili razporejeni.

Z novim zakonom naj bi se po
večali maksimalni zneski invalid

skega dodatka (1000 dinarjev), da 
bi lahko povečali maksimalni in
validski dodatek vojaškim vojnim 
invalidom od prve do četrte sku
pine, ki bolehajo za tuberkulozo 
ali pa se sami vzdržujejo. To naj 
bi veljalo tudi za člane družin 
padlih borcev, umrlih invalidov, 
ki se sami vzdržujejo.

Podrobneje so tudi določene 
pravice glede rehabilitacije inva
lidov. V osnutku zakona je govo
ra o pravicah in pogojih za stro
kovno usposabljanje in izpopol
njevanje invalidov. V zvezi z za
konom o invalidskem zavarova
nju pa mora Zvezni izvršni svet 
predpisati pogoje in višino pre
jemkov vojaških vojnih invalidov 
za čas rehabilitacije. Invalidi, ki 
prekinejo delovno razmerje, da bi 
se lahko rehabilitirali, še naprej 
prejemajo otroške dodatke, člani 
njihovih družin pa imajo pravico 
do zdravstvene zaščite.

V osnutku zakona je tudi do
ločilo, da morajo upravičenci pri
javiti do 31. decembra prihodnje
ga leta zahtevke za priznanje in
validskih pravic, če so zboleli ta
krat, ko so bili v narodnoosvobo
dilni vojski. Zelo težko je nam
reč po štirinajstih in več letih 
ugotavljati vzročno zvezo med 
vojaškim naporom in boleznijo.

Prejšnji teden je Zbor proiz
vajalcev OLO Ljubljana razprav
ljal o delu ljubljanskega okrajne
ga zavoda za socialno zavarovanje 
v minulem letu in v prvi polo
vici letošnjega leta. Delo zavoda se 
je v tem obdobju res izboljšalo. 
Uresničili so mnoge sklepe, pred
vsem kar zadeva ažurnost pri re
ševanju vlog (zavod je naglo 
opravil prevedbo pokojnin in tu
di zahtevke po otroškem dodatku 
zdaj hitreje rešuje). Že lani, po
sebno pa letos je ta zavod poslal 
znatno več — kot prejšnja leta — 
delavcev na klimatsko zdravlje
nje, svoj preventivni sklad pa je 
koristno uporabil, in sicer za 
zdravstveno zaščito pri delu in 
zmanjšanju nesreč v podjetjih, za 
gradnjo zdravstvenih domov in za 
okrevanje otrok ter delavcev. Za
radi tega, kot je dejal tovariš 
France Plazar, predsednik Zbora 
proizvajalcev ljubljanskega okra
ja, je le-ta sprejel zavodova po
ročila in se strinjal z njimi.

Vendar pa je bila razprava ži
vahna in odborniki so naslovili 
na zavod več kritik, nam je po-

France Plazar

vedal tovariš Plazar. Te kritike 
pa predvsem zadevajo nekatere 
predpise, ki sp že preživeli in ne 
ustrezajo več današnjemu stanju. 
Zavod za socialno zavarovanje je 
v zaostanku s plačevanjem denar
nih nadomestil za čas bolezni, 
zlasti ker ne sledi razvoju pod
jetij, kjer se uveljavlja nagraje
vanje po ekonomskih enotah ali 
po drugih splošno znanih nače
lih. Karakterističen je primer 
»pavšalistov« v obrti, kjer so 
predvsem oškodovani — ko gre 
za nadomestilo za čas bolezni — 
visoko kvalificirani delavci. Pred
stavniki obrtnega podjetja iz Tr
bovelj so navedli primer visoko 
kvafiliciranega delavca, čigar do
hodek je pred boleznijo znašal 
18.720 dinarjev, zdaj pa, ko bo- 
luje na tuberkulozi in se že osem 
mesecev zdravi in je upravičen 
do stoodstotne »boleznine«, ne 
sprejema takšnega nadomestila, 
kot ga je izgubil zaradi bolezni, 
temveč le 15.800 din. Namreč, 
pavšalno postavljen prispevek so
cialnemu zavarovanju se ne ozira 
na dejanski delavčev dohodek, 
zato pa tudi socialno zavarovanje 
izplačuje nadomestilo za čas bo
lezni ne po dejanskem zaslužku, 
temveč po lestvici, ki je odrejena 
za pavšaliste. O tem je bilo že 
veliko razprav, pravkar o tem 
razpravlja Izvršni svet LRS, ki 
bo kmalu sprejel nove predpise. 
Zbor proizvajalcev sodi, da bi 
pavšalno vplačevanje prispevka 
socialnemu zavarovanju morali 
sploh odpraviti.

Ista napaka se ponavlja P’’! 
odmeri pokojnine. Le-to zavoe 
odmeri niže, kot pa upravičencu
pripada, ker s svojimi predP‘®j 
ne upošteva vseh upokojence vin 
dohodkov. Hkrati se reševanje P°' 
kojninskih vlog prav zaradi te
ga po nepotrebnem zavlačuje.

S tem v zvezi je pomemben 
sklep Zbora proizvajalcev, s ka
terim so predlagali socialnemu 
zavarovanju, kot nam je v na
daljevanju razlagal tovariš Pt®' 
zar, da čimbolj razširi pooblašče
ne službe po podjetjih. Danes z® 
večina podjetij z nad petdesetin^ 
zaposlenimi delavci sama izp'a' 
čuje nadomestilo za čas boleziU; 
Zbor proizvajalcev sodi, da naj bj 
podjetja že z novim letom a15 
najpozneje s 1. aprilom 1960. let®’ 
prevzela tudi izplačevanje potni® 
stroškov za zavarovance, ko gre' 
do na zdravniške preglede, P^l 
grebnin in posmrtnin ter da b> 
podjetja sama kompletirala z3' 
htevke za otroški dodatek, pokol' 
nine in invalidnine. Podjetja na) 
bi sama izplačevala tudi razlikuj 
ki jo prejemajo vojaški invalid* 
iz NOB. Tako bi bile vloge nfi' 
dvomno hitreje in pravičneje r®" 
šene.

Zbor proizvajalcev je velik® 
razpravljal o dopolnilnem Pr>'. 
spevku, ki ga morajo plačevat' 
nekatera podjetja socialnemu za' 
varovanju in ki dejansko zelo n®' 
enakomerno obremenjuje podj®*' 
ja, posebno podjetja, ki imajo, 
primer, zaposlenih več žensk Jjj 
imajo zaradi tega več bolnišk'" 
izostankov, ki pa nikakor nB® 
nastali po krivdi podjetja. Za*“ 
bi naj dopolnilni prispevek uki
nili, povečali pa splošno stopo)® 
prispevka socialnemu zavarova
nju. Le-ta bi naj kril večino iz
datkov socialnega zavarovanj*1 
Ostal bi še dodatni prispevek’ 
katerega plačujejo tista podjet)^ 
ki so za tehnično zaščito in zdrav
je svojih ljudi premalo poskrbe
la. Zavod za socialno zavarova
nje v Ljubljani bo ta predi0* 
sprejel. Hkrati bi naj stroške z* 
čas bolezni, ki traja manj kot te" 
den dni, prevzelo nase social0 
zavarovanje.

Obravnavali so tudi drug* 
pereča vprašanja, kot zaposlit® 
invalidov (podjetja vse prema* 
iščejo delovna mesta, ki bi bi*® 
primerna za delovno rehabilit®'
cijo invalidov), higiensko-tehnič
no zaščito pri delu, izdatke z 
zdravila in drugo. Sklenili s 
predlagati Svetu za tržišče 0^ 
Ljubljana, da čimprej najde sred
stva in primeren lokal za specia
listično trgovino z zaščitni^ 
sredstvi, kakršne v Sloveniji * 
nimamo, jo pa tako potrebujem0- 

• Da bi zmanjšali stroške 
cialnega zavarovanja za zdravi*®] 
ker se po receptih izdajajo v Pre' 
velikih količinah in prevečkr®’ 
naj bi zavarovanci sami nek®* 
prispevali k stroškom za zdrav* 
la. Kako bodo to izvedli, pa bo® 
še proučili.

Na petkovem zasedanju, 1 
zaključil tovariš Plazar, smo Pr*^ 
poročili tudi vsem občinskim zb0 
rom proizvajalcev ljubljanske^ 
okraja, da bi le-ti večkrat obra'_ 
navali vprašanja socialnega z® 
varovanja in da bi odborniki r®z 
pravljali o tem tudi v delovn* 
kolektivih. Sklenili so tudi or^g 
nizirati sistematično strokov® 
nadzorstvo nad zdravstveno slu ^ 
bo v ljubljanskem okraju, še P° 
sebej nad delom ljubljanske P° 
liiklinike in specialističnih zdra 
niških služb v Kamniku, KočeV) 
in Trbovljah.

D. D-

Tudi za mirnodobske invalide 
veljajo nekatera določila zakona 
o spremembah in dopolnitvah za
kona o vojaških vojnih invalidih. 
Invalidska zaščita torej velja tudi 
ža ljudi, ki so se ponesrečili ta
krat, ko je bil mir. Pomembne 
spremembe, ki jih s tem načrtom 
predlagajo, pa so:

Z novimi določili so omiljeni 
pogoji za priznanje invalidskih 
pravic, če so upravičenci zboleli 
pri opravljanju obvezne vojaške 
službe v JLA.

Vse do 1953. leta sedanji inva
lidi — ki so zboleli v vojski — 
niso mogli uživati invalidskih 
pravic. Seveda so te pravice uži
vali tisti ljudje, ki so opravljali 
obvezno vojaško službo in so bili 
vsaj 80-odstotno nesposobni za 
delo, glede dohodkov pa so mora
li izpolnjevati vse pogoje, ki so bi
li predpisani za priznanje inva
lidskega dodatka. Zaradi teh stro
gih pogojev precej invalidov ni 
moglo uresničiti teh pravic. Dru
žine nekaterih umrlih invalidov 
pa so bile brez invalidske zaščite.

Zdaz predlagajo, naj bi te po

goje ukinili. Invalidi bi prejch10 
invalidnino ne glede na
dohodke in poklic, zmanjšali <- 
naj bi tudi odstotek nesposob 1̂- 
sti invalida za delo (od 80 na 
odstotkov). Tu so vključeni še ** 
validi pete in šeste skupine- 
je popolnoma opravičljivo, s! 
gre v večini primerov za ljudi-‘ 
so težko bolni in zato nespos°. 
za težko fizično delo ali Va J11' 
dovolj strokovno usposobljeni-

Sprejeli so tudi stališče, nal 
v petih letih invalidi vložili za 
teve za priznanje invalidskih Pr 
vic. Tako so dobro rešili Pr0^eh( 
za veliko ljudi, ki so zavoljo 0 
lezni zapustili JLA, invalia^ 
pravic pa niso uresničili, ker 1 
zamudili rok — 31. december 1J 
leta, ki so ga predpisovala prej' 
nja določila.

Ta osnutek zakona o V0^af-M 
vojnih in mirnodobskih invah 
naj bi veljal za vojaške osebe- ‘ 
tisti, ki so s temi osebami *ze..j 
čeni, naj bi sicer uživali inva ^ 
sko zaščito vse dotlej ,dokler n 
tudi zanje sprejeli poseb 
predpisov.

O
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Naši
ljubi
otroci

“Vincencija gre!«
otroJce Pred majhnimi, z 

6rati° ključavnico zaklenjenimi 
to v srednjeveško grajenem ob- 
kkn jfe^e opozorilo približno 
t%r kakor postajni zvočnik na 

~fle> ko najavi zamujeni vlak.
^as°ha Vincencija ne zamuja. 
ieVej se še kako minuto pred 
ie .to Pokaže izza vogala. Otroci 
c; j® ^zveselijo, ker so pač otro
bi v x iim bilo dolgčas, če se ne 

e(krat veselili.
^iuvdan pa tudi ne razsipljejo 
tjjj. ® volje. Če bi na primer iz- 
hCu-z-a °Olom obzidja zaklical: 
Pot gre!«, bi se obrazi samo 
n Mili. S čuvaji parkov imajo 

že več ali manj vsi slabe 
kn n^e' Čuvaj je plačan za ču- 
»tt * nasadov. Če ima dobro raz- 
kzah* dolžnosti in je vrhu tega 

na svoje mlade dni, je 
^ »5' da ti sfrči žoga na travo, 
ieZe maha s palico ali vleče iz 
Iti? kuzenske listke po dvajset ali 
injeset dinarjev. In potem: pla- 

aU beži. Tretje možnosti ni.

»Raje vse skupaj pustim, kakor 
da bi se z ženskami prepirala na 
igrišču za stotak, ki gre njihovim 
otrokom v prid. Kaj pa imam od 
tega? Samo jezo in slabo voljo.«

Skratka: prispevek staršev za 
varstvo otrok v Cicibanovem gaju 
je padel v vodo.

Saj res, kdo bi poslušal očitke 
zato, ker se trudi za tuje otrolce? 
Toda, ali ni malodušje le preura- 
njeno? Ali ne gre le za zgrešeno 
organizacijo zbiranja? Zakaj ima
mo pa hišne svete? Ti bolje po
znajo življenje svojih sosedov in 
jim tudi laže kaj dopovejo, ker se 
pač pogosteje srečajo. Prispevek 
pa bi tudi laže zbirali po hišah 
kakor pa na igrišču.

Seveda bi se tisti, ki jim denar 
ne gre iz rok, še naprej otepali 
in izgovarjali, češ da so otroška 
igrišča komunalna zadeva in naj 
jih zato vzdržujejo občine. Delno 
imajo prav. Občine so dolžne po
skrbeti prostor za igrišča in tudi 
igrala, če jih soseska sama ne 
more preskrbeti, niso pa dolžne 
nenehno plačevati popravil. In

25 odbornikov so zmeraj tukaj, 
da.za silo počistijo igrišče in skr
bijo za igrala. Varuštva pa jim ne 
moremo povsem zaupati. In kdo 
naj bi drug pomagal, če ne mi, 
prijatelji mladine? Vrstimo se, 
kakor ima pač kdo čas.«

Obisk me ni spravil v dobro 
voljo, zlasti ker sem bila malo 
prej na kakih dve sto metrov od
daljenem igrišču Miklošičevega 
terena, nasproti Radio-televizije, 
kjer so otroci do osmih zvečer 
pod rednim nadzorstvom in dobi
vajo popoldne tudi brezplačno 
malico: toplo mleko in sir ali mar
melado. Samo kruh prinesejo s

Sili:

namazano žemljo dajejo otroci 
samo po 3 dinarje. Ni čudno, če 
jih je na igrišču vsak dan 400 do 
500. V šolski kuhinji pa kosijo 
skoraj vsi otroci zaposlenih star
šev, šolski in predšolski, ki obi
skujejo otroški vrtec. Če starši 
slabo zaslužijo, jim v celoti ali 
delno plačuje kosilo občinski svet 
za socialno varstvo ...
»MI NE MOREMO POMAGATI«

Tivoli, Na sosednjo klop je se
del visok, suhljat fant, odprl ob
nošeno aktovko ter počasi razvil v 
časopisni papir zavit kos kruha.

Vajenec iz Ribniške doline, ki 
se po dvakrat na teden vozi sem 
v šolo.

»Je tole malica ali kosilo?« 
sem ga povprašala po krajšem 
razgovoru.

»Malicamo v šoli. Kosila ne 
pripravljajo, ker imamo samo 
mlečno kuhinjo.«

Tako je rekel tudi upravnik 
Vajenske šole raznih strok. Na 
vseh vajenskih šolah je isti pro-

zavetišču na Partizanski cesti v 
Mostah se otroci lahko zadržuje
jo od zjutraj do treh popoldne in 
plačujejo starši ne glede na to, 
koliko časa so notri, po 600 dinar
jev mesečno. Torej je le razlika 
med tema dvema blokovnima za
vetiščema.

Poklicala sem najbližji otroški 
vrtec. Koga drugega naj bi tudi 
vprašala za podrobnosti, saj so 
vrtpi dolžni pomagati družinskim 
ustanovam?

Neznanka iz vrtca pa mi je vse 
prej kot prijazno odgovorila:

»Pri nas je vendar vrtec. No
bene zveze nimamo z litostrojskim 
zavetiščem. Zakaj ne pokličete 
tovarne?«

Sama posvetovanja Zveze pri
jateljev mladine in sklepi res po
časi rušijo zidove, s katerimi so 
obdani naši otroški vrtci in vzgo
jitelji.

PREZGODAJ ROJENI
Kolodvorska čakalnica. Ob 

enajsti uri ponoči. V tednu otroka.

In potem preklinja, dokler ne 
zaspi, kolego, ki ga je kot jež li
sico izrinil iz skupne sobe.

Spira Grgič, skromno oblečeni 
študent iz Leskovca, se trudi, da 
bi se Zbral. Voda mu teče v grlo. 
Opraviti mora izpit, drugače bo 
ob štipendijo. Če jo izgubi, se bo 
moral posloviti od univerze. Oče 
je navaden delavec.

Takih brezdomcev je vsako 
noč vsaj trideset do štirideset v 
ljubljanski kolodvorski čakalnici. 
Ti in vozači blagrujejo Stephenso
na in njegov izum — lokomotivo. 
Če ne bi bilo lokomotiv, tudi ko
lodvorskih čakalnic ne bi bilo.

Zdi se, da imajo železnice še 
največ razumevanja za te mlade 
ljudi. Nihče jih ne meče iz čakal
nic, čeprav niso popotniki običaj
ne sorte. Na razpolago imajo ča
kalnico prvega razreda. Študent- 
je-brezdomci in vozači.

Vozači so pravzaprav poglavje 
zase. Poglavje, o katerem se go
vori že vsa povojna leta. Kakih

Beležke za starše in nestarše

^ ............ ........ ' .......... V-

0 tri dinarje debelo namazana žemlja. Kje? Hm, res malokje. Za trdno pa v Mostah na otroškem 
igrišču. V toplih dneh je 400 do 500 moščanskih otrok vsak dan tako poceni malicalo

blem: ni prostorov za šolsko ku- Po klopeh dremlje nekaj pot- 
hinjo in tudi ne primernih pro- nikov, ki čakajo na vlak. Ob mi- 
storov, kjer bi vozači čakali na zah poseda mlajše občinstvo: vo- 
pouji in na odhod vlakov. zači in študenti e-brezdomci. V

Zavrtela sem telefonsko števil- medli svetlobi električne žarnice' 
ko Študentskega naselja: ’ se sklanjajo nad zvezki in knjiga-

»Kolikb kosit bi še lahko pri- mi. Študentje večidel dremljejo, 
pravljali?« kajti zanje ni vlaka, ki bi jih vsaj

»Vsaj še sedem sto. Za zdaj jih za nekaj ur popeljal domov, v to- 
skuhamo samo devet sto. V Delu plo posteljo. Spijo, kakor se pač 
smo objavili oglas, da bi lahko lahko spi za mizo, v čevljih in 
razpažali kosila in enolončnice, plaščih, s knjigo ali aktovko pod 
pa se ni nihče javil.« glavo. Spijo v kolodvorski čakal-

Komentar je menda odveč. niči, spijo med predavanji, spijo
popoldne v univerzitetni knjižnici, 

»TU JE VENDAR VRTEC« kajti mlad človek se težko odreče 
V tednu otroka je Ljubljana spanju. Spanje v obrokih, dokler 

dobila več novih ustanov za mla- ne dobe stanovanja, 
dino. Zavetišče »Ane Ziherlove« Bruc s fakultete za kemijo,»1 I l/C. £-101 l/IZ. I LVS I O J fv 14/1/1/ O (SO rvc-111/ y J'-'J

%1° Pobrišejo, kakopak, če ni končno: otroci najbrž le niso ko- seboj. Zakaj te razlike v varstvu, za osemdeset šolskih in šestdeset mlad fant nekje z juga, se je spra- 
, e zraven. munalna zadeva. In njihovo zdrav- zakaj razlike v bonitetah, če so predšolskih otrok, kjer bodo otro- vU na polico ob oknu, si potisnil

S(i)^0^fcor se ti čuvaji niso sami ?e vzgoja tudi ne.
% otrokom, so jim jezo vce- 

1 starši. »STANOVANJSKA
___ _____ ,____ _ SKUPNOST...«

vendar povsod — naši ljubi otro— ^ dobivalz tudi hrano, novo lepo kapo na oci, da ga ne bi motila 
ci, podobni v dobrem in slabem in torišče v Šaranovičevi ulici, blo- luč. Ze pet noči je ta polica nje-
vsega enako potrebni. Mar lahko kovno družinsko ustanovo v uni- gova postelja in že pet dni zaman

k pomisli nnnnrUl me ie r f orvujrnnjoi ...« prepuščamo vso skrb za otroke verzitetnem naselju na Prulah, v išče stanovanje. Študentski domo-
krlSem vksto z otroškim vozič- Otroško igrišče Resljevega te- samo iznajdljivosti in požrtvoval- Utostrojskih blokih pa so uredili vi so prenatrpani, proste zasebne 
J?’* v ■pari? Z, knkn me m nadrl rena. nosti organizatorjev in razumeva- občasno otroško zavetišče. sobe pa bi pogoltnile vso stipen-
itlVeP. Tak zdaj naj še metlo no- Na gugalnici stojita fantek in nju ali nerazumevanju staršev? . Kolo se je začelo hitreje ob- dijo... Vsi ljudje ne poznajo šo
ki i seboj da bom pesek ravna- dekletce in s? vsak na svoji strani Moram reči, da so v socialno račati. cutja.
!e' Tiste rise ki ostanejo od ko- krčevito oklepata vrvi ter plašno šibkejših predelih Ljubljane otro- Predvsem me je zanimalo ob- »Potrpi, kolega,« ga tolaži štu- 
»a ’ pa že lahko sam pograbil gledata okrog sebe. Po vsej ver- ci staršem veliko bolj pri srcu časno otroško zavetišče, ker pred- dent arhitekture, »veš, vse se bo
ku^e Plačan za to Nič ne bi re- jetnosti novinca. kakor na Resljevem terenu. Na stavlja novost, ki bi jo morda ka- uredilo. Lani sem samo dvanajst

' ■ - - Drugi otroci se ne zmenijo za- igrišču ob šoli »Vide Pregarčeve« zalo posnemati. Matere bodo nam- hoči takole prespal, potem sem le
nju. Preveč so zatopljeni v svojo matere same pripravljajo malico reč plačevale po 10 dinarjev za dobil sobo, ni vrag, da je letos nebi imel takle otroški vo- 

dvtomobilske gume.«
esede se usedejo v drobiž, če- 

\PZ bile namenjene komu ^ l^zek t tamle,« je obo-
Vfo ' .. . . tavljaje se odgovorila punčka in

yh tencija pa ni taksna. Saj s prstkom pokazala na drobcene-
J0 ° ozmerja, če res dela- ga fantiča, ki je na vrhu gugalne
kia ,° aH rabutajo zeleno sadje, deske krilil z rokami ter svojemu

rj0Jnai obrne hrbet, je že partnerju pretil, da ga bo zmika- 
% bra- Ce zakriči nanje, ka- ^ &e se ne odžene od tal. 
ne zJrniaj° prehude vragolije, ji Spreletel me je srh. Nikjer od- 
%iamerij°, saj bi jih mama tudi raslega človeka.

' Vincencija pač pazi pred- ob izhodu se je kdo ve od kod 
{.nanje. ' vzel moški zrelih let in me ogo-

% “ igrišču za Figovcem sta si vorn Bil je predsednik Društva 
% s °vrstnika polomila roke, ko prijateljev mladine.
So jr,'eže z glavo naprej spustila »Staršem so otroci presneto 
)e poganu. Čuvaj parka pa^ se malo mar. Nagovarjali smo jih, 
So?icu em na kopici prepuščal naj bi prispevali za nadzorstvo

in pazijo na otroke. Za mleko in vsako uro varstva. V podobnem bom.«

'ra n ?ato najdete v Cicibana- ajj pa VSaj izmenoma dežurali na 
t)e tudi otroke iz Zupanči- igrišču. Na sestanek so prišli, o 

%jQV‘ ice in Nebotičnika, čeprav prispevku ali dežurstvu pa niso 
H svoje igrišče tik pred no- hoteli nič slišati. Kakor da se to 

pr njih ne tiče, kakor da smo mi
ji? to, da hodijo v Cicibanov dolžni varovati njihove otroke, 

^i »tuji« otroci, pa je Dru- Nekateri jih kar po cele dneve 
hj^Trijateljev mladine na tam- puščajo na igrišču.« 
k. £ern terenu prekrižalo načr- »Saj imate razne politične or- 

* Materami, ki redno vodijo ganizacije, stanovanjsko skup- 
Sfisp ofce, so se domenili, da bodo nost...«

Ze P° st0 dinarjev na Predsednik je omalovažujoče 
^o.rst Za vzdrževanje igrišča in za zamahnil z roko:
8e ji},0'.Ko pa so pobirali denar, »Stanovanjsko skupnost? Lani 
'h n.. precej izgovarjalo, češ nam je svet obljubil 30.000 dinar- 
% t.n°vi otroci ne prihajajo red- jev za jezikovne krožke, nazadnje 
^Sec j •,e sto dinarjev na 'pa je predsednik izjavil, da nima- 
Ja ja le malo preveč za igranje j0 denarja. Kdo naj bi drugi pla- 
itu9odern torišču, posebno, ker fai kot m{? od študentov ne mo- 

pr starši ničesar ne dajejo. remo zahtevati, da bodo otroke 
hj ?dsednica Društva se je ne- zastonj učili, 
ht^a potegovala za fičnike, Na srečo imamo tu otroško 

711 jo obupala: samoupravo. Po dva ali trije od
Izjema, ki potrjuje pravilo ali, če hočete, dokaz, da so čuvaji parkov in otroci odlični prijatelji,

seveda če starost ne pozabi na mladost

dva tisoč se jih vozi v ljubljanske 
šole. Dopoldne, popoldne. Kakor 
je pač pouk. Pred poukom in do 
odhoda vlaka jih srečuješ po Ti
voliju, po šolskih hodnikih, v ko- 
lodvorski čakalnici. Kje naj bi 
tudi bili, če nimajo denarja in če 
ni zavetišča zanje, ali če so šolski 
prostori tako zasedeni, da morajo 
takoj po pouku Ven (ob večernih 
urah nemara zaradi čiščenja)?!

»Zveze z vlaki so slabe. Nad 
sto naših dijakov se tako potika, 
pa jim ne moremo pomagati, ker 
na šoli ni prostora zanje,« je iz
javila direktorica Ekonomske 
srednje šole.

V Tehniški šoli na kemijski, 
metalurški, rudarski in lesno
industrijski stroki pa je celo ena 
tretjina vozačev. Popoldanski po
uk se konča ob osmi uri zvečer, 
vlaki pa odhajajo v vse smeri 
okrog sedmih do pol osmih. Na
slednji pa od desetih do dvanaj
stih zvečer. Avtobuse bi nekateri 
ujeli, toda na avtobusih ni me
sečnih kart, ni popustov pri 
vožnji.

Samo iz drugega letnika stroj
ne tehniške šole so vsak dan trije 
Vrhničani do polnoči v kolodvor
ski čakalnici, dvakrat tedensko pa 
še dva iz prvega letnika. Prvi tri
je so izučeni strojni ključavni
čarji, ki so bili letos sprejeti v 
industrijski oddelek.

Spat hodijo okoli dveh ponoči, 
kajti od postaje imajo še štiri ki
lometre hoda. Kako bo pozimi, v 
snegu, raje ne mislijo.

»Če ne bo šlo, pojdete nazaj v 
proizvodnjo,« so jim rekli v šoli: 
ko sef omenili težave pri vožnji. 
To je tudi vse, kar so storili 
zanje.

In ti trije vozači se pač trudi
jo, kolikor se da. Radi bi postali 
kaj več, radi bi tudi kaj več znali. 
Njihovi ljubljanski kolegi so ve
liko na boljšem. Štirje redni od
delki drugega letnika imajo nam
reč dopoldne pouk. Zakaj morata 
biti oba industrijska oddelka v 
v popoldanski skupini, vozači ne 
vedo in si tudi ne upajo vprašati.

Podobno usodo doživljajo ne
kateri Trboveljčani in Zagorjani, 
Gorenjci in Dolenjci. Dijaki teh
niške srednje in mojstrske šole. 
Pa vendar vztrajajo. Vztrajajo, 
ker so mladi in polni vere v pri
hodnost. Le to jim je žal, da se 
niso rodili nekaj let kasneje, da 
ne morejo v otroške vrtce in dru
žinske ustanove. Za vozače, ki so 
še tudi otroci, čeprav resda malo 
večji, pa se nihče ne pobriga.

Toda za teden otroka je Okraj
na zveza prijateljev mladine v 
Ljubljani že peto leto zapovrstjo 
vstavila v delovni načrt zavetišča 
za vozače.

Upajmo, da vsaj tokrat ne 
zaman. Mariola Kobal
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DOGODKI 
V SVETU
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OD TEDNA POTEDNA
BEOGRAD — V NASI DEŽELI SE MUDI 
PREDSEDNIK NACIONALNEGA PLANSKE
GA SVETA INDONEZIJE MOHAMED JA- 
MIN. VISOKEGA GOSTA Z DALJNE INDO
NEZIJE JE PRED DNEVI SPREJEL TUDI 
PREDSEDNIK REPUBLIKE JOSIP BROZ- 
TITO. MOHAMED JAMIN SE BO MED 
BIVANJEM SEZNANIL S PRINCIPI NAŠE

GA PLANSKEGA GOSPODARSTVA.

LONDON — KONSERVATIVNA STRANKA 
MINISTRSKEGA PREDSEDNIKA MACMIL- 
LANA JE NA PARLAMENTARNIH VOLIT
VAH V VELIKI BRITANIJI PREPRIČLJIVO 
ZMAGALA, KAR JI JE OMOGOČILO, DA 
BO TUDI V PRIHODNJIH PETIH LETIH 
OSTALA NA KRMILU. NA FOTOGRAFIJI; 
PREDSEDNIK MACMILLAN PO OBJAVJLE- 

NIH VOLILNIH REZULTATIH.

MINEAPOLIS — ČASOPIS »MINEAPOLIS 
STAR« TISKAJO NA ROTACIJSKIH STRO
JIH, KI NATISKAJO NA URO 45.000 IZVO
DOV. Časnik razpolaga z novimi
EKSPRESNIMI STROJI, KI LAHKO ČASNIK 
NA 32 STRANEH NATISNEJO S HITROSTJO 
300.000 STRANI NA URO. OBE STRANI 
LISTA TISKAJO HKRATI NA TRAKU BREZ 

KONCA, KI JE DOLG OD 6 DO 8 km.

Jamin v Jugoslaviji
Predsednik Nacionalnega planskega sve

ta Indonezije in član ožjega kaijineta indo
nezijske vlade dr. Mahomed Jamin je pri
spel na obisk v Jugoslavijo. Ministra Jami- 
na je sprejel predsednik republike Tito, ki 
je gosta iz Indonezije zadržal na kosilu.

Med bivanjem v Beogradu je ministra 
Jamina sprejel sekretar za prosveto in kul
turo Zveznega izvršnega sveta Krsto Crven- 
kovski, ki se je z indonezijskim ministrom 
razgovarjai o razvoju šolstva in drugih pro
svetnih problemih. Dr. Jamin je obiskal 
državnega sekretarja za zunanje zadeve 
Veljka Mičunovica, ki nadomešča odsotnega 
državnega sekretarja. Bil je tudi na obisku 
pri predsedniku OLO Beograda Djurici Joj- 
kiču in rektorju beograjske univerze dr. Bo- 
rislavu Blagojeviču.

Naša delegacija 
na Poljskem

Na Poljskem se mudi jugoslovanska go- 
skodarska delegacija pod vodstvom podpred
sednika Zveznega izvršnega sveta Mijalka 
Todoroviča. Delegacija sodeluje na tretjem 
rednem zasedanju Stalnega jugoslovansko- 
poljskega odbora, ki je v torek, 12. oktobra 
začel zasedati v Varšavi. Na dnevnem redu 
so naslednja vprašanja: poročilo o uresni
čenju sklepov II. rednega zasedanja odbo
ra, ki je bilo decembra lani v Beogradu, 
dalje industrijska kooperacija med obema 
deželama in izmenjava misli o razvoju trgo
vine med obema deželama v letih 1961 do 
1965.

Jugoslovansko delegacijo so na Poljskem 
prisrčno sprejeli. Na varšavski železniški 
postaji je člane delegacije pozdravil pod
predsednik poljske vlade Piotr Jaroszewicz 
z več člani vlade. Podpredsednik Todorovič 
je obiskal predsednika poljske vlade Juzefa 
Cirankiewicza in druge poljske voditelje.

Člani delegacije so obiskali tudi Kra- 
kow, Katowice in Gdansk.

Gospodarski 
razgovori s Francijo

V Parizu so nadaljevali zasedanje jugo- 
slovansko-francoskega mešanega odbora za 
gospodarsko sodelovanje. Člani jugoslovan
skega dela odbora pod vodstvom Todorja 
Vujasinoviča .tajnika gospodarskega odbora 
Zvezne ljudske skupščine, so obiskali tudi 
nekatera industrijska podjetja na področju 
Lyona in Aix-les-Bainsa.

Volitve
v Varnostni svet
V Generalni skupščini OZN so Izvolili tri 

nove nestalne člane Varnostnega sveta. Pri 
glasovanju sta bila izvoljena Cejlon, ki kot 
predstavnik britanske skupnosti narodov v 
Varnostnem svetu nadomešča Kanado, in 
Ekvador, ki je kot predstavnik Latinske 
Amerike nadomestil Panamo. Toda tudi po 
25 glasovanjih niso izvolili tretjega člana. 
Na to mesto sta kandidirala Poljska kot 
predstavnik Vzhodne Evrope, in Turčija, ki 
jo podpirajo Velika Britanija, Francija in 
ZDA. Ko je kandidirala za to mesto, je Tur
čija prezrla poljske argumente, da je treba 
spoštovati tako imenovani gentlemanski spo
razum, po katerem je eno izmed mest ne
stalnih članov Varnostnega sveta, predvide
no za predstavnika Vzhodne Evrope. Ker 
nobena izmed teh dvh dežel ni dobila po
trebne dvotretjinske večine, so sklenili gla
sovanje odložiti do ponedeljka, 19. oktobra.

Generalna skupščina je sprejela s 43 proti 
11 glasovom predlog o vključitvi tibetskega 
vprašanja na dnevni red skupščine. Glaso
vanja se je vzdržalo 25 držav. Jugoslovanska 
delegacija se je izrekla zoper ta vredlog, 
ker ga ima za škodljivega za pomiritev na 
svetu, še zlasti v pogojih, ko Kitajska ni za
stopana v OZN.

Sporazum 
Makan os—Gr ] vas
Na otoku Rodosu sta se sestala ciprski 

nadškof Makarios in general Grivas, bivši 
poveljnik odporniškega gibanja na Cipru. 
V sporočilu o razgovorih je rečeno, da sta 
v duhu razumevanja in zaupanja proučila 
vsa vprašanja, ki se tičejo Cipra in težav v 
zvezi s pripravljanjem ustave nove republike.

Iz poročila se da razbrati, da so dokonč
no odstranjena nesoglasja med Makariosom 
in Grivasom, ki so nastala, ko je Grivas 
ostro kritiziral dejstvo, da so privolili v ome
jeno neodvisnost Cipra. Razgovore na Ro
dosu smatrajo za popolno spravo med obema 
vodilnima ciprskima voditeljema.

Pogajam a 
Z AR—Sudan

V Kairu se pogajata državni delegaciji 
ZAR in Sudana o odprtih vprašanjih o od
nosih med tema dvema deželama. Pogaja
njem pripisujejo velik pomen, ker naj bi na 
njih uredili nekatera bistvena vprašanja, ki 
so v bližnji minulosti privedla do nesoglasij. 
To velja predvsem za izkoriščanje Nila, od
stranitev obmejnih sporov in utrditev go
spodarskih odnosov.

Na pravi poti
Mednarodna javnost je ob nedavnem 

obisku Hruščeva v ZDA večinoma me
nila, da je obisk v skladu s pričakovanji 
in da je dal v glavnem toliko, kolikor 
je v sedanjih pogojih mogel dati. Neka
tera mnenja pa so bila tudi drugače for
mulirana. Ponekod so še vedno skep
tični in govorijo o negotovosti, na drugi 
strani pa je čutiti željo, da bi pripiso
vali obisku prevelik učinek.

Komentatorji, ki so se sklicevali na 
zaključno sporočilo, so se v glavnem 
nagibali k oceni, da pomeni ta obisk

renče v skladu z mnogimi poprej po
udarjenimi sugestijami, pač glede na to, 
o katerih in kakšnih problemih bi raz
pravljali na tem sestanku.

Ker je oboroževalna tekma eden 
poglavitnih virov hladne vojne in eden 
izmed vzrokov z? težka bremena obeh 
velesil in vsega drugega sveta, so med 
obiskom prišli do zaključka, da bi bilo 
treba zagotoviti razorožitvi določeno 
prvenstvo in predvsem na tem področ
ju združiti napore, ki bi omogočili iz
hod iz neznosnega stanja hladne vojne.

HERTER
EISENHOWER

HRUSCEV

Vzhodom in Zahodom. Res pa je, da so 
se na tem področju rodili vzroki in po
vzročitelji hladne vojne in da so za
radi antagonizma med tema deželama 
nastale težnje, da bi ves svet razdelili 
na bloke in ga vključili v hladno vojno. 
Zato je razumljivo, da je pomiritev od
visna predvsem od sprememb na bolje 
v odnosih na tem področju. Res pa je 
tudi, da so takšni odnosi med velesilami 
in med blokovskimi organizacijami z leti 
pripeljali do določenega stanja in pri
nesli posledice tako v njihovih odnosih 
do tretjega, kakor tudi znotraj posa
meznih področij sveta, na katere so ne
gativni odnosi med Vzhodom in Zaho
dom in trenje med velikimi morali ne
gativno vplivati.

Sodeč po tem, kar se je začelo zad
nje tedne, ne bi mogli dvomiti, da bo 
svet kot celota in vsako njegovo pod
ročje posebej prej ko slej občutilo po
zitivni učinek sprememb, ki nastajajo 
v odnosih med Vzhodom in Zahodom 
in so dobile najpomembnejši izraz v 
obisku Hruščeva v ZDA. To se bo zgo

viden korak naprej k urejanju odnosov 
med največjima svetovnima silama, in 
so vzporedno s tem zaznamovali tudi 
občuten napredek na poti k pomiritvi 
med Vzhodom in Zahodom. To pa mora 
na vsak način neposredno in občutno 
vplivati tudi na pomiritev v svetovnem 
merilu.

Sporočila in uradne izjave, ki so 
spremljale zaključek obiska na obeh 
straneh, povedo nekaj tudi o določenih 
rezultatih, oziroma dogovorih, čeprav 
so na obeh straneh do konca vztrajali 
pri tezi, da so bili namen obiska le raz
govori, ne pa tudi pogajanja. Predvsem 
je zdaj določneje znano, da bo pred
sednik ZDA vrnil- obisk prihodnjo po
mlad. Prav tako je skoraj že gotovo, da 
so med obiskom osvetlili vprašanje 
Berlina s toliko jasnosti glede stališč in 
namenov, da so zdaj možni bližnji kon
kretnejši in širši razgovori, da bi našli 
sprejemljivo rešitev.

V zvezi s tem zadnjim vprašanjem 
se je vse skupaj med obiskom toliko 
razčistilo, da lahko zdaj ZDA zaradi 
novega vzdušja opustijo svojo doseda
njo zadržanost in pogoje, ki so jih sta
vile, ko je bilo govora o konferenci med 
Vzhodom in Zahodom na najvišji ravni. 
Sestanek na vrhu je zdaj v glavnem 
vprašanje časa in tehničnega dogovora 
pod pogojem, da si bodo ZDA še zago
tovile soglasnost evropskih zaveznikov. 
Kakor je znano, je Velika Britanija kot 
ena izmed zaveznic že od prej naklo
njena sestanku na najvišji ravni, med
tem ko se je francosko stališče prav 
tako razvilo v istem smislu.

Zaradi vsega tega je skoraj zanes
ljivo, da bodo v bližnji prihodnosti na 
dnevnem redu razgovori o Berlinu (na 
ravni, ki jo bodo kasneje določili) in 
sestanek na vrhu. Ker bi na tem se
stanku razpravljali predvsem o nem
škem problemu, bi sodelovali na njem 
tudi predstavništvi obeh nemških dr
žav. Formula o predstavništvu vseh pri
zadetih strani pa bi morala izpričevati 
tudi potrebo in možnost še širšega pred
stavništva, se pravi razširitve konfe-

V tem duhu sta predstavnika Vzho
da in Zahoda (Hruščev in Selwyn Lloyd) 
razložila že med obiskom Hruščeva v 
Generalni skupščini svoje predloge. Te 
so takoj ocenili kot splošno dobrodošle, 
zlasti iz dveh konkretnih razlogov, 
prvič zato, ker zagotavljajo možnost, da 
se problem razorožitve kljub razlikam 
v stališčih — in te niso majhne — pre
makne ob obojestranski in splošni do
bri volji z mrtve točke ter da ga začno 
na ta ali oni način reševati, in drugič, 
ker zagotavljajo Združenim narodom 
možnost, da v skladu s svojimi odgo
vornostmi kot svetovna organizacija 
prispevajo svoj delež in sodelujejo pri 
iskanju -najprimernejše rešitve tega te
meljnega vprašanja miru in vojne.

V tem, kar smo povedali, pa ne bi 
smeli videti niti vsega niti tistega naj
važnejšega, kar bi obisk kot izraz nove 
smeri v odnosih med Vzhodom in Za
hodom lahko prinesel in povzročil v 
svetovnih odnosih. Obisk bo moral traj
neje in širše učinkovati na pomiritev v 
svetu, zlasti še, če bodo novo smer uve
ljavljali ne le v medsebojnih odnosih 
med Vzhodom in Zahodom ter med 
dvema velesilama, temveč tudi v nju
nih odnosih do drugih dežel in pod
ročij po svetu, in če se bo nova smer 
razvijala na trdnih temeljih tistih na
čel, ki jih razglašajo kot vodilna načela 
v odnosih med svetovnima velesilama, 
se pravi na medsebojnem spoštovanju, 
miroljubnem poravnavanju sporov, 
plodnem enakopravnem sodelovanju, 
skratka na koeksistenci.

Čeprav je širši, trajnejši učinek do
godkov in sprememb, ki so v ozadju te
ga obiska, nedvomno in nujno pozitiven, 
se nova smer in njene pozitivne posle
dice za sedaj omejujejo v glavnem na 
odnose med dvema silama ter med

dilo tem prej, če bo OZN v obdobju, 
prihaja, na pravem mestu ter si bo z 
gotovila navzočnost povsod, kjer 
zahteva njena vsestranska odgovorno

Dobro znamenje, da bo šel razvoj 
to smer, je tudi okoliščina, da se ve] 
kim zdi potrebno, da se v trenutkih, ] 
se je ta nova smer najbolj razmahni: 
obrnejo na OZN ter ji predložijo v o 
ravnavo najtežji, temeljni problem 
odnosih med Vzhodom in Zahodom 
v mednarodni politiki nasploh.

Da bodo stvari šle dalje v tej sme 
in da se bo velikim tudi v prihodn 
zdelo potrebno obračati se na OZN, 
bo morala svetovna organizacija zav 
dati svoje naloge ter potrpežljivo usme 
jati problem razorožitve v njegovo p 
stopno reševanje. Vloga večine član 
OZN, predvsem pa tistih-dežel, ki so 
tudi v mračnih dneh hladne vojne z 
vzemale za pomiritev in koeksistenc 
bo pri tem največjega pomena. Te d 
žele so pripravljene na nove napore 
rešitev osnovnih mednarodnih probl 
mov, vendar zaupajo vase, ker no 
razvoj v odnosih med Vzhodom in Z: 
hodom med drugim potrjuje tudi pr 
vilnost njihove dosedanje poti, afirm 
cijo načel in tez politike, ki jo je bi 
težko ubirati, vendar so jo rezultc 
vsestransko upravičili, saj zdaj velja 
politika kot kažipot in zgled. j. bj.

Britanske
volitve

Velika Britanija je pred dnevi 
nov parlament. Konservativna stranKLji 
zmagala tretjič zapored. Tokrat je ta
večja kot na prejšnjih parlamentarniB^ 
litvah. Tako so prebivalci z Britanskih ^ 
kov izrekli MacmiUanu zaupanje, da 
tudi prihodnjih pet let vodi deželo, j 

Tudi poprej, ko se je predvolilna *■,.? 
panja šele začela, je malokdo dvomil 0 
gi konservativcev, vendar je malokdo huj, 
da bodo konservativci imeli v novem 
mentu 106 sedežev več kakor laburisti-r 
servativci so namreč dobili 364, labrusdjj- 
liberalci pa 6 mandatov. Laburistična s" j 
ka je doživela nepričakovano hud por8*j| 
se sicer ne kaže toliko v številu glasovi 
pa v številu sedežev v parlamentu. kU 
risti so namreč dobili 12 milijonov 
konservativci pa 13,734.336 glasov.

DIVIDENDE OD POPUŠČANJA
NAPETOSTI... „

Zdaj ,po volitvah je' razumljivo vPSi
nje, kaj je prispevalo k takšnemu Usu* 
konservativne, a neuspehu laburistične 
ke? Ni neutemeljeno mnenje, da je 
lanova vlada, ko je določila čas in d» j 
volitev, storila prav, ko je zahtevaj 
volivcev, naj se ravno zdaj izrečejo o ji 
kakšno vlado žele. Zdaj je bolj kakor y 
koli poprej svet prepričan, da se je le" ‘e; 
Vzhodom in Zahodom začel topiti in da 5 
začel čas boljših odnosov med naroo«J 
se mora strahu pred svetovno kataSv 
postopoma razblinja. Konservativni Pt? 
gandi ni bilo posebno težko prepričattp 
čine britanskih volivcev ,da ima MaflPjJ 
nova vlada velike zasluge za nastanek 'Jjr 
nega vzdušja na svetu. Macmillanova >Lt 
vanja v Moskvo, njegova prizadevanja, Pt 
prepričal druge zahodne partnerje, 
vrhunski sestanek in pogajanja z Vzno; 
nujno potrebna in življenjsko port**®
da je aktivno sodelovanje z vzhodnoevrW;> 
mi deželami možno, britanski. načrt 0 
orožitvl — vse to je vtisnilo pečat mC“lS,: 
rodnemu dogajanju. Seveda je to vpPj)1 
tudi na volivce v Britaniji, ki si, tak® 
drugod po svetu, žele miru in sodel®' 
med narodi.

... IN UGODNEGA GOSPODARSKE^-* 
POLOŽAJA <

Britanske volitve so bile v. času, Le« 
v tej deželi precejšnja prosperiteta. 
nost fun(a se je stabilizirala. Plačilna 
ca s tujino je ugodna. Investicije so 
večale. Življenjski stroški niso občdv 
narasli, zaposlenost pa je dokaj visoka-j!

Konservativna stranka je torej V" 
zelo ugoden čas za volitve. Niti katajM 
»sueške pustolovščine« konservativne 
niti kolonialna politika le-te ji nista mo?1,,? 
tegniti simpatij volivcev. Sueški »podV*6^? 
malone pozabljen, ravnanje v Keniji-J' 
si itd. pa je celo mnogim Britancem P08

NEUSPEH LABURISTOV x 
Mar to pomeni, da je bil program Jgk 

stične stranke na zunanjepolitičnem fa 
morda manj sprejemljiv od politike ih. f 
grama konservativne stranke? Odgo««/ 
vsekakor negativen. Na zunanjepolh1 po«' 
torišču so laburisti dajali poroštva, da S®jjF 
borili za mir in dobre odnose med nar<cjW 
že ne bolj, pa vsaj toliko kot konser^fjfi 
Toda kaže, da se laburistom ni P°tX 
prepričati volivcev, da bodo pri zah 
zaveznikih deležni tolikšnega ugleda ih 
va kot konservativci. . pij.

Na notranjem področju je bil njihov p 
gram radikalnejši od konservativnega’ s* 
ljubljal je celo večjo prosperiteto, 
cialne pravice itd., vendar se ni tako 
razlikoval, da bi si od njega lahko 
radikalnejše spremembe v deželi. Sodij®./, 
reč, da je bilo v laburističnem Pr°frtiP, 
napovedanih malo korenitejših sprem®1 £ 
dosedanji notranji politiki in britanske” „ ? 
spodarstvu. Nacionalizacija jeklarn, Ki /1- 
napovedovali laburisti, je bila morda 
odločilni korak, ki je utegnil vabljiv®jj 1 
vati na delovne ljudi. Zato ni čudnOt j/ 
milijoni delavcev, ki bi lahko po logik* 
glasovali za laburiste, menili, da tre1,^,: 
ni razlogov za spremembo dosedanje P®U/ 

Politični opazovalci mislijo, da jf K; 
ta okrnjeni program — okrnjen v sm-s^ 1’ 
renitih spremmb — bil glavni vzrok, ” rt 
buristi niso zmagali. Kot dokaz navaja-G#; 

' ' ' ~ a. Ta. y®?Jrtlilne izide v Bevanovem okraju.__
levega krila laburistične stranke, K*n£i« 
varja radikalnejše spremembe na 
skem in socialnem torišču, je dobil h”.Ja# 
odstotek glasov med laburističnimi P®^, Plvhocgm/cj*. giaotj v inču j-čujunsucmiii-i ^ ^ n,
Iz tega se da sklepati, da bi volivci -rt 
sebno še delovni ljudje — bolj množich®-,/ 
pril laburistično politiko, če bi laburif’,; K 
videli v svojem programu več odločim”^ 
rakov v smeri napredne spremembe 
bene ureditve. mK

Kaže, da so se laburisti zaman h„e 
da bodo s tem, da njihov program 1 \K 
vseboval zahtev po večjih sprememba”' f 
ko pridobili drobno buržoazijo. Toda 1 -j v 
čakovanja se niso izpolnila. Malomesc”jK 
bodisi podprli Macmillana ali pa glas®;nstI, 
liberalce, ki so na račun laburistov j 
okrepili svoj vpliv. v K

Nedvomno bo laburistična stranka ,, 
hodnjih petih letih, do nove priložn®5^/ 
meljiteje preanalizirala svoj položaj v i' 
ter razpoloženje delavskega razreda * prt, 
lovnih ljudi sploh, da bi izoblikova!” trt 
gram, ki bo najbolje ustrezal njihoViljjtrt 
n jam in zahtevam. Pri tem bodo b* „ f 
imeli Trade Unioni večji vpliv na nje” 
litiko. e rt

Poraz laburistov na volitvah Parhn 
meni — kot je v zmagoslavnem * dej 
ženju rekel konservativni minister 
McLeod — da je socializem v ” jiMcLeod
»mrtev«.

Nad 12 milijonov Britancev ali 45,ps^5 
tistih, ki so glasovali, ne misli tako- ',ja, 
Vilka in odstotek pa sta nedvomno Kji> 
je ne bo možno tako lahko prezreti ib , p6 
bo morala konservativna stranka h* . (K' 
letnim vladanjem resno upoštevati. *
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Napad kapitala na 
ameriške sindikate

IZSILJENA STAVKA
Ofenziva kapitala zoper sindikate in delavski razred se ni omejila zgolj na 

zakonodajno področje. Da bi dosegli svoj smoter obnovitev nekdanjega po
ložaja kapitala v, odnosih z delavskim razredom, se pravi odpravo pridobitev, do 
katerih se je delavski razred dokopal v dolgih letih boja in zatiranja sindikal
nega gibanja, da bi tako odprli na stežaj vrata neovirani vladi velekapitala — to 
ne bi zadostovalo. Zato je bilo treba začeti ofenzivo tudi na področju neposred
nih odnosov v proizvodnem procesu, pri čemer so zniževali delež delavskega, raz
reda pri dohodkih ter povečevali stopnjo profita in izkoriščanja. V praksi je to 
pomenilo prizadevanje, da bi preprečili zvišanje mezd in sodelovanje delavcev 
pri delitvi dohodkov od povečane produktivnosti, kakor tudi težnjo, da bi likvi
dirali delavske pravice glede socialnihle socialnih dajatev in zaščite v proizvodnji.

Tudi na tem torišču je šel ka- 
^tal v napad šele po uvodnih 
"^Pagandnih pripravah, kate- 
‘h namen je bil ustvariti ugod- 

0? vzdušje za bitko, ki se je 
Pitala v zvezi s sklepanjem no- 
111 kolektivnih pogodb. Poglavit- 
° Pri tem je bilo prepričati jav- 

da bi sleherno zvišanje 
v in drugih dohodkov in pra- 

c delavstva ter vobče poveča- 
Jev izdatkov za kritje potreb naj- 

rsih množic moralo privesti do 
raginje in povečanja življenjskih 

i roškov in s tem tudi do zmanj- 
2inia kupne moči ljudi. Organi- 
* f00 delavsko gibanje je bilo 

prikazati kot silo, ki izpod-
gospodarsko 

razvoj ZDA.
zdravje in

Pr u zvezi je bila sprožena 
nih tis^a in drugih propagand- 
j.n sredstev spretno zasnovana 
p rnPanja o nevarnosti inflacije. 
ni Slejmo, kaj pravi o njej izvrš- 
v odbor AFL-CIO v svoji izja- 

0 “'inflacijskem mitu«: 
“Povezujoč spretno skliceva

nj -113 čustva s polovičarskimi 
g nicami, pogosto pa tudi s po- 

neresnicami, skušajo 
adni krogi in voditelji*nekate- 
o Vodilnih poslovnih podjetij 

V^bželi premotiti deželo, da bi

« da bomo zabredli v smrtno 
fte u n° inflacijo, če Američani 

bodo nehali poskušati, da bi 
čeprav le neznatno — po- 
izgradnjo šol, bolnišnic, 

kov in drugih javnih ustanov, 
g®0 tako nujno potrebne na- 
^žča* PTekiVa*stVU' ki naglo na-

2- da bomo zabredli v smrtno 
(, inflacijo, če Američani
s. bodo nehali poskušati, da bi 
2ViPa čeprav samo neznatno — 
pe alj naše neustrezne starost- 
p. Pbkojnine in povpračilo brez- 

e n?rn ter bedno nizke zasluž- 
r,.. .^ilijonov, ki so še zmeraj 
Pod ^olu^i za plačo, ki je 

življenjskim minimumom; 
p 's- da bomo zabredli v smrt- 
{a-.bbvarno inflacijo, če Ameri- 
“d * ,nn bodo podprli bitke za 
j agi denar«, ki je po letu 1952 
Po-paprtila dolžnikom — državi, 
na Vnim ljudem in družinam 
oh...bailijarde dolarjev zvišanih 

batnih stroškov;
pev ’ da bomo zabredli v smrtno 
lave- inflacijo, če ameriški de- 
Pam' *ne bodo nehali zahtevati 
svoio!310 upravičeno zvišanje 
drui- zaslužkov, da bi njihove 

‘ne lahko sodelovale

litvi dobrin, ki jih lahko pri
nese naš v povečani meri učin
kovit industrijski sistem.

Snemite krinko s tega zapor
nega ognja, sestoječega iz mili
jarde besed, kar vse je izraz na
pora, da bi preslepili ljudstvo, 
pa boste videli, da se pobudniki 
vsega tega v resnici trudijo, da 
bi ameriškemu narodu vsilili to
le misel: ,Ali se boste vrnili k 
zastareli in diskreditirani politič
ni ekonomiki velekapitala in Na
cionalnega združenja tovarnar
jev ali pa boste obsojeni na smrt
no nevarno inflacijo.'«

Ne moremo reči, da ta kam
panja o inflacijski nevarnosti ni 
imela uspeha med širokimi mno
žicami, ki so hudo zaskrbljene 
spričo nenehnega naraščanja cen 
in nazadovanja svoje kupne mo
či. Med nekaterimi delavci se je 
pojavilo celo prepričanje, da 
mora zvišanje mezd nujno pri
vesti do večje draginje in da po
temtakem zahteva po zvišanju 
mezd »izpodkopuje sama sebi tla 
pod nogami«.

Toda akcija kapitala, ki je v 
nadaljnjem razvoju vsilila delav
cem stavko v industriji železa in 
jekla, ni bila olajšana samo s 
temi propagandnimi pripravami, 
marveč tudi z ugodnim nakopi
čenjem objektivnih okoliščin. 
Cas, ko je prišlo do pravega spo
pada, sovpada s koncem hude 

^gospodarske recesije, v katero je

zašlo ameriško in svetovno ka
pitalistično gospodarstvo. Med to 
recesijo so mnogi delavci izgubili 
delo in nastala je pomembna ar
mada brezposelnih. (Junija letos 
je bilo še zmeraj nad štiri mili
jone brezposelnih delavcev). Go
spodarski položaj delavskega, raz
reda je bil torej neugodnejši kot 
pred recesijo, katere breme je 
padlo predvsem nanj.;

Velekapitala pa recesija na
sprotno ni huje prizadela. Celo, 
ko so delali s 50 ali 60-odstotnd 
zmogljivostjo, so industrijski ve
likani kovali normalno visoke 
profite. Zdaj, v obdobju okreva-, 
n ja po recesiji, naraščajo profiti 
z rekordno hitrostjo. Pravijo, da . 
bodo znašali letos pred obdavče
njem 50—55 milijard dolarjev 
(dosedanji rekord je znašal 45,5 
milijard leta 1955). V jeklarski 
industriji so kapitalisti imeli pro
fit dveh dolarjev na vsako de
lovno uro slehernega zaposlenega 
delavca. Ali pa: samo v prvi po
lovici letošnjega leta so izvlekli 
2250 dolarjev profita iz vsakega 
svojega delavca.

»Magazine of Wallstreet« je 
pisal, da so mnoge velike druž
be »dejansko prišle iz recesijske 
preizkušnje močnejše kot so bile 
poprej.« Ugodne razmere v ZDA 
rih zdaj deluje kapital v ZDA, 
ponazarja tudi nedavno zvišanje 
obrestne stopnje na državne ob
veznice na 5 odst., kar je rekord

po letu 1929 (čas pred začetkom 
velike svetovne krize).

Izbirajoč kraj za glavno bit
ko, se je kapital odločil za in
dustrijo železa in jekla. Zavoljo 
specifičnega in ključnega polo
žaja v narodnem , gospodarstvu 
(jeklarska industrija preskrbuje 
40% ostale industrije s surovi
nami, večino preostalih 60 % pa 
z življenjsko važnimi proizvodi 
ea njihovo delo) je ta panoga 
tudi doslej dajala ton pri ureja
nju delovnih odnosov v vsej in
dustriji., Izid’ te bitke bi odločil 
tudi o usodi bitk v ostalih pano
gah. Spričo tega je razumljiva 
zainteresiranost vseh kapitalistov 
na tem, da jeklarska industrija 
zlomi sindikate, od tod pa je ra
zumljiv tudi njihov molk, ko je 
jeklarska industrija podražila 
svoje izdelke.

Po drugi strani so negativne 
posledice ' morebitne stavke kot 
glavnega delavskega orožja v bo
ju z delodajalci največje, kadar 
stavkajo v tej panogi, ob teh po- 
posledicah pa lahko kapital raz
meroma najlaže mobilizira jav
nost proti sindikalnim zahtevam. 
Napad na sindikat jeklarjev po 
prestani recesiji, med katero so 
rhnogi okusili »slast« brezposel- 
fiosti, bi utegnil po sodbi ka
pitalistov privesti celo do razdora 
med delavci, ker bi izguba dela v 
drugih industrijskih panogah za
radi pomanjkanja jekla lahko 
povzročila nezadovoljstvo in od
por delavcev teh panog. Od tod 
izvira tudi vztrajanje kapitalistov 
na tem, da se je treba stavki iz
ogniti zato. da bi »spodbudili ne
pretrgan razvoj, nujno potreben 
za ohranitev zaposlenosti.«

V bistvu je strategija kapitala'* 
v tej bitki takšnale: zagotoviti 
si v dolgi, izčrpavajoči akciji, ka
teri nasprotnik ne bo kos, pri
tisk javnosti in vlade, da bi spor 

‘odstranili v skladu s smotri ka
pitala.

MILOŠ MARINOVIC

(V prihodnji številki: IZČR
PAVANJE DELAVCEV).

CHICAGO: VAGONI, LADJE, ŽERJAVI, JEKLARNE — LJUDI PA NI VIDETI

Z RAZNIH POLDNEVNIKOV

Adam in Eva na Mesecu
Minili so časi, ko je inkvizi

cija sežigala ljudi na grmadi 
zato, ker so, kakor Giordano Bru
no trdili, da svet ni takšen, kakr
šen je bil po cerkvenem nauku.

Prišli so novi časi, ko cerkev 
ne samo ne sežiga ljudi in ne 
poskuša na ta način pobijati nji
hovih znanstvenih dognanj, mar
več se celo trudi, da bi nekako 
prilagodila staro doktrino novim 
znanstvenim spoznanjem.

Ljudje bodo kmalu odpotovali 
na Mesec in bržkone v doglednem 
času tudi dalje v vesolje, na pla
nete. Kako bi v tem primeru bila 
videti klavrna krščanska doktri
na, če bi po naključju tam našli 
živa bitja?

Na to vprašanje je pred nekaj 
dnevi odgovoril katolišld teoretik 
Raimondo Spiazzi v članku, ob
javljenem v vatikanskem glasilu 
»Osservatore Romano«.

Ta krščanski teoretik je po
stavil več hipotez. Pravi na pri
mer, da so v primeru, če so lju
dje na Mesecu ali na kakem pla
neta in so podobni nam in izvi
rajo od Adama in Eve, tudi oni 
»žrtve izvirnega greha«. Ce pa 
gre za nam podobne ljudi, ki pa 
niso Adamovi potomci, marveč 
potomci kakega drugega praočeta, 
so v tem primeru ta praoče in

njegovi potomci ntegnili prav 
tako grešiti ali pa so morali imeti 
nekoga, ki jim je odvzel njihov 
»izvirni greh«. To pa bi — po 
njegovem mnenju — moral biti 
spet tisti, ki je »odrešil« tudi 
ljudi.

Potem ko je navedel še nekaj 
podobnih domnev, pravi Spiazzi: 
»Vemo, kako je potekala člove
kova zgodovina in njegova odre
šitev. Vse, kar se je dogodilo, se 
dogaja ali se lahko dogodi tudi v 
bodočnosti na drugih planetih. 
Vse to izvira in se razvija po 
prerokbah iz Stare in Nove za
veze in zgodovine odrešitve.«

Potemtakem — kakor vidimo 
— je že vse razloženo in ni no
bena reč prepuščena naključju.

Zato ne bi bili posebno pre
senečeni, Če bi med prvimi pot
niki medplanetarnih ladij zagle
dali tudi »dušne pastirje«, zgo
dovina nas namreč uči, da so bili 
ti zmeraj zvesti spremljevalci 
raznih osvajalcev in koloniza
torjev.

Tej »slavni« tradiciji se, kot 
se da videti iz prakse raznih kon
gregacij, niti dandanašnji niso iz
neverili. Iz tega izvira tudi to
likšno zanimanje za izid med
planetarnih raziskovanj.

N. M.

KAJ PRAVIJO DRUGI

Nenm o britanskiJn volitvah
Ko je komentiral izide volitev 

v Veliki Britaniji, je generalni 
sekretar italijanske socialistične 
stranke Pietro Nenni, zapisal v 
časniku »Avanti« tole:

»Neuspeh laburistov je resen 
dogodek za evropsko levico in za 
vse delavsko gibanje. Ta dogodek 
ne bo odvrnil Velike Britanije od 
politike popuščanja napetosti, 
vendar ne bo vnesel v evropsko 
politiko tistih elementov jasnosti 
in trdnosti, ki bi prispevali k 

bi razkrinkali in omtemu, da 
jali politično igro

orna* 
Francije in

Nemčije in v zvezi s tem tudi 
politično igro naše dežele.

To je po mojem mnenju bole
ča točka položaja o angleških vo
litvah.

Pri vsem tem je poraz laburi
stov sicer prinesel težavne pro
bleme za vse evropske socialiste, 
vendar na srečo ne razveljavlja 
in nevtralizira političnega in sin
dikalnega pomena socialističnih 
strank v Evropi... V tem pogle
du je ostala večina laburistične 
stranke in socialističnih volivcev 
v Angliji odločna v bojn.«

ZVEDELI SMO, DA...
... da je ob 49-letnici progla

sitve portugalske republike pri
šlo ▼ Lizboni do demonstracij 
proti sedanjemu režimu. Nad 
tisoč demonstrantov je korakalo 
mimo grobnice, v kateri so poko
pani ustanovitelji republike in z 
molkom izkazalo časti Antoniu 
Jose de Almeidi, zadnjemu pred
sedniku republike pred vzposta
vitvijo Salazarijeve diktature.

... da so v Tuniziji 233 ha 
zemlje, katere lastniki so Evro
pejci, sekvestrirali »zaradi neza
dostne ali zanemarjene« obdela
ve. Ta odlok je bil sprejet na 
temelju zakonitih predpisov, iz
danih maja lani.

... d^ sta kitajska in gvinej
ska vlada sklenili upostaviti di
plomatske odnose, kar hkrati po
meni, da bo Kitajska prvič imela 
veleposlanika v eni izmed za- 
hodnoafriških dežel.

... da bodo podrobnosti o od
nosih med ciprsko republiko, Gr

čijo in Turčijo obravnavali na 
konferenci, ki bo februarja pri
hodnjega leta v Atenah ob sode
lovanju vseh zainteresiranih.

... da so obnovili pogajanja 
med Egiptom in Sudanom o iz
koriščanju Nila.

... da so vojaške izdatke, 
predvidene s francoskim proraču
nom, naknadno povečali za 42 mi
lijard frankov. Predvideno je, da 
bodo letos v vojne namene po
rabili 1618 milijard frankov ali 
10,6 e/o več kot lani.

... da je cejlonska vlada skle
nila ponovno uvesti smrtno kazen 
za uboje; ta kazen je bila od
pravljena 195?. leta.

... da po vsem svetu zdaj pln-y 
je 22.465 ladij s skupno tonažo 
118,8 milijonov.

... da je največ ja kreditna 
ustanova na svetu — »Ameriška 
banka« 51-odstotno v rokah je
zuitskega reda.

ŠTRAJKI - DEMONSTRACIJE
NORVEŠKA

ZANIMANJE KEMIKOV 
Kongresa sindikata norve

ških kemikov v Oslu so se ude
ležili kot gostje tudi predstav
niki sindikata rudarjev in ke
mikov Jugoslavije.

Naša delegacija si je ogle
dala pet industrijskih centrov. 
Med številnimi sreCanji in raz
govori s predstavniki norve
škega sindikalnega gibanja sta 
obe strani izrazili željo za čim- 
boljše medsebojno sodelovanje 
in spoznavanje. Norveški sin
dikalni funkcionarji so se zelo 
zanimali za izkušnje naših de
lavskih svetov.

FINSKA
ŠTEVILNE ZAHTEVE 

Sindikat gradbenih delavcev 
je imel v Helsinkih IX. kon
gres, na katerem so razložili 
zahteve in pokazali rezultate te 
organizacije, ki je v njej včla
njenih 50.000 gradbincev.

V programu gospodarskega 
in socialnega razvoja, ki ga je 
sprejel kongres, zahtevajo 
gradbinci enako nagrado za 
enako delo, splošno zavarovanje 
brezposelnih in bolnikov, boljšo 
zaščito pri delu in tudi zakon
sko zaščito sindikalnih funkcio
narjev pred samovoljo zaseb
nih lastnikov.

Sas,?1? Liberija je v zadnjem 
Ce<ialje pogosteje slišati v 

v F0(ini javnosti, posebno še 
^kih h1 'Z naP°ri neodvisnih afri- 
hoHn^av, da bi podprle osvo- 
Cg -.^a gibanja na »črni celini«, 
»iia .mislimo na t°> da je Libe- 
Sk ?[v,a črnska država na afri- 
leti doh'i k* if Pred več kot sto
Jredi “

LIBERIJA PRVA NEODVISNA 
DEŽELA ČRNE AFRIKE

dobila politično neodvisnost
tansV aePreglednega morja bri- 

e^a *n francoskega kolonial- 
Žan;p 1InPerija, se vsiljuje vpra- 
daVj ’ Zayoljo česa je vse do ne-uavn ' t -Y j vesa je vse uu ue-
ko :a Liberija stala ob strani, 
Harnp f . ?a velike revolucio- 
<lva;„ ‘ežnje in nemire, ki v 
?adnpi:ei? stoletju, posebno še v 
'L pdV .ih, pretresajo Afriko 
‘iih k^ajo nastanek vrste mla- 

»skih držav.
Že, g S°VOr na to lahko dobimo 
2godrwSe ,vsaj bežno ozremo na 
je Lj/ln.s.ke okoliščine, v katerih 
<Vs]cBerifa nastala, in na gospo- 
*azVijai Pogoje. V katerih se je

začetka ideje do njenega 
pa URESNIČENJA

iu, 2Amicl?rav j® videti to nenavadno, 
H n* .°.v,u.stanovitvi črnske repu- 

ce,,a*riSkih tleh zrasla na neki 
kU -r v Ameriki. Ko so v za-

z r J*® etj.a 8užnji no Haitiju za- 
^3k0 in proglasili neodvisno
!!febiva]p: in ko so temnopolti
J \ prisilno pripeljani na

le nn^°Vj celine, začeli dvigati gla- 
!0(1nem * a inteligenca v vsem za- 
tw°ii za«ela odločno kampanjo
h ostr* niskejnu sistemu. V tem vzduš- 
t^V(iušengJ0Cl.8Jne napetosti na eni in 
ki kila' Realizma na drugi strani, 
^Siznt^ti0no^1iena v ZDA ameriška 
nakupiti x "ka družba, katere cilj je bil, 

y inJ fužnje v ZDA, jih spraviti 
deželo njihovih prednikov in

jim pomagati, da bi ustvarili civilizi
rano skupnost _

Zamisel so uresničili v dvajsetih letih 
minulega stoletja. Osvobojeni črnci iz 
ZDA so se naselili na zahodni obali 
Afrike, okoli sedanje Monrovie in juž
neje, v pokrajini Maryland. Toda ob
ljubljena dežela ni bila gostoljubna do 
naseljencev. Rušilni uragani, izčrpava
joča vročina, malarija, sovražno raz
položenje domačih plemen in še posebej 
Doji s trgovci s sužnji, katerih kupčija 
je tedaj cvetela v zahodni Afriki — vse 
to je zaesetkovalo priseljence nove ame
riške kolonije, ki je bila v gospodar
skem pogledu docela odvisna od pošiljk 
iz ZDA. Razen tega je bilo treba vsak 
pedenj zemlje iztrgati v nepretrganem 
boju z bujnimi tropskimi pragozdovi.

Sele po malone tridesetletnih napo
rih se je deželi posrečilo, da se je 
utrdila in gospodarsko bolj ali manj 
osamosvojila. Tedaj jo bilo sklenjeno, 
da bo Liberijo zapustil ameriški guver
ner in da bodo deželo izročili v uprav
ljanje njenim prebivalcem. Dne 26. ju
nija 1847 je bila z deklaracijo neodvis
nosti proglašena suverenost nove repu
blike in ta dan Še zdaj praznujejo kot 
narodni praznik Liberije.

Istega leta je bila sprejeta tudi 
ustava, sestavljena po zgledu ameriške, 
ki je z manjšimi spremembami še zdaj 
v veljavi. Na podlagi ustave pripada 
zakonodajna oblast Kongresu, ki sestoji 
iz skupščine in senata, izvršna oblast pa 
predsedniku republike, voljenemu na 
osem let.

ročja te celine, je bila Liberija pri; 
siljena priti pod zaščito ZDA, ki tedaj 
res še niso igrale vloge velesile, bile 
pa so tako v političnem kot v gospodar
skem pogledu dovolj močne, da jih za
ščitijo.

S tem so dejansko odprli vrata ame
riškemu kapitalu, ki je. iščoč vire pro
fitov, prodrl tudi v to neraziskano de
želo in našel skrita bogastva. Ob libe
rijski obali so zrasle velike kapitali; 
stične plantaže, na katerih so začeli 
gojiti kavo, kakao, oljke, v zadnjem času 
pa tudi kavčiik.

Najprej ameriška tvrdka »Firestone 
Company«, za njo pa še, druge so dobile 
za mal denar, a za dolgo časa koncesijo 
za ureditev kavčukovih plantaž in tako

zdove, bogate z dragocenimi vrstami 
lesa (mahagonijem in ebonovino) odkrili 
pa so tudi velikanska nahajališča že
lezne rude severno od Monrovie, koder 
so odprli nove rudnike, spet pod nad
zorstvom ameriškega kapitala.

Cilj ameriškega kapitala je bil, izko
ristiti tista liberijska naravna bogastva, 
ki so bila brez težav dostopna in niso

dežela

in brez cest.
NAČRTI ZA GOSPODARSKI 

IN KULTURNI RAZVOJ

ODVISNOST OD AMERIŠKEGA 
KAPITALA

hodom
V zadnjih letih, posebej še s pri- 

"r i11----- Tubmana, —

nosti

_____  Williama Tubmana, voditelja
stranke pravih vigovcev, na položaj 
predsednika republike, si je vlada ?«' 

eprav se je po proglasitvi neodvis- čela močno prizadevati, dabi se daže a 
Liberija formalno razvijala kot su- otresla zaostalosti m da bi razvili na- 

j_x!— ravna m gospodarska bogastva. Sprejeli
so večletne načrte za razvoj posameznih 
gospodarskih področij, ki naj bi omogo
čili preobrazbo celin torišč gospodar
skega in družbenega življenja.

Ker je Liberija agrarna dežela, v 
* * ’ večina prebivalstva ukvarja

nosil i-iiuc l IJa lUlUJUAUV/ 1U.«. » IJ .
verena država, so njeni gospodarski, 
politični in kulturni stiki z ZDA postali 
zelo močni.

s kmetijstvom, je bil prvi cilj vlade, 
uvesti s pomočjo tujih strokovnjakov, 
posebno še tistih iž mednarodnih orga
nizacij, sodobno opremo in moderne me
tode gojitve kmetijskih pridelkov in po
večati proizvodnjo kavčuka, da bi tako 
Lberija postala po količini proizvedenega 
kavčuka prva dežela na svetu. Hkrati 
je vlada spoznala, da kmetijskih središč 
v notranjosti dežele ter gozdnih in rud
nih bogastev ni možno docela izkoristiti 
brez ustreznih prometnih zvez. Zato so 
se 1957, leta lotili uresničenja petletnega 
načrta izgradnje cestnega omrežja, v 
okviru katerega hočejo povezati glavna 
mesta Liberije ž najmočnejšimi in naj
bogatejšimi gospodarskimi središči de
žele. Pa bi učinkoviteje izkoriščali bo
gate železne rudnike z dnevnim kopom 
v okolici Monrovie, so projektirali prvo 
železniško progo v Liberiji. Sestavili so 
tudi devetletni načrt za zboljšanje pro
izvodnje diamantov, od izvoza katerih 
zbere država okoli 15°/o svojih dohodkov.

Veliki napori so bili storjeni tudi za 
kulturni dvig prebivalstva. Liberijska 
vlada se je postavila na stališče, da je 
splošni napredek dežele močno odvisen 
bd kulturne ravni državljanov. Dasi- 
ravno je prebivalstvo Liberije na višji 
kulturni ravni kot prebivalci drugih de
lov Črne Afrike, je vendarle zelo za
ostalo in primitivno. Na kakšne težave 
je vlada naletela, je razvidno iz dej
stva, da je prebivalstvo Liberije, ki šte
je samo 2 milijona ljudi, raztreseno ua 
razmeroma velikem ozemlju (nekaj manj 
kot polovico Jugoslavije) in da je spričo 
pomanjkanja prometnih zvez »kulturni 
prodor« otežkočen. Drugo težavo pome
nijo jezikovne razlike med posameznimi 
skupinami prebivalstva.

A tej deželi namreč živi okrog 20.000

Da bi se ji namreč posrečilo ohra
niti svojo neodvisnost v času, ko so 
evropske kolonialne države, iščoč zlato 
in bogastva Afrike, vdirale na vsa pod- kateri

Bantu skupini s skupno 28 plemenskimi 
narečji.

V z lic težavam glede jezika je vlada 
začela izvajali širok program zatiranja 
nepismenosti. Odprli so nove Šole (leta 
1942 jih je bilo samo 162, leta 1957 pa že 
571), v Monrovii, glavnem mestu Libe
rije, pa so odprli univerzo. Leta 1955 je 
bilo na primer 12 %> državnega proračuna 
namenjenih prosveti.

Okrepili so tudi zdravstveno zaščito. 
Medtem ko ie bilo leta 1940 v Liberiji 
samo šest bolnišnic in tri klinike, je bilo 
leta 1957v 23 bolnišnic, 8 sanatorijev za 
gobavce in 106 klinik.

Od majhne, industrijsko popolnoma 
nerazvite dežele, so takšni načrti terjali 
izjemne napore. Toda Tubmanova vlada 
je bila deležna podpore ne samo malo
številne liberijske buržoazije, marveč 
tudi mladega delavskega razreda in nje
gove sindikalne organizacije — liberij
skega kongresa dela. Dasiravno je bil 
kongres dela ustanovljen Šele leta 1954, 
se je zelo hitro vključil v družbeno živ
ljenje dežele in aktivno podpiral vse 
ukrepe, ki posredno ali neposredno pri
spevajo k politični in gospodarski osa
mosvojitvi dežele.

LIBERIJA STOPA NA MEDNARODNO 
PRIZORIŠČE

Dokler je bila Liberija uradno su
verena država, dejansko pa gospodarsko 
zaostala dežela v polkolonialni odvis
nosti od ameriškega kapitala, njene po
litične ambicije niso mogle biti velike. 
Toda vzporedno z gospodarsko krepitvijo 
dežele in utrditvijo njene notranje enot
nosti, se je pojavila težnja po gospo
darski in politični osamosvojitvi in uve-

______ „ Ijavljenju na zunaj. Kot prva takšna
potomcev repatriiranih črncev iz ZDA, manifestacija je bila želja Liberije, da hi 
ki so naseljeni v obalnem »civiliziranem« razvila široko mednarodno sodelovanje. 

*“ ’ . • - j r To je privedlo do nazadovanja ameri
škega vpliva in deleža ZDA v mednarod
ni izmenjavi Liberije, s čimer se, kot 
kaže, ZDA niso zlahka sprijaznile, sodeč 
po nedavno sklenjenem sporazumu med

pasu in so glavna opora in izvor domače 
intehgence in nameščencev. Ti govore 
angleški. V notranjosti dežele žive afri
ška plemena, ki pripadajo trem jezikov
nim skupinam — mande, kva in zahodni

obema deželama, ki vsebuje gospodarske 
in vojaške določbe. Zato je očitno, da 
gospodarska in politična osamosvojitev 
dežele ne poteka brez določenih težav, 
zakaj nekateri krogi na Zahodu, pred
vsem ZDA. si prizadevajo, da bi to pot 
otežkoČili

Liberijska vlada je zato, da bi do
bila potrebne kredite za gospodarski 
razvoj, nedavno sklenila sporazum z 
ZDA, ki ji, zlasti še zavoljo vojaških 
klavzul, deloma veže roke in ki je 
povzročil določene bojazni v azijsko- 
afriških deželah glede morebitnih posle
dic teffa sporazuma za mednarodni po
ložaj dežele.

Na političnem področju je Liberija 
navezala diplomatske stike z vrsto so
cialističnih dežel, med njimi tudi z Jugo
slavijo, in kar je posebno važno, javno 
razglasila svoje izvenblokovsko in miro
ljubno stališče.

Največjo dejavnost je Liberija raz
vila na mednarodnem afriškem torišču, 
posebno še po bandunški konferenci. 
Sodelujoč pri pobudah in na vseh po
svetovanjih neodvisnih afriških držav in 
podpirajoč težnje afriških narodov po 
neodvisnosti in samostojnosti, je Liberija 
na tem področju že doslej odigrala po
membno vlogo. Poudariti je treba, da 
Liberija vsaj za zdaj ue kaže teženj po 
prevzemu vodstva v Črni Afriki, kot ji 
to nekateri pripisujejo na podlagi dej
stva, da je najstarejša afriška država 
in, kot pravijo, v političnem pogledu 
»boli zrela« od ostalih. V tej zvezi je 
predsednik Tnbman izjavil, da za pre
vzem vodstva v Afriki »ne zadostuje 
samo večje ozemlje, bolj razvita dežela 
ali bolj bogate tradicije«. Po njegovem 
mnenju je potrebno združiti vse naj
boljše, kar imajo posamezne afriške 
države in ozemlja, da bi dobili takšno 
vodstvo, ki bi »predstavljalo vse posa
mezne osebnosti nedeljive Afrike«.

Drugače rečeno, geslo, ki ga je spre
jela liberijska vlada, je: težiti po enot
nosti — toda obraniti svojo individual
nost.

Ali bo poudarek bolj na prvem ali 
na drugem: «e bo kmalu pokazalo, ni pa 
dvoma, da ima Liberija Hdalje bolj za 
svojo največjo dolžnost, prispevati k od
stranitvi kolonialnih sledi *“ 
celini.
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.ia afriški 
M. R.
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PODJETJE Predlog 
za razpravo

V precepu
\M

Značilni ambient = 
italijanskega juga, || 
njegovi ljudje, brez- g 
poselnost in revščina H 
je snov, ki jo je že g 
več poznanih italijan- §| 
skih pisateljev upo- g 
rabilo za svoja umet- š 
niška dela, od kate- g 
rih smo nekatera že |§ 
spoznali tudi v slo- g 
venskem prevodu. — J 
Isto okolje — življe-

IN IZOBRAŽEVANJE

nje ljudi v majhnem pristanišču na jugu Italije, 
Manacoreji — opisuje tudi francoski pisatelj 
Roger Vailland v svojem romanu »Precep«, ki 
smo ga pred kratkim dobili v slaven

»Precep« je doslej pisateljevo najboljše delo 
in je zanj leta 1957 prejel tudi najvišjo francosko 
literarno priznanje — Goncourtovo nagrado. Na 
straneh romana zažive pred nami polnokrvni liki 
in značaji ljudi vseh slojev malega provincijškega 
kraja na jugu Italije in z zanimanjem sledimo 
prepletanju dogodkov, ki jih ustvarjajo njihovi 
medsebojni odnosi.

Prebivalci Manacoreje so strastni privrženci 
neke posebne vrste igre, ki jo imenujejo precep. 
Igralci, ki izgubljajo, ne smejo-ugovarjati še ta
ko brezobzirnim žaljivkam in očitkom na njihov 
račun. A ne samo v igri, tudi v resnici so pod
rejeni nekaterim ljudem, ki poznajo in vodijo 
vse njihovo življenje. Med temi izstopa podoba 
nasilnega in zvijačnega Mattea Briganteja, ki je 
dejansko vladar svojih someščanov. Edino Ma-

Razbijanje klasičnega šolskega sistema, ki nima zveze s proizvodnim delom, je nedvom
no osnova za nadaljnje izgrajevanje tega sistema. Če gre pa za strokovno šolanje, bo prav 
gotovo to vprašanje treba osvetliti tudi z druge strani: kakšno bo povezovanje podjetij s 
šolo. Proizvodnja mora imeti tu prvo besedo — medsebojno oplajanje šole in prakse, najožji 
stik s podjetji in gospodarskimi vejami, za katere šole pripravlja ljudi, pa bo nujen pogoj 
zb uspešno delo.

Enaka vrednost umskega in fizičnega dela, posebno pa vloga subjektivnih činiteljev, ki 
Jih ponovno poudarjajo programi naših političnih organizacij, mora jo biti važni idejni temelji 
nadaljnje etape v razvoju šolskega sistema in izobraževalnih procesov. »Sedaj je vedno več 
subjektivnih in vedno manj objektivnih vzrokov, če kje zaostajamo ali delamo napake«. 
(Predsednik Tito v Kotoru). Te besede so dovolj zgovorno opozorilo — naš nagli gospodar
ski razvoj, veliki uspehi na vseh področjih terjajo od nas vseli večje znanje in izkušnje, 
večjo osebno odgovornost, več pametnega gospodarjenja; sama prizadevnost in volja do dela 
ne zadoščata. Ustvarili smo take materialne pogoje in dosegli tako stopnjo v razvoju komu
nalnega in samoupravnega sistema, da bo vedno teže iskati neke »objektivne« vzroke za ne
uspeh, vedno bolj se bomo morali zanašati na lastno strokovno znanje in razgledanost. razvoju podjetja le škodijo. Škodijo ?! 

predvsem in v prvi vrsti zdravim• ■ ■ ................. ‘ ot°?

Ponovno beremo o omejenem teh
ničnem znanju srednjega vodilnega 
kadra po podjetjih, pomanjkanju 
osnovnega znanja s področja organi
zacije dela in proizvodnje, neureje
nem notranjem transportu, slabi or
ganizaciji delovnih mest, slabo raz-

rietta, »pametna devica«, kakor jo imenuje piša- g viti higiensko-tehnični zaščiti itd.,
telj, ga ukroti in dobi »v precep«. Razen teh dveh 
glavnih junakov so v romanu izredno živo in psi
hološko orisani še drugi prebivalci kraja, od pre
prostih dninarjev pa do starega aristokrata in 
monarhista don Cesara, ki se je, razočaran nad 
razmerami v fašistični Italiji in po odpravi mon
arhije, umaknil v samoto. Delo je pisano živahno 
in bo prav gotovo tudi pri nas našlo mnogo hva-

kar vse predstavlja znatno oviro pri 
nadaljnjem napredovanju.

Profesor, ki ne ve za 
delavski svet

ležnih bralcev. MS

Sosed Luka
Prvi Cankar na 

naši televiziji je bil 
dobro izbran; iz no
vele Sosed Luka je 
moč poustvariti tele
vizijsko igro, ki bo po 
svoji zunanji zgradbi 
zanimiva (da ne reče
mo »napeta«) za vsa
kega gledalca, ob
enem pa bo imela ce
no in moč, ki ji jo je 
dalo Cankarjevo pero

Ne oziraje se na to, da šole še dol- 
M go ne bodo krile vseh potreb po stro- 
= kovnih kadrih v proizvodnji, je zna- 
gj no dejstvo, da tudi strokovnjaki iz 
== šol in fakultet, ki pridejo v proizvod- 
j njo in od katerih kolektiv upravi- 
H čeno pričakuje podporo in sodelova
li nje ne le pri organizaciji proizvod- 
lj nega procesa, ampak tudi v družbe- 
H nih organizacijah in delavskem ša
li moupravljanju, da tudi ti mladi Ijud- 
g je nimajo zadostne družbene in po- 
s litične izobrazbe, da bi mogli takoj 
j= in uspešno posegati v rast in napre- 
g dek gospodarske organizacije. Prime- 
§{ ri, da agronom ne zna razložiti kme- 
g tom družbenega pomena kooperacije 
g ali da je pravnik presenečen ob dej- 
H stvu, da ima zadruga — ki ga je šti

pendirala (!) — tudi zadružni svet ali

dela sedaj v proizvodnji le 47, 2 °/o, 
ker učni programi usposobljajo uni
verzalne obrtnike, ne pa sodobne in
dustrijske proizvajalce, ki bi se že 
med samim šolanjem priučili delu v 
modernem industrijskem podjetju.

Vsi ti in podobni razlogi nareku
jejo, da bi se morali oprijeti perio
dičnega sistema teoretičnega šolanja, 
povezanega z dopisnim sistemom, a 
z organizirano, vodeno in kontroli
rano prakso na konkretnem delov
nem mestu v podjetju. Tak sistem pa 
je seveda nujno pogojen s krepkejšo 
organizacijo izobraževanja v podjet
ju, predvsem pa z razjasnitvijo ne
katerih problemov, ki jim naša pod
jetja žal posvečajo vse premalo pro
zornosti.

poklicev! Osnova za strokovno šolanje je 
torej vključitev v proizvodnjo, ki bo na
rekovala, koliko in kakšne kadre potre
buje, ne pa kakor (obratno!) doslej: šola 
je razpisala vpis, sprejela kandidate po 
svoji predvsem teoretični uvidevnosti, ne 
da bi se vprašala, kakšna je dejanska 
delovna vrednost učenca. Po končani šoli 
pa smo zanje iskali delovna mesta, ki jih 
v mnogih primerih niso mogli zasesti po 
naših željah in potrebah iz preprostega 
razloga, ker jih za to nismo pripravili! 
Tu smo delali neprestano diskriminacijo 
med umskim in fizičnim delom: za ljudi 
iz proizvodnje uvajamo razne diferencial
ne izpite, če hočejo nadaljevati strokov
ni (!) študij, za gimnazijce n. pr. pa 
nismo enakovredno zahtevali praktičnega 
dela! Ce od vajenca zahtevamo diferen
cialni izpit iz matematike, moramo od 
gimnazijca zahtevati diferencialni izpit iz 
prakse. Mislim, da bo drugi imel precej 
težjo nalogo.

sebojnim odnosom v podjetju, ki so P°S. 
za uspešno delo in tudi prijetno atmoSi 
ro v delavnicah in pisarnah, kar je 1,1 
čan faktor zg uspeh. ,.

Uredba o centrih za strokovno 
braževanje delavcev določa, da te cen'1 
'lahko podjetja osnujejo kot svoje ore 
nizacijske enote ali pa kot samostfflJJ,
zavode. Menim, da to lahko prepuc. 
bodočemu razvoju. Važno je, da prav
vsakem podjetju koga zadolžimo za.^j 
črtno delo v tej smeri ter da se podje^j 
organizacijsko vežejo med seboj, ali J!,
— velja za manjša — neposredno na rep., 
bliški center za izobraževanje delaVC^
V trenutni situaciji tudi ni bistveno,
je prireditelj posameznih tečajev in "J. 
miriarjev: nedvomno bomo morali to VfL 
pustiti tistim, ki se poklicno pečajo z ^
braževanjem, kar zagotavlja večjo *-• g. 
teto z uporabo najsodobnejših pon3 gl 
ritvenih pripomočkov in z metodami, j 
so rezultat upornega študija in dolgol®Jb, 
prakse. Tudi praksa iz dneva v dan 
da so neprimerno izdatnejši in boljši vjj) 
tudi kraiši. a zato celodnevni! internata .

Programi strokovnih šol
tudi krajši, a zato celodnevni) interna® 
urejeni tečaji ter seminarji od tečajev ^ 

J-’-----s— ------ogel,

V vsako podjetje: 
strokovnjak za izobraževanje

ve nomenklature poklicev

zlasti v tenkočutnem in vernem risanju dušev- p pa da profesor ne ve, kaj je delavski 
nosti Luke in njegovih sosedov. §| svet, samo kažejo, da je vloga sub-

Boris Grabnar, ki -je novelo priredil za TV, š jektivnih sil pri vzgoji naših stro
ji je najprej odvzel lastnosti dobre kriminalke g kovnih kadrov bistvenega pomena, 
s tem, da nam je »vnaprej vse povedal«, s tem g Ali drugače: še bolj'ši strokovnjak
pa je zanemaril tudi drugo možnost, ki mu je p lahko mnogo več škodi kakor koristi,
še ostala, namreč, da bi v podrobnostih razkrival s če n* trdno zasidran v naši, specific- 
psihološko ozadje Lukovega »zločina«; tudi to š no jugoslovanski družbeni gospodar- 
drugo je v poglavitnih obrisih storil že v začet- g ski in politični stvarnosti. 
ku in mu tako po prvih petnajstih minutah ni m
ostalo drugega nič, kot da do konca razprede || Nejasnosti zaradi pomanjklji- 
štorijo, ki pa ni več zanimiva, ker vemo že vse, 
kar hoče povedati: kdo, kako, zakaj.

Režiser France Jamnik je napake v tekstu 
še poudaril; za šolski študij dramaturških napak 
nekega teksta je tak »režijski prijem« prav pri
meren, za široko občinstvo pa je kaj nezanimiv.
Tudi je režiser prikazal več raznovrstnih stilnih 
zasnov, od naturalizma do stilizirane simbolične 
fantastike, kar je spet v določenih okoliščinah
lahko zanimivo, vendar tu ni. Sicer pa je režiser _ ....
dopustil svoji fantaziji, da na široko razpne krila; m rehm pojmovanjem obrtne univer- 
najbrž bi bilo bolje, če bi jo malce obrzdal in di- 1 zalnosti, čeprav podrugistramgre- 
scipliniral; potem bi na primer ne prisiljeval Sta- m mo celo za tern, da bi tudi obrtno 
neta Severja, da deset minut utriplje z očmi ka- | 
dar ne utriplje on, pa utriplje tista viseča rec, ki = 
jo šele izvedenec v folklori in gostinstvu lahko g 
identifira kot gostilniško znamenje. H

Od igralcev — igrali so v več stilnih variantah, || 
kot je pač zahtevala režija — je treba zlasti orne- = 
niti imenitnega Staneta Severja v naslovni vlogi, g 
pa še Jožeta Zupana in Aleksandra Valiča; dru- g 
gi so ostali v dobro raziskanih, pa toliko manj g 
pretresljivih vodah rutine, rutine, rutine, mm =

Predvsem ni mogoče v podjetju pre
pustiti izobraževanja ozkemu krogu ljudi 
v administraciji. Slej ko prej bo sodobna 
industrija zahtevala v vsakem podjetju 
psihologa in socialnega delavca pa tudi 
posebnega strokovnjaka za izobraževanje. 
Napačno je tolmačenje, da izobražuje 
samo šola. Današnji človek se izobražuje 
prav povsod, najbolj pa seveda pri delu 
samem, na delovnem mestu; z izobraže
vanjem pride v stik prav vsak, ki ima 
opravka z ljudmi, pri tem pa ni treba, 
da irna naočnike in redovalnico pod pa
zduho.

Ker danes še nismo tako daleč, da bi 
študij določenih znanstvenih in strokov
nih problemov predstavljal »konjička« 
določenega delavca, s katerim bi se ob 
prostem času iz čistega amaterizma ukvar
jal, kot se bo n. pr. nekdo drugi s šahom 
ali nogometom, ampak gre za zdaj v prvi 
vrsti za napredovanje v službi ter za bolj
še in lažje opravljanje dela,, torej za višjo 
kvalifikacijo, najprej nekaj misli o kvali
fikaciji.

Ne gre za plačo, za znanje gre

Močno zaviralno delujejo mnoge 
nejasnosti v zvezi z nomenklaturo 
poklicev v industriji, z razmejitvijo 
obrtne in industrijske smeri vzgoje. 
Mnogo je pri tem še sila zastarelih 
naziranj pa tudi negativnih tolma
čenj, izvirajočih iz osebnega prestiža. 
Imamo tudi opravka z močno zasta-

Detektivska zgodba
Da povemo vna

prej: ta črnobeli ame-

poklicih ter s tem občutno skrajšali 
dobo šolanja. Kakor ne bi imeli 
ogromno primerov, da se n. pr. va
jenec izuči pri obrtnem mojstru in 
gre nato v industrijo! Uslužnostna 
obrt bo v naši družbeni stvarnosti 
prav gotovo potrebna; treba jo je le 
razmejiti, ji pokazati jasen, perspek
tivni krog, izdelati profile tega obrt
nega delavca in zanje imeti posebne 
šole; isto velja za tako imenovane 
mojstrske ali delovodske šole obrtne 
smeri. Industrija pa naj vzgaja svoje 
kadre po najsodobnejših metodah in 
z neposredno povezavo in sodelova-

Kvaliflkaclja Je lahko dejanska, stvar
na ali pa je samo formalna, na papirju. 
Strokovne šole naj bi dajale samo Izo
brazbo za določeno delovno mesto brez 
ozira na kategorije, ki izhajajo iz plač
nega sistema in tarifnih postavk. Ne gre 
torej za plače, gre za znanje. Ki šele omo
goča večji učinek, boljše delovno mesto 
in s tem višje prejemke. Za vsa delovna 
mesta bi bilo torej treba uvesti nekak 
pripravniški staž, ki bi pokazal dejansko 
uporabnost kandidata za tisto mesto in 
je formalno šolsko spričevalo samo osno
va za ta staž. Da tega ni mogoče pravilno 
ter smiselno uresničevati drugače kot 
z močno, organizirano kadrovsko službo 
v podjgtju, je na dlani. Ce pa ta staž uve
demo, feo pa tudi podjetje bolj zaintere
sirano ha tem, koga bo poslalo na šolanje 
in tudi koga bo n. pr. štipendiralo. V 
ZDA dajejo strokovne organizacije kva
lifikacijo — pri nas sekretariati za delo, 
ki pa bi morali delati bolj v sodelovanju 
s posameznimi podjetji in njih kadrov
sko službo. Sola naj torej da za skupne 
kategorije poklicev določene stroke do
volj znanja, da kandidate v dobi staža 
lahko v podjetju prilagodijo za določena 
delovna mesta, nakar šele sledi tudi for
malna kvalifikacija. Ce naj šola že ne
posredno da človeka za proizvodnjo, po
tem bi morali imeti toliko šol, kolikor je

Gre torej tudi za programe in načine 
dela v strokovnih šolah. Ne z diferen
cialnimi izpiti, ampak z uvedbo diferen
ciacije pouka v sami šoli bomo dosegli, da 
bo končni, skupni nivo za vse enak, da 
bo končni rezultat in uspeh za vse isti. 
V bodoči tehniški šoli bo treba dati kan
didatom iz prakse (kvalificiranim delav
cem) več teoretičnih ur, kandidatom iz 
gimnazije pa več praktičnega dela. V 
Švici n. pr. dela gimnazijec celega pol 
leta v delavnici, občutno pa so mu skraj
šali pouk matematike, botanike itd. Ce 
se je v mariborsko višjo komercialno šolo 
vpisal inženir kemije, ga bomo oprostili 
blagoznanstva, jurista osnov prava! Mor
da ne bi bilo napak, da bi že v m. letniku 
vajenskih šol uvedli dodatni pouk za tir 
ste, ki bodo šolanje nadaljevali na višji 
stopnji.

Rastoči napredek proizvodnje bo za
hteval še nekaj: potrebno bo šolanje in 
izobraževanje tudi za ista delovna mesta, 
ne samo za višja. Ni vsako šolanje ali 
tečaj le za višjo kvalifikacijo, ampak gre 
v mnogih primerih za poglobitev znanja 
in delovne sposobnosti za obstoječe de
lovno mesto, ki se neprestano razvija. Ce 
delavec zaostaja za dosežki svojega delov
nega mesta, ga je nujno treba dopolnilno 
izobraziti in poučiti. Zato shema pred
laga poleg inštruktorjev za izobrazbo tudi 
delovne inšpektorje, ki so v najožji po
vezavi tako s tehničnim oddelkom kakor 
tudi z izobraževalnim centrom v podjetju. 
Delovni inšpektor ugotovi zastoj proiz
vodnje bodisi zaradi slabe kakovosti ma-

podjetjih, ki za to delo nimajo Po£0Jj( 
niti ljudi. Sistem izobraževanja odrasj( 
namreč zahteva intenzivno sodelov31),] 
tečajnikov in izdatno samostojno delo 
študij, česar po celodnevnem delu od °.I)
lavca ne moremo zahtevati, ali pa bo „ 
šlo na račun dela v proizvodnji. Izkazuj 
se je že, da so nekoliko večji stroški ^ 
tak način dela, kot ga predlagam, n® ( 
moralno in človeško, ampak tudi finanojj 
bolj rentabilno naloženi, saj nam hik3^, 
ne gre le za formalno stran tečaja ali ~ 
minarja. Na drugi strani pa je samo FJ) 
slušanje predavanj brez lastnega dela ^ 
strokovnem poglabljanju malo učmV
vito, čeprav j"e tudi’predavanje za dol£ 
čeno smer, predvsem splošnega
vanja vsekakor koristno in uporao^, 
Novi zakonski predpisi razdeli evaj"^
sredstev za gospodarske kadre, ki s® v
.bistvu nedvomno pozitivni, skrivajo^ 
sebi nevarnost, da se bodo stekali v ra*^.
kanale (razstave, sejmi, nestrokovno . .. 
pravljene ekskurzije itd.), ki niso ore Tj 
sko povezani z načrtnim izobraževani 
in zato nimajo pravega haska.

Morda se bo porodilo ob tem raj 
voju tudi vprašanje odnosov ta \ 
rednimi šolami in izobraževali5'^ 
centri, delavskimi univerzami 1 „ 
Prav gotovo se kljub vsemu ne bod, 
mogli odreči rednemu šolanju st'
kovnih kadrov, samo osnovna P1^
gramska in študijska smer se h5'

teriala, slabe organizacije dela ipd., mor
da pa tudi zaradi šibkega strokovnega 
znanja. Torej se poveže z obratnim in
štruktorjem, ki delavca pouči.

predrugačiti in prilagoditi po'tveb^
proizvodnje v smeri, ki smo jo 
kazali. Mislim, da pri vzgoji strok® 
nih kadrov vobče ne bo mogoče

Le načrtno, sistematično delo 
bo uspešno

voriti niti o nekem izrazito »šolske^.
sistemu, niti ne o izobraževanju -,j, 
raslih kot morda nekem »dopok1^

Največje slabosti sistema praktičnega 
Izobraževanja na delovnem mestu s teo
rijo v periodičnih tečajih so predvsem 
v tem, ker učenca ali tehnika nihče v pod
jetju organizirano ne vodi in. mu pri delu 
- ki je v prvi vrsti učenje! - ne pomaga. 
Vajenec je pretežno prepuščen dobri volji 
posameznih mojstrov, izpostavljen celo 
nerazpoloženju ostalih delavcev ali celo 
vodilnih ljudi, ki podzavestno^ čutijo v 
njem bodočega konkurenta. Uspeh ka
drovske politike v podjetju je brez dvo
ma samo v načrtnem, kartotečnem, doku
mentiranem zasledovanju delovnih uspe
hov prav vsakega delavca, če nočemo, da 
bi kadrovsko politiko vodila stihija, tre
nutna naklonjenost med posameznimi 
osebami ali drugi negativni elementi, ki

nem« izobraževanju, ampak gre « 
kompleksen sistem izobraževat1^ 
proizvajalcev iz proizvodnje in
proizvodnjo, pri čemer ne bomo 
gli ločiti dela šole od dela izobra*,,
valnih centrov po podjetjih,
skih univerz ter drugih vzgojnih :e 
izobraževalnih činiteljev. Vpraša® 
Je le v tem, kako bomo vse te kor®tl
nente smiselno povezovali v
ki bo najbolje ustrezala osnov®1

-it .*icilju: vzgojiti delavca v speciill,’ji 
naši, socialistični družbi, ki je hk^j,
proizvajalec in upravljavec proiz^t 
nje. ANDREJ CESBJ>

riški film na običaj- 1 njem med učnimi zavodi ter podjetji.
S tem bi bila tudi možnost fluktua- 
cije delovne sile močno zmanjšana. 
Za ilustracijo primer iz Železarne v 
Zenici, kjer se je ta problem zaradi 
modernih strojev in sodobne indu-

dvomno režiserju VJilliamu Wylerju (Najboljša 
leta našega življenja. Kobilice, The Westerner 
in dr.).

Pa še to takoj povemo: med prve ga pa ne 
bomo uvrstili, tudi med najboljše Wylerjeve fil-

nem platnu (kakšen 
luksuz v teh časih 
tehnicolorja in cine- 
mascopa!) bomo uvr-
dvaj^tiaSoimni- I stfske Pro^°dnje najprej pokazal 
mov v letošnjem spo- | 112^

itlv levT^elTž I ficiranih delavcev’ od katerih jih pa
zaslug za to gre ne-

1. Inšpekcija v obratih in inštruk- 
cija sta najože povezani in medse
bojno sodelujeta. Inšpekcija je po
vezana tudi s tehničnim oddelkom.

me ne. Nekaj mu manjka. Kaj je tisti nekaj? = cenLS^S^Sddefke?8 ^
3. Komisija za standard skrbi zaMorebiti ponekod preveč očitna skonstruiranost g

zgodbe? Morebiti to, da film ne najde pravega = izvendeiovno življenje ljudi (stano- 
»zakaj« v trpljenju glavnega junaka? V čem bi = vanja> dopusti> izleti> zabava itd.).
pa bil ta-»zakaj«? . .. .. s 4. Izobraževalni svet sestavljajo

Film prikazuje duševni in na koncu tudi ji- ^ dani organizacij v podjetju (DS» UO, 
žični propad človeka, razpetega med svojo vero = ZKJ> SZDL itd.) jn odloča o izobra- 
v popolno veljavnost, popolno nedotakljivost g ževanju in sredstvih zanj. 
veljavnih moralnih norm in svojo lastno ter dru- n g_ obratni inštruktorji so naj- 
gih ljudi nezmožnostjo, da te moralne norme g| boljši mojstri (delovodje), ki bodisi 
uresničujejo v svojem življenju, da po njih ži- g samo poučujejo v posebnih delavni- 
vijo. Torej v nekem smislu povest o razočara- g cah, ali pa poučujejo glede na ugo- 
nem idealistu, ki smo jo videli in brali že v tolikih n tovitve inšpekcije med samim delov- 
variantah, tokrat postavljena v prav posebno m nim procesom; skrb za izobraževanje 
okolje, ki da zgodbi tudi dovolj privlačnosti za g v obratu prevzame načelno pomočnik 
najbolj zahtevnega gledalca. = obratovodje.
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Novomeške slike
ra2r?ša sreeania s kulturo so kaj 
^,1Cna: nekaterim je to le zabava 
je, ° j ali manj priložnostna, drugim 
teri° S^°':)0^a notranja potreba, neka- 
ži* samo konjiček, drugim spet 
so /eniska nujnost. Za vsakogar pa 

W srečanja odprta vrata v povsem 
°J$ki svet problemov.

Oštevilčeni uvod
področiu 594 kv. kilometrov, 
meri ozemlje občine, je da-

te8a Približno 41.500 prebivalcev, od 
samo v Novem mestu 8.150. Ob- 
le pretežno kmetijska, saj je 

ambient zastopan z 58 od-Včki
VSeSa prebivalstva. Kolikor je 

Sa UStriie* ni osredotočena na eno 
^«1° mesto, čeprav v poslednjem 
s. u že lahko opazimo v Novem me- 
Va aek°liko večjo koncentracijo to- 
iet^^kih dimnikov. Med večja pod- 

Ja sodijo Novoles s 565 zaposleni- 
tor ^OVoieks s 391, Industrija mo- 
f,. tlik vozil s 345, gradbeno podjetje 

s 724, kmetijsko gozdarsko po- 
stvo s 674 in prevozniško podjetje 

^ rianci z 220 zaposlenimi. Vse to 
obdelana polja v ozadju daje ob- 
1 Precejšnjo mero samostojnosti.

^ ‘Vsota, ki smo jo namenili kultur- 
2 'posvetnemu življenju občine, 
4ga3a 164,701.000 dinarjev, ali več kot 
^ . odstotkov celotnega proračuna. 

®cii del je seveda namenjen šoi- 
j u> Podprli pa smo tudi druge kul- 
s ^'Prosvetne ustanove — kolikor 
,^o najbolj mogli. Kako se obrestu- 

ta kapital, pa bodo najbolje ve- 
a Povedati tam, kjer je vložen.«

beseda, dve o šolstvu
Po]11070 mesto ima učiteljišče, po- 
š0,no gimnazijo, ekonomsko srednjo 

0 ~~ letos ima pouk že drugi let- 
potem triletno gospodinjskoPik

Žoi,V'°. dvoletno administrativno šolo,
ionsko ' - ' ' -”tJ-šolo raznih strok, nižjo 
^.r.^eno šolo in dve popolni osem- 

Grmu je poljedelsko živino- 
l6Jslti oddelek srednje kmetijske šo
ji’ B°Polne osemletke so v Mirni pe- 
SL’ dolenjskih toplicah, Stopičah, 
(j0Qtkrneju in Šmarjeti. Kmalu bo- 
$,dobili popolne osemletke tudi 
janiael, Mali Blatnik, Prečna, Škoe- 
V Vavta vas. Da bo seznam šol 
(jraovomeški občini popoln, moramo 
^nati še 21 nepopolnih osnovnih šol, 
stu otroaka vrtca — v Novem me- 
šov,ln Šentjerneju — ter pomožno 

v Šmihelu.
stv^a kratko povedati vse o šol- 

> ie pravzaprav nemogoče, kajti 
koD-attl Problem vselej razkrije celo 
ina k° sicer obrobnih, a zato nič 
tožiiJ1?0membnih problemov,« je po- 
stv B°gomil Lilija, referent za šol- 
b! s Pri občinskem ljudskem odbo- 
®°Vn 6 na vsak način hočete od- 
- r< Potem samo to: še vedno namPlan - 10tem samo to: še vedno nam 

a 34 učiteljev, 7 strokovnih uči- 
Uka V’ triie učitelji praktičnega po- 
tom ln 19 predmetnih učiteljev ozi- 
tr6ba Profesorjev. Precej šol bi bilo 
p0r) a Popraviti, notranjo opremo iz- 
fr,a,r;niti. Učnih pripomočkov je pre- 
L. > v vsej občini nima niti ena šola
lov_Proiekt°rja ali magnetofona. Te-

SŠ so samo tri, šolski kabi
na j’e * ?avnice — poglavje zase. Kje
grJVn l2hod iz sedanjega stanja? Od- 
stevr ni težak: več finančnih sred- 
dok/ Samo povejte mi, kje naj jih 

lrhoL

kultura s knjižnih polic
b)i^?običk°v si ravno ne delamo z

je malce hudomušno odgo-
garnf Podajalka v novomeški knji-
iih P6^ izvodov, kolikor
Po v, blmo ob izidu od vsake založbe, ' -
nSrp j a^adi tudi prodamo. Nekatere 

daj’ druge čez leto ali dve. Kupci 
strni ~ Prednost prevodom, med zvr- 
Ven, ®Veda romanu. Poetje si v No- 
drnjik1 es^u ne bi rnogli služiti kruha, 
bo rjreno~P°litični delavci — vsaj 
de. o0rnetu v knjigarni sodeč — tudi 

Pajveč kupuje knjige inteli- 
115 bcLPjProiom in delavstvu je tiska- cseda ^—-1-----

v0theš^ lcot v knjigarno hodijo No- 
Kbjij .Pi Po knjige v knjižnico, 
dana t1 fond študijske knjižnice Mi- 
^je r,rfr.ca se je tiste dni ustavil ne- 
,JPraVn.1:5'009.izvodil1- Bogo Komelj,Jk knjižnice, je pripovedoval:
®1{etnCI!?’^emo vse, kar n 
lili r,aZlde- Tuj° literaturo _

Pedi.odiko, znanstvena dela, 
dterat,,Pediie in leksikalna dela. Za

v sazpirsi? ™

predraga.«

kar na Sloven- 
smo ome-

veliko drugega gradiva. Bogati sta 
zbirki dijaških časopisov na Sloven
skem in partizanske literature. V 
grafični zbirki zbiramo originale 
knjižnih ilustracij. Knjižnica ima po 
vsej Dolenjski razpredeno mrežo 
ljubiteljev knjig, ki nam zbirajo knji
ge in rokopise. Kolikšnega pomena 
je to za nas in neposredno s tem tu
di za vso slovensko kulturno zgodo
vino, mislim, da ni potrebno še po
sebej pripovedovati.

To ima novomeška študijska 
knjižnica. Česa nimamo? Predvsem 
prostorov. Tako danes še vedno ni 
dostopnih približno 20.000 knjig. Či
talnica je premajhna, saj ima le 30 
sedežev. Ko se bo iz stavbe izselila 
zadnja stranka, bomo lahko razpo
redili že obstoječi knjižni fond, za 
razporeditev novih knjig pa bomo 
morali poslopje dvigniti. Z uresniče
njem teh načrtov bo knjižnica dobila 
tudi veliko čitalnico z 52 in manjšo 
z 12 sedeži.«

V sedanjih razmerah je novome
ška študijska knjižnica še vedno na
menjena v prvi vrsti dijakom, štu
dentom in prosvetnim delavcem. Za
nimiv pa je način, s katerim si knjiž
nica prizadeva razširiti svoje vpliv
no področje. 2e od ustanovitve sem 
pripravlja uprava vrsto zanimivih 
razstav, katerih osnovni namen je, 
da bi delavstvo seznanile s sloven
skim kulturno-umetniškim ustvarja
njem. Tako so v prostorih študijske 
knjižnice vsako leto tri ali štiri več
je razstave, vsakih štirinajst dni ali 
tri tedne pa se zvrste manjše raz
stave. V septembru je bila spomin
ska razstava Pavla Gilija, pred njo 
razstava del Trdinovih nagrajencev 
— razstavljena so bila dela dr. Nika 
Zupančiča in dela Toneta Pavčka, v 
juniju so pripravili razstavo »100 let 
Levstikovega Martina Krpana«, fe
bruarja pa je bila razstava sloven
skih bibliofilskih izdaj in exlibrisov. 
Za pomembnejše razstave pripravi 
uprava knjižnice tudi posebne kata
loge oziroma vodiče po razstavi. — 
In pravijo, da avla v knjižnici ni ni
koli prazna.

41 knjig na leto
Čeprav le število njenih knjig pre

cej manjše, pa s tem še ni rečeno, da je 
manjši tudi njen pomen. Medtem ko za
hajajo v študijsko knjižnico tisti, ki so 
se namenili, da bi si iz knjig pridobili 
znanje, pa zahajajo v to knjižnico vsi oni, 
ki jim pomeni knjiga razvedrilo, prija
teljico v prostem času.

»Knjig je zdaj 5112 in imamo 1980 vpi
sanih članov,« je pripovedoval upravnik 
knjižnice France Vovk. »Stalnih bralcev 
je približno 400. Kdo največ, bere, bodo 
najbolj neposredno odgovorile številke: 
letos je že bilo 3585 bralcev, od tega 1216 
mladine, uslužbencev 949, kmetov 217, de
lavcev 283 in 920 drugih poklicev. Tudi o 
tem, kaj so si izposodili, bom povedal s 
številkami: vseh izposojenih knjig je bi
lo 7806. Razdelitev je taka: 2904 izvodov 
mladinske tematike, 4399 leposlovja, 422 
poučnih in 81 družbeno političnih. Naj
bolj gre s polic lažje čtivo in najnovejše 
izdaje. Hočete naslove? Mladi levi, Do 
pekla in nazaj, Od tod do večnosti, Kje 
ste Lamutovi, Rimljanka — ta pa sploh.

Težave? Ne vem, kje naj začnem. Pri 
tej luknji? Mar je sploh še vredno go
voriti? Denar — letos smo s težavo pre
prosili občino za 50.000 dinarjev. Dodali 
smo nekaj iz izposojevalnice in nakupili 
41 knjig. Zdaj smo pa do prihodnjega leta 
opleli.«

Nova slovenska založba
»Ime in direktor sta že: Dolenjska za

ložba in Severin Šali — slednji še v. d., 
kot temu pravimo,« se je nasmehnil novi 
direktor nove slovenske založbe. »Sled
njič, tudi nekaj denarja že imamo. Za le
tos 2 milijona. Prva knjiga bi že morala 
biti v tisku, a se nam je vse skupaj ne
koliko zavleklo, ker bo knjiga zaradi ne
katerih dopolnitev šla v tisk šele po no
vem letu. To je Metoda Mikuža Zgodo
vina NOB na Dolenjskem. Naša prva iz
daja bo verjetno Janka Jarca knjižica 
Partizanski Rog. Letošnji program vklju
čuje še zbirko partizanskih novel Mira
na Jarcat z Jakčevimi ilustracijami. 
Odločili smo se tudi že za ilustrirano iz
dajo Pavčkovih otroških pesmi. Prihod
nje leto se bomo najbrž odločili za na
slednja dela: izbor Cvelbarjevih pesmi, 
v branju imamo roman like Vaštetove 
»Izobčenec« — avtorica govori o Trdino
vem življenju, v vsakem primeru pa bo
mo izdali Dolenjski koledar. Kot kaže, bo 
šla v tisk slikanica Mireta Cetinskega 
»Nepokorjeni bregovi«. Zelo verjetno bo
mo še izdali knjigo o razvoju gozdnega 
gospodarstva na Dolenjskem, Antona Me
lika »Zemljepis Dolenjske«, ukvarjamo 
pa se tudi z mislijo ponatisa Jurčičevega 
»Sosedovega sina«. Do konca prihodnjega 
leta torej kakih 10 knjig.

Kakšen da je koncept založbe? Izda
jati dela dolenjskih avtorjev in dela tistih 
avtorjev, ki govore o tem koščku zemlje. 
Kdaj pa kdaj seveda še kaj drugega, ven
dar brez posebnih konkurenčnih priza
devanj.«

ne zbirke pripravljamo tudi nekatere 
druge razstave. Tako smo letos pripra
vili razstavo Turški vpadi na slovenska 
tla, pravkar je zaključena razstava Boži
darja Jakca s poti po Rdeči zemlji. Zdaj 
se pripravlja na razstavo slikar Bogdan 
Borčič, za tem — proti koncu oktobra — 
bomo razstavili letošnje pridobitve mu
zeja, pozneje pa bo prišla na vrsto gra
fika s socialno tematiko. Za nas imajo 
take razstave dvojen pomen. Najprej to, 
da ljudi navadimo hoditi v muzej, da jih 
privedemo do spoznanja, da jim enkra
ten obisk pove o zgodovini le malo, če 
ne nič, hkrati pa jih s temi razstavami 
seznanjamo z novejšimi umetniškimi stva
ritvami.«

Amaterska
kulturno-prosvetna dejavnost

»Prosvetno društvo Dušan Jereb ima 
danes približno 150 članov,« je povedal 
društveni tajnik Tone Gortnar. »Socialna 
sestava društva je določena s temile od
stotki: 70 odstotkov uslužbencev, 5 od
stotkov svobodnih poklicev in kmetov, 
kolikor manjka do 100 odstotkov so de
lavci. Svojih prostorov nimamo. Dvorano 
si izposojamo pri kinu Krki, ki ima v 
oskrbi Prosvetni dom. Denarja že precej 
časa nismo dobili, imamo pa še iz leta 
1956 za kakih 250 do 300 tisočakov dolga.

Dramska skupina prav zdaj študira 
»Marijano Pinedo« in upamo, da jo bo
mo lahko dali na oder za občinski praz
nik — 28. oktobra. Za proslavo 40. oblet
nice KPJ smo uprizorili »Hlapce«, pred 
tem Budakov »Metež«. Načrtnejšega re
pertoarja si v sedanjih gmotnih težavah 
ne moremo privoščiti. Zelo radi pa bi 
igrali »Othela«, Vohunko 907« in še eno 
domače delo. Kaj, težko rečem. Morebiti 
»Tri dni direktor« ali Zvezde so večne«. 
Toda še enkrat, to so želje in ne reper
toar, kajti z vsako predstavo smo glob
lje v dolgovih.

Moški pevski zbor ima 35 pevcev. Vadi 
redno in je pravzaprav nekakšna deklica 
za vse. Od proslav do pogrebov. Priprav
ljajo pa tudi samostojne nastope. Tako 
so lani gostovali v Škocjanu, Šentjerneju, 
Trebnjem, v Veliki Loki in v Stopičah. 
Orkester se je prav sedaj združil z vo
jaško godbo. Nastopa le na bolj slavnost
nih akademijah, na sezono pa pripravi en 
ali dva samostojna koncerta.«

Od leta 1952 pa do nedavnega je bila 
v sklopu PD Dušan Jereb tudi novome
ška ljudska univerza, sedaj pa se je osa
mosvojila in kot vse kaže se bo preime
novala v Delavsko univerzo in poglobila 
svojo dejavnost. V prvem obdobju je bi
la njena dejavnost zelo pestra, saj so 
lahko hodili Novomeščani vsak teden na 
predavanja. Kot pripovedujejo, se je po
zneje vnema prebivalcev za predavanja 
ohladila, preiti so morali na štirinajst
dnevna predavanja, nato na tritedenska, 
kako pa je bilo pozneje, lahko vsakdo 
sam ugotovi.

»Občinski svet Svobod in pro
svetnih društev združuje dve svo
bodi — v Straži in Bršlinu, 22 pro
svetnih društev in 3 mladinsko kul- 
turno-umetniška društva,« je povedal 
tajnik sveta Bogomil Lilija. »Kar za
deva materialna sredstva, so društva 
prepuščena sama sebi. Svet je za le
tošnje leto dobil le 40.000 dinarjev, 
tako da sedaj nimamo niti za pošto 
in moramo pošiljati dopise društvom 
v pismih, ki jih pošilja na šole ob
činski svet za šolstvo.

V minuli sezoni smo pripravili 
potujočo knjižnico s štirimi kovčki 
in s približno 600 knjigami. Organi
zirali smo seminar za knjižničarje, 
režiserje in pripravili šminkarski te-

in izvirno leposlovje. 
r°koniJ 3 knbžnica ima tudi bogato 
?velW° zbirko: rokopisi Trdine, 

Vni*’ i Ketteia> Mirana Jarca, 
aarca • šte^ove» 147 pisem Mirana 
v°jrie iZZa ^asa nar°dnoosvobodilne 
torm ' „ odgovori nanje, del kore- 

ce Vladimirja Nazorja in še

čaj. Svet je pripravil tudi dva festi- 1 
vala pionirskih pevskih zborov v 1 
Šentjerneju in Dolenjskih toplicah. 1

Vsi naši načrti so odvisni od fi- 1 
nančnih sredstev, zato lahko govorim I 
bolj o željah. Radi bi organizirali se- | 
minar za pevovodje, ki nam jih po- I 
vsod tako zelo manjka, radi bi imeli f 
stalnega režiserja, stalnega tajnika [ 
sveta, morali bi osnovati pionirske [ 
knjižnice. Potrebovali bi bibliobus j 
— avto, v katerem bi bila potujoča i 
knjižnica, kinoprojektor in prostori | 
za štiri predavatelje, če bi nam to | 
uspelo, potem ne bi mogli več govo- j 
riti, da je podeželje odrezano od kul- | 
turno-prosvetnega življenja. Vse to | 
za deset milijonov. Samo dobiti jih!« j

Prozaičen zaključek
Kopica kulturno-zgodovinskih po- j 

datkov kaže, da je Dolenjska prispe- j 
vala znaten delež slovenski kulturi. ! 
Poslednja stoletja so ustvarili na tem j 
ozemlju več pomembnejših družbe- 
no-političnih, gospodarskih in kul
turnih središč. Žarišče vsega življe
nja pa je v pravem pomenu besede 
postalo Novo mesto. Medtem ko lah
ko označimo delo in prizadevanja ne
katerih poklicnih kulturno-prosvet- 
nih ustanov v Novem mestu z bese
dico pozitivno, ko lahko ugotavlja
mo, da ima ta dejavnost — čeprav ji 
kdaj pa kdaj botrujejo »lokal-patri- 
otična čustva«, ki pa v tem primeru 
niso škodljiva, temveč prav nasprot
no, so gonilna sila — poleg kulturno
zgodovinskega še globlji družbeno
politični pomen, pa nekdaj v teh kra
jih tako živo in plodno amatersko 
ustvarjanje kaže sledove usihanja.

Kje so vzroki za stagnacijo ama
terizma v novomeški občini, je tež
ko reči. Delno imajo prav tisti, ki 
vidijo vzrok za sedanje stanje v po
manjkanju finančnih sredstev. Res je 
namreč, da iz nič lahko nastane sa
mo nič in nič drugega. Zato je tudi 
povsem nerazumljivo, kako je mo
gel občinski odbor SZDL porabiti za 
svoje izdatke vseh 6 milijonov, ki jih 
je namenil občinski ljudski odbor 
tudi za dotacijo drugim društvom. 
Res je tudi to, da bi občina veliko 
lažje zmogla breme šolstva, če bi 
šolske ustanove, kot na primer gim
nazijo, učiteljišče, ESŠ in še neka
tere druge šole prevzel okrajni ljud
ski odbor, kot je to primer v drugih 
naših okrajih. Toda vse te material
ne težave so le delen vzrok. Nič 
manj, če ne še bolj pereče je vpra
šanje, kje je moralna podpora ama
terski kulturno-prosvetni dejavnosti, 
kaj je zanjo storila občina, občinski 
komite ZKJ, SZDL in sindikati. — 
Nekdo v Novem mestu je pripomnil: 
»Samo vrhunske kulture ne more 
biti, ker prav ta vrhunska kultura 
raste iz ljudskega ustvarjanja. V lju
deh je veselje do ustvarjanja in ljud
je z veseljem spremljajo ustvarjanje 
drugih ljudi. Družba pa je dolžna za
dostiti tem željam. Prav zato se mi 
zdi potrebno, da bi morali bolj pod
preti amatersko dejavnost.«

Bojan Samarin

Nov oddelek za glasbo 
na VPŠ

Svet za šolstvo LRS je na svoji seji 6. Julija 1959 
sprejel predlog o ustanovitvi enopredmetne skupine 
za glasbo na Višji pedagoški šoli v Ljubljani. Te dni 
pa bo izšel še drugi razpis za sprejem slušateljev na 
ta oddelek; takoj za tem se bo pričel že tudi pouk, 
ki bo trajal 2 leti.

Svet za šolstvo Je vodilo pri ustanovitvi oddelka 
za glasbo predvsem dvoje dejstev:

1. na osnovnih šolah v Sloveniji primanjkuje pri
bližno 30« učiteljev za glasbeno vzgojo, čemur nista 
mogla zadovoljiti niti dosedanja dvopredmetna skupi
na na VPS niti obe srednji glasbeni šoli;

2. glasbeno delo v Svobodah in prosvetnih društvih 
se zaradi pomanjkanja zborovodij, dirigentov in ka
pelnikov, ki bi bili voljni delati na terenu, ni moglo 
zadovoljivo razvijati.

Namen oddelka je torej vzgoja dovoljnega števila 
dobrih učiteljev — glasbenih pedagogov in obenem 
vnetih ljudskoprosvetnih delavcev. Zato sta v smislu 
potreb na terenu sestavljena tudi predmetnik in učni 
načrt, ki temeljita predvsem na pedagoški in praktični 
vzgoji s poudarkom na udejstvovanju v ljudskoprosvet
nih društvih.

Posebnost oddelka Je v tem, da bodo diplomanti 
kot predmetni učitelji poučevali glasbo na osnovnih 
šolah ter hkrati, v drugem delu svoje delovne obvez
nosti, vodili na terenu pevske zbore in orkestralne 
skupine.

Vpišejo se lahko načelno kandidati s srednjo ali 
njej ustrezajočo splošno izobraževalno šolo, lahko pa 
se vpišejo tudi kandidati brez teh pogojev, če so z 
večletno prakso v društvih dokazali svojo strokovno 
sposobnost. V obeh primerih pa mora opraviti kandi
dat sprejemni izpit iz glasbene stroke.

V letošnjem letu bo oddelek sprejel 30 kandidatov.

V Celju ustanovljena 
delavska univerza

Po dolgotrajnejših in temeljitih pripravah na tere
nu so v ponedeljek v Celju sklicali razširjeno sejo 
Okrajnega komiteja ZKS, Okrajnega odbora SZDL in 
predsedstva Okrajnega sindikalnega sveta, na kateri 
so sprejeli sklep o ustanovitvi okrajne Delavske uni
verze v Celju.

Soustanovitelji Okrajne delavske univerze, ki jo 
bo v kratkem formalno ustanovil še Okrajni ljudski 
odbor kot zavod s samostojnim finansiranjem, so vse 
politične organizacije in nekatera večja podjetja iz 
okraja. Delavska univerza v Celju bo razvijala izobra
ževalno dejavnost na področju celjske občine, hkrati 
pa bo delovala tudi kot osrednja izobraževalna ustano
va za celotni celjski okraj. Ena njenih prvih nalog bo, 

i da bo pomagala občinskim političnim organizacijam 
; pri ustanavljanju in osamosvojitvi občinskih delavskih 
; univerz. (V celjskem okraju nameravajo ustanoviti 
: delavske unvierze v vseh občinah.) Delavska univerza 
j v Celju pa bo razen pomoči pri organiziranju občin- 
i skih delavskih univerz skrbela predvsem za vzgojo in 
; usposabljanje predavateljev, pomagala in svetovala bo 
; pri sestavljanju programov občinskih delavskih univerz 
i in izobraževalnih centrov v podjetjih, posredovala učno 
: vzgojne pripomočke in literaturo ter prirejala posa- 
I mezne specifične seminarje za področje celega okraja.

V celjsko delavsko univerzo se bodo vključile ne- 
i katere okrajne institucije, ki so doslej delovale samo- 
; stojno, kot so šola za delavsko in družbeno upravljanje 
! v Veharjih, Center za izobrazbo kadrov pri okrajnem 
j zavodu za proučevanje organizacije dela in občinska 
: politična šola. Tako bo vzgojno izobraževalno delo 
[ razdeljeno na 5 samostojnih sektorjev: ideološko po- 
: litlčno, družbeno-ekonomsko, funkcionalno, poklicno 
{ in poljudnoznanstveno.

V bogati in vsestranski razpravi so vsi pozdravili 
| ustanovitev take poklicne ustanove, ki bo bistveno pri- 
š pomogla k temu, da se bo vzgojno izobraževalno delo 
[ hitreje In kvalitetneje razvijalo. Predvsem pa bo z 
! ustanovitvijo celjske in kasneje tudi drugih občinskih 
i delavskih univerz dosežena koordinacija vseh politič- 
| nih in družbenih sil, ki so doslej delale nepovezano 
: in so zato bile tudi Cesto odmaknjene od stvarnih po- 
: treb terena. Zelo plodna in tehtna je bila razprava 
= delegatov iz gospodarskih organizacij, ki so vsi ugo- 
= tavljali potrebo po ustanovitvi izobraževalnih centrov 
= in ureditvi kadrovskih služb v gospodarskih organiza- 
= cijah. Poudarili so, da bd dobrega dela izobraževalnih 
i centrov in perspektive kadrovske politike v podjetjih 
| zavisi, v koliko bodo tudi programi delavskih univerz 
| ustrezali dejanskim potrebam delavcev in da bodo na 
i razne tečaje in šole prihajali predvsem tisti delavci, 
= ki se v proizvodnji in družbeno političnem delu naj- 
= bolj odlikujejo.
| Na seji so tudi priporočili, da bi vse politične orga- 
= nizacije aktivno sodelovale pri ustanovitvi občinskih 
= delavskih univerz in da se zavzamejo za to, da bodo 
= za delo v delavskih univerzah angažirali čim širši krog 
= dobrih političnih in družbenih delavcev. Poudarili so 
= tudi, da je treba za delo delavskih univerz v občinah 
= najti vsaj najosnovnejša finančna sredstva. mst

Kakšen je njegov osnovni namen, po
ve že ime — Dolenjski muzej. »Zbrati po
skušamo čim več tega, kar je na tem 
delu zemlje pustila zgodovina«, pripove
duje kustos Danica Zupančič, »kar je ta
ko ali drugače povezano z Dolenjsko. 
Muzej ima tudi dve podružnici, to sta 
Baza 20 na Rogu in krajevna zbirka NOB 
v Dolenjskih toplicah. Razen razstav stal-

DELAVSKA ENOTNOST, štev. 41 — 17. oktobra 1959 0



NAVDIH Navdih ni pobuda za delo, marveč 
se pojavlja med delom ih je sad 

poprejšnjega dela.

»Ne delam, nimam navdiha!«
»Na navdih čakam, pa bom začel...«
Pred nekaj leti je pozimi eden izmed naših filmskih delavcev 

odšel v Dubrovnik, da bi tam nekaj pisal, ker da je moč samo tam 
dobiti inspiracijo. Tu, v vetrovnem in mrzlem Beogradu, ga ni 
obiskala.

Kaj je to inspiracija ali navdih, kot pravimo po naše?
V procesu ustvarjalne dejavnosti, ki daje nove izvirne proizvode 

visoke družbene vrednosti, pride do posebnega poleta vseli ustvar
jalčevih sil in sposobnosti. Psihologija imenuje to navdih.

jodla?

izptf'
lise'1

>Dirka d vesolje*, kot nekateri imenujejo tekmo med Sovjetsko zvezo in Združenimi 
državami o osvajanju vesolja, se nadaljuje. Američani spremljajo kot ose druge 
tudi to dirko s precejšnjo publiciteto (sedem ameriških vsemirskih pilotov je že 
vnaprej prodalo ose svoje spomine iz vesolja časopisu LIFE), medtem ko v Sovjet
ski zvezi molčijo in izstreljujejo rakete, le redko pa objavljajo podatke o svojih 
uspehih in načrtih. Na slikah: levo sovjetska, desno ameriška obleka za vsem’ '-e

pilote.

Kombinat
bodočnosti

»Poglejte tele vzorce. Prav v ničemer se 
ne razlikujejo od uvoženih,« nam je dejala 
ing. Srečka Jakir.

Podjetje »Metan« v Kutini posveča ne
navadno veliko pozornost raziskovanjem, ki 
jih v njegovih laboratorijih opravlja okrog 
dvajset sodelavcev. Laboratoriji so opremlje
ni z najmodernejšimi napravami, celo z na 
pol industrijskimi.

V teh laboratorijih je ing. Srečka Jakir 
s svojimi sodelavci dobila nov proizvod, edin
stven v naši deželi — amorfni silicijev 
dioksid, znan v kemiji po formuli SiO>, 
ki mu pravijo tudi »bele saje«. To je izredno 
važen proizvod, velike vrednosti, iskan v in
dustriji gume, ker omogoča izdelavo belih 
avtomobilskih plaščev in barvastih gumija
stih proizvodov. Nujno potreben Je tudi v 
industriji barv in lakov, farmacevtski indu
striji, kozmetiki, industriji obutve, v zvezi 
z izdelavo podplatov, kakor tudi gornjih de
lov čevljev. Proizvodnja »belih saj« je veliko 
lažja in cenejša od tako imenovanih »črnih 
saj«, uporaba pa je veliko širša.

S tem proizvodom je podjetje »Metan« 
prodrlo na področje preparativne silikatne 
kemije, spričo česar so osvojili vrsto drugih 
proizvodov, na primer silikagel, zeolit, sin
tetične in druge katalizatorje, s čimer se ta 
laboratorij ukvarja. Za izdelavo tega na novo 
osvojenega proizvoda so že zaključeni vsi 
potrebni elaborati, iz katerih je razvidno, da 
bi letna proizvodnja SiO: znašala 2000 ton, 
kar prinaša devizni učinek 138 %, rentabilnost 
skupnih investicij glede na dohodek pa bi 
znašala 54 % — ko bo tovarna 1962. leta za
čela delati s polno zmogljivostjo. Pričakujejo, 
da bodo tovarno začeli graditi že letos.

Naša dežela uvaža za nujne potrebe mi
nimalne količine »belih saj« — samo 500 ton, 
in sicer iz ZDA in Nemčije, ki imata edini 
SiOs za izvoz. Potemtakem bi bila naša de
žela tretja na svetu, ki bi ta, zelo važni pro
izvod, izvažala tudi na tuji trg, zakaj našo 
surovino, kremenčev pesek, nahajamo v

ogromnih količinah v kraju Jagma (30 km 
od Kutine), nahajališče pa je že ob sodelo
vanju strokovnjakov »Metana« usposoblje
no. Tam dela podjetje »Slavonski rudnici ne- 
metala« iz Pakraca. Odlične lastnosti kre
menčevega peska so tudi pogoj za otvoritev 
bodoče steklarne v Llplku, spričo česar bo 
v zvezi z ostalimi akcijami na tem področju 
kmalu zrasel močan kemični preparativni 
bazen.

Raziskovanja so pokazala, da je kvaliteta 
peska za proizvodnjo SiOi izredna in na pod
lagi opravljenih poskusov naša podjetja že 
zahtevajo od »Metana« ta novi proizvod. 
»Metan« ga bo do izgradnje nove tovarne 
Izdeloval v polindustrijskem obsegu. Proiz
vodnja bo dokaj poceni, ker so ostale suro
vine, potrebne za ta proizvod, na razpolago 
v »Metanu« samem — kot odpadni material.

Razen tega se ta laboratorij že tri leta 
ukvarja z vrsto praktičnih problemov domače 
Industrije, na primer z vprašanjem domačega 
kaolina (Motajica in Bratunac), dalje z raz
iskovanjem proizvodnje porozne gline za in
dustrijo gradbenega materiala.

»Mislim, da keramična industrija kaj lah
ko dobi potrebne količine kaolina iz Bratun- 
ca in Motajice,« je rekel ing. Ante Jakir. 
Kaolln iz Motajice lahko postane še posebej 
pomemben, če ga bomo presojali z vidika 
povezave s še kako koristno proizvodnjo na 
bazi odpadnega peska, ki tvori 90 % skupne 
mase. Iz njega lahko izdelujemo siporeks, so
dobno zelo lahko gradivo, ki bi prišlo prav 
v krajih okrog Slavonskega Broda, Sarajeva, 
Osijeka ter celo Beograda in Zagreba, ker bi 
ga namreč lahko poceni razvažali po vodnih 
poteh. To gradivo ima zelo dobre lastnosti, 
tako glede vzdržnosti kakor tudi odpornosti 
proti temperaturi.

To je še ena perspektiva, s katero sc 
ukvarjajo laboratoriji tega podjetja.

Mestece v Moslavini postaja kraj bodo
čega velikanskega petrolej sko-kemičnega in
dustrijskega potenciala.

Ante Zukanovič

Navdih je povezan z odločilnim tre
nutkom ustvarjalne dejavnosti, z na
stankom zamisli, z najdbo odgovora na 
kako znanstveno vprašanje, principa 
kakega novega izuma, ideje za kak 
operativni načrt in tako naprej.

Navdih ni pobuda za delo. Pojav
lja se med delom. To je posebno 
ustvarjalčevo stanje. Ta v trenutku 
navdiha sosredi vso pozornost na pred
met svoje dejavnosti in zanemari pri 
tem vse drugo. Tedaj pride do maksi
malne jasnosti zavesti, kar omogoča 
kombinacijo pojmov in njihovo razlago.

Navdiha ni možno najti. Tudi v 
Dubrovniku ali Opatiji ne. Prav tako 
ga ne najdeš na Bledu ali v udobnem 
planinskem domu na Tari. Saj ga niti 
ni treba iskati. Če ga kdo pričakuje 
»z neba« ali s katere koli druge stra
ni, se moti. Ne bo ga dočakal. Navdih 
pride sam od sebe. Ni namreč nekaj 
posebnega, ločenega, marveč je trenu
tek kratkotrajnega obdobja, izjemne 
ustvarjalne dejavnosti in nič drugega 
kakor sad poprejšnjega temeljitega in 
vsestranskega dela.

Pripeti se, recimo, da šine znanstve
niku v glavo rešitev kakega zelo za
motanega problema nepričakovano, na 
vsem lepem, brez kakršnega koli na
pora, na sprehodu ali v postelji, ko se 
prebudi, ali pa med pomenkom s prija
telji. To bi naj bil trenutni navdih. 
Pa ni. Najdena rešitev ni sad tega tre
nutka. Trenutek je samo skrajna točka 
dolgega ustvarjalnega dela. Do njega 
je prišlo po pripravljalnem delu, po 
razmišljanju, proučevanju, zbiranju 
gradiva.

Pripravljalnih del ne opravljajo sa
mo znanstveniki, marveč tudi pisate
lji. Trdijo, da je Lev Tolstoj nekaj let 
proučeval gradivo zato, da bi napisal 
eno samo poglavje svojega romana 
»Hadži Murat«. Tudi slavni slikarii so 
se dolgo pripravljali, preden so 'začeli 
ustvarjati. Leonardo da Vinci je naj
prej napravil več skic in študij. Zna
menit je primer kiparja Rodina. Ta je 
napravil številne skice in študije, pre
den je izklesal spomenik svojega pri
jatelja pisatelja Balzaca.

Za navdih je važna tudi »rezerva« 
gradiva, zbranega med pripravljalnim 
delom. Sleherni specialist, ki dela 
uspešno, zbira tudi gradivo, ki ga tre
nutno ne potrebuje. P njem razmišlja. 
Ko naleti na nov problem, ima že na 
razpolago dejstva in ideje. Tako navdih 
pride hitreje. Človek, ki je tako pri
pravljen, hitreje opravi svoje delo.

Za nekatere dejavnosti je to še po
sebno pomembno. Vojskovodja ne more 
dolgo proučevati problema in zbirati

podatkov. Odloči se hitro, na 
poprej pripravljenih »rezerv«.

Kako važne so te priprave 
čuje Darwinov primer. Prvo žara 
»Izvoru človeka« je zapisal 1837. 
Potlej 'je študiral in zbiral sr3?1., 
Knjigo je začel pisati 1858 in jo ^ • 
čal v manj ko letu dni. To hitros 
omogočile dolgotrajne priprave.

Glavni pogoj produktivnega ust* 
janja so: vztrajnost, sistematično 
redno delo.

Eden najslavnejših umetnikov 
jtgKcI *

►»•Navdih je gost, ki ne obišče
B. &

SAH JE ENA NAJSTAREJSIH IGER. 
Prvič so igrali šah v Indiji pred 2500 leti, 
vendar ni podatkov o takratnih pravilih 
te zanimive in prav nič lahke igre ter se
veda tudi ne o tekmovanjih. Domnevajo, 
da je imela šahovnica takrat 100 polj in 
ne 64, kot Jih ima zdaj. Najvažnejša fi
gura se je iijienovala »šah« po perzij
skem vladarju V Evropi se je šah začel 
širiti v devetem stoletju.

ČLOVEK SE HRANI TUDI Z ŽELE
ZOM, ker je v živilih precej te prvine. 
Izračunali so. da použije človek okoli 
pet gramov železa na leto. V hrani so 
še druge kovine, na primer baker, cink 
in nikelj. Te prvine so za organizem 
zelo koristne.

NOVE RASTLINE IN ŽIVALI odkri
vajo raziskovalci iz leta v leto, in sicer 
okoli 2000 novih rastlin in kakih 5000 no
vih žuželk. Ljudje odkrijejo povprečno 
po 20 vrst večjih živali, ki doslej niso 
bile znane.

NAJBOLJŠI VRATAR VSEH ČASOV 
Je Spanec Ricardo Zamora. O njem pra
vijo, da je dobil več tekem kot vsi na
padalci njegovega nogometnega kluba. 
Zamora dela zdaj kot trener.

NAJDALJŠI ROMAN je napisala 
Američanka Adela Garnsson. Roman je 
izhajal v podlistku 24 let pod naslovom 

'»Življenjska sreča-. Zagrebška novinar
ka Marija Jurič-Zagorka je dosegla le 
pol tega rekorda. Njen podlistek »Gor
dana- je izhajal v »Jutarnjem listu- 12 
let (1929-1941). Mnogi bralci so umrli, 
preden so prebrali roman do konca.

NAJVEČ FIŽOLA POJEDO v Braziliji. 
V tej deželi pridelajo približno petino 
vsega fižola na svetu, ves pridelek pa 
obdržijo za prehrano domačega prebival
stva. Med evropskimi deželami pridelata 
največ fižola Španija in Italija.

NAD TTSOC OSEM STO kubičnih ki
lometrov snega zapade vsako leto na 
Južnem tečaju. Iz tega snega bi lahko 
napravili 50 km dolgo in 2000 m visoko 
goro.

PRVI ČLOVEK Z DEŽNIKOM v Sr
biji je bil knez Miloš. V Zemunu so po

sebej izdelali ta dežnik zanj. Bil je 
velik in lepo pisan.

NA DALJNEM VZHODU se neka ter« 
dežele imenujejo povsem drugače, k®; 
jim pravimo mi. Koreja je »dežela tih«' 
ga jutra-*. Japonska pa »vzhajajočega 
sonca-*.

PRVI JUGOSLOVAN, ki je postal sve- 
tovni prvak, je bil naš telovadec 
Štukelj. Na pariški olimpiadi 1924 je za' 
sedel prvo mesto v vajah na orodju.

NAJVISJI LJUDJE žive v Patagohij* 
in Polineziji. Njihova povprečna višioj* 
znaša 180 cm, mnogi pa so višji od dvejj 
metrov. Najmanjši so Bušmani, viso^ 
povprečno samo 140 cm; med njimi so n®* 
kateri komaj nekaj višji od enega metr**

PRVA TEKMA nogometnih reprezefl' 
tanc Beograda in Zagreba je bila 1. avgu' 
sta 1920. Zmagal je Zagreb z 1:0.

V ARABIJI IN EGIPTU so kraji, v Ka' 
terih prebivalstvo pridobiva sol izključi^ 
iz rastlin. Ker v bližini ni morske soli 
rudnikov, v katerih bi kopali sol, se ljud” 
je vsako jutro zbero okrog grmičkov ^ 
igličastimi lističi. V jutranjem vlažnej*! 
zraku ti listi oddajajo slano tekočino. * 
se osuši in spremeni v kristale soli.

MUHA NOSI na svojih krilih bacil® 
kakih 80 različnih bolezni. Muha CeC 
povzroči s pikom spalno bolezen, ki I 
Afriki pobere mnogo ljudi. Največ hiu!l 
je v Izraelu, kjer je podnebje za njiftfL 
razvoj zelo ugodno. Toda Izraelci V* 
uspešno uničujejo.

CE BI HOTELI oponašati energij 
Sonca, bi morali vsako sekundo seŽg^J 
11,5 milijarde ton premoga. Ce bi si Sonc 
predstavljali kot kos premoga, bi ta go1’®) 
kakih 6000 let, nato pa ugasnil. Toda tei' 
monuklearni procesi, ki potekajo na So*1' 
cu, imajo za posledico velikanske količi*] 
energije, ki bo zadostovala najmanj 
milijardo let.

OKOLI 100 TVRDK se na svetu ukva£ 
ja z Izdelovanjem avtomobilov. Na vseh 
svetu Izdelujejo okrog 250 tipov potnišKh 
avtomobilov, od katerih ima vsak po h® 
kaj Inačic karoserije. Število tipov tovor 
nih avtomobilov je približno isto.

Nekateri organi telesa so
nadomestljivi

NOVO PRI NAS IN V SVETU
Kalorifer brez motorja

Grelec, »reaktorski kalorifer«, kakor ga 
Je imenoval izumitelj ing. Ivo Kolina iz 
Zagreba, se sestoji iz plašča, v katerem Je 
grelec, in dveh vijakov na isti vertikalni 
osnovi. Zrak nad grelcem se dviga kvišku in 
obrača gornji vijak, ta pa, ker je pritrjen na 
isto os, poganja spodnji vijak, spričo česar 
je dosežen stalen prehod zraka skozi grelec, 
hkrati pa ni potreben elektromotor, ki kalo- 
riferje znatno podraži.

Nadomestek za kovino
Doslej so »sifonske glave« (običajno na 

steklenicah za sodavico) izdelovali iz kovine. 
Svetozar Sremac iz Stare Pazove pa je iz
delal takšno glavo iz termoplastične snovi, 
ki bo znatno cenejša in bolj praktična, in 
kar je prav tako važno — plastične snovi so 
tako dobile še en način praktične uporabe 
kot namomestka za drage kovine.

Praktično
Na vseh vozilih imamo pedal za plin in 

pedal za zaviranje. Kadar mora zavreti, mora 
vozač odstraniti nogo s pedala za plin in 
pritisniti na zavoro. Z Izumom ing. Brani
slava Ratajca iz Beograda je ta operacija do 
kraja poenostavljena tako, da sta pedal za 
plin in pedal za zaviranje drug za drugim. 
In tako je treba samo pritisniti z vrhom 
stopala, kadar dodajamo plin ali zavirati s 
pritiskom s celim stopalom, ne da bi nam 
bilo treba premakniti nogo.

Naprava za prenos plošč
V Ameriki so izdelali praktično napravo 

za prenos velikih plošč, desk ali steklenih 
plošč. Naprava je zelo preprosta in se sestoji 
Iz dveh koles in vezi med njima. To vez Je 
možno brez težav skrajšati ali podaljšati.

Nenavadno plovilo
Da bi pospešili in povečali rečni transport 

v Sovjetski zvezi, so izdelali vlačilec, dolg 
nad četrt kilometra, ki lahko sprejme 8600 
ton tovora. Preizkušnja Je pokazala velike 
prednosti takšnih vlačilcev, tako glede hitro
sti kakor tudi nosilnosti in ravnanja z njimi.

Smučanje po travi
Smuči, za katere ni potreben sneg, mar

več gladek breg, so izdelali v ZDA. Podobne 
so pravim smučem, le s to razliko, da imajo 
na obeh konceh gumijasta kolesca. Gibi na 
teh smučeh so malone isti kot na pravih.

Žerjav iz armiranega betona
Prvi žerjav iz armiranega betona na 

svetu so izdelali in montirali v ladjedelnici 
v Krasnojarsk v vzhodni Sibiriji. Uporaba 
nosilcev iz armiranega betona namesto že
leza je znatno pocenila proizvodnjo žerjava, 
mimo tega pa je žerjav trdnejši. Ta novi tip 
žerjava ima zmogljivost 50 ton, a Je petkrat 
cenejši od kovinskega.

Avtomatična valjarna
V neki jeklarni v Sovjetski zvezi je začela 

delati popolnoma avtomatična valjarna. Kom
plicirane delovne operacije, kot so veljanje 
proizvodov, kovanje in strojna obdelava, po
tekajo popolnoma avtomatično. Pravijo, da 
je to, kar zadeva avtomatizacijo, edinstvena 
tovarna na svetu.

Koruza na Marsu
Da bi našli odgovor na vprašanje o tem, 

ali je možno življenje na drugih planetih, so 
znanstveniki napravili tudi tale poskus. Pod 
stekleni zvon so dali seme koruze, znotraj 
pa so ustvarili razmere, kakršne so bile na 
Marsu: zrak Je bil razredčen in tempera
tura takšna kot na tem planetu. Zaključek 
znanstvenikov se glasi: Koruza bi na Marsu 
rasla do razvoja listja. Ta poskus Je hkrati 
potrdil domnevo, da hi tudi mnoge druge 
rastline z Zemlje lahko uspevale na Marsu.

Elektrika neposredno iz toplote
Električno energijo pridobivajo v glav

nem tako, da segrevajo vodo, pri čemer 
nastaja para za turbine, ki poganjajo ge
nerator. Ta sistem so znanstveniki vrsto de
setletij označevali kot nerodnega, neekono
mičnega in hrupnega. Hoteli so izoblikovati 
sistem, po katerem bi pridobivali električno 
energijo preprosto in brez hrupa. To mož
nost zdaj iščejo po vsem svetu.

V ZDA so izdelali aparat, ki tehta ko
maj dva kilograma. Sestavljen je iz krogle 
z izotopi, katerih toplota se spreminja v 
energijo, potrebno za pogon instrumentov v 
umetnem satelitu. Razen tega izdelujejo po
skusne aparate, ki bi dajali energijo za ra
dijske sprejemnike, žarnice in ventilatorje. 
Ti aparati so seve še daleč od tega, da bi 
uspešno zamenjali sedanje električne cen
trale, nakazujejo pa široke možnosti *a pri
hodnost.

V Sovjetski zvezi so že začeli prodajati 
majhne radijske sprejemnike, ki dobivajo 
električno energijo iz petrolejke. Na ta način

je mogoča uporaba radijskih sprejemnikov 
tudi v oddaljenih vaših. Petrolejka porabi 
pol litra petroleja v 24 urah.

2e dolgo je znano: če spojimo dve žici 
iz različnih kovin in segrevamo eno izmed 
njunih stičnih točk, nastane električni tok. 
Doslej Je bila tako pridobljena elektrika le 
neznatna, zdaj pa so v ZDA in v SZ izde
lali spojine iz različnih zmesi, ki dajejo 
mnogo močnejši tok. Tako so postavili na 
dno ameriškega čajnika in sovjetske petro
lejke nekaj teh spojin, ki spreminjajo to
ploto v električno energijo. Zanimivo je, da 
se je ta zamisel uveljavila tudi pri hladil- 
klh, ki imajo termoelektrično ploščo. Ce to 
ploščo segrevajo, nastane tok. Ce se tok 
spremeni, se plošča ohlaja. Prednost teh 
hladilnikov Je v tem, ker Je v njih koristno 
uporabljen tudi tisti del prostornine, ki jo v 
sedanjih zavzema motor. Novi hladilnik de
luje povsem neslišno.

• Pri IVestinghousu so izdelali aparat va
ljaste oblike in z ozko režo v sredini, vanjo 
pa dajo izotopski grelec. Ta aparat bo tri 
mesece oskrboval s tokom radijske in druge 
manjše električne aparate.

»Veriga je tako trdna kot vsak njen 
člen posebej«. Ta pregovor velja tudi 
v medicini. Na tisoče ljudi, ki jim je 
nehal pravilno delovati le del organiz
ma, je ali umrlo ali pa so bili do smrti 
invalidi, čeprav so bili vsi drugi organi 
njihovega telesa povsem zdravi in nor
malni ter so pravilno delovali.

Zadnje čase dosega kirurgija tolik
šen uspeh, da ljudem prav kakor stro
jem nadomešča posamezne dele, ki so 
pokvarjeni zaradi poškodbe ali bolez
ni. Tako je zdaj mogoče s kirurškim po
segom nadomestiti ali zamenjati tudi 
zelo občutljive organe, na primer člo
veško srce.

Po svetu imajo že več. mehaničnih 
naprav, ki lahko za daljši čas prevza
mejo delovanje srca, tako da pravo srce 
miruje in so na njem mogoče tudi naj
bolj zapletene operacije. Srčne zaklop
ke je mogoče nadomestiti s plastičnimi.

Sodobna kirurgija vrača nekaterim 
bolnikom sluh na ta način, da poškodo

vane bobniče nadomešča z umetni#1*' 
jih izdelujejo iz plastičnih snovi.

V oči ljudi, ki oslepijo zaradi ^ 
ne, je mogoče presaditi roženico z 
vih ljudi ali pa mrličev.

Zdrobljene ali poškodovane del®^, 
banje nadomeščajo s plastično s# 
»plexiglas«.

Bolnikom, ki jim je rak uničil P , 
ralnik, vstavljajo nadomestek iz n}’1 

Življenje bolnikov, ki jih #3^ 
otroška paraliza, rešujejo z um«1 ^ 
pljuči iz jekla. Ta aparat dviga i# j 
šča prsni koš ter‘tako omogoča di#^ 

številne najnovejše operacije ^ 
zujejo, da človek lahko živi tudi j, 
želodca. Nekaterim bolnikom, ki 
rak uničil želodec, so požiralnik $ 
s spodnjimi deli prebavil. f

Izdelali so tudi aparat, ki na#16
osl<

so tudi aparat,
ledvic čisti kri. Zdaj delajo po: 
več aparati, ki bi lahko nadomesti 
pleten organ — jetra.

Nov motorni vlak. ki ga je za francoske železnice izdelala tovarna Renault' . 

prostor za potnike obdan s steklenimi stenama na oseh štirih straneh, kar om0* p. 
nemoten razgled. Voz tehta 58 ton, njegov stroj premore 800 KM, sprej^

88 potnikov.
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jeseniške
železarne

Podjetje je bilo ustanovljeno 
Ljubljani 15. avgusta 1869. leta 

imenom Kranjska industrij- 
ssa družba (KID). Dejansko so 
e takrat združile fužine na Sa- 
* in javomiške fužine v eno 

Podjetje. Železarska dejavnost v 
polici Jesenic pa je mnogo sta- 
eiša. Najstarejši podatek o ru- 
ptjenju, topilništvu in kovači- 
"an na Planini nad Jesenicami je 
voboščinsko pismo grofov Orten- 
ourških, ki je datirano s 24. 
pgustom 1381. leta. Že v sred
njem veku je bila daleč naokrog 
Poznana kvaliteta kovnega železa, 
j so ga izdelovali na Gorenjskem 
J1 v neposredni okolici Jesenic, 
pavžarjem z Javornika pa pri- 
pda v tehnični zgodovini čast, 
p so začeli prvi proizvajati v 
Plavžih manganovo železo (fero- 
ma"gan).

Tudi izvozna dejavnost novo 
Ustanovljenega podjetja se je kaj 
a|tro razvila in že leta 1873 je 
lJa takratna KID velik dobavi- 

feromangana za Nemčijo, 
,®lgijo, Frdncijo, Anglijo in tu- 
ai Ameriko. O takratnih izvoznih 
sPehih hrani Železarna v svo- 

,®tn tehničnem muzeju vrsto do- 
•'Umentov in medalj, ki jih je 
Podjetje prejelo na raznih razsta-
vah.

Obdobje med prvo in drugo 
Vetovno vojno pomeni za pod
rtje in za jeseniški proletariat 

pridobitev revolucionarnih 
dušenj. Železarna Jesenice je 
Po izmed slovenskih .žarišč, kjer 

v° pred štirimi desetletji pod 
°dstvom Partije začeli organizi- 
po borbo za svoje pravice in 
/Pago socializma. Živi so še spo
jni na prva mezdna gibanja 
^ekvcev, ki so bila praktična 
j?:eizkušnja teoretičnega znanja,
, so ga delavci: črpali iz na- 
kov Marksa in Lenina. Najbolj 

Prepričljiv dokaz za to je velika 
javka leta 1935. V času okupa- 
'le Pa se je čez 2000 delavcev 
dzvalo OF in šlo v borbo za 
sv°boditev domovine.

, Desetletja borbe so poglablja- 
j Praktične izkušnje delavstva 
j Sa usposobila za prevzem ob- 

v letu 19,45 ter ga pripra- 
„ la na zgodovinski prehod go- 
P°darskih podjetij na sistem sa- 

m°Ppravljanja.
bogata delovna in revo- 

j eionarna preteklost je ustvari- 
m Pogoje, da je Železarna bila 
u ^.Prvimi podjetji, ki so začela 

eljavljati načela delavskega sa- 
^oupravljanja. Čeprav so pri 
^ .^javljanju tega sistema v za- 
Zar . obstojale težave, posebno 
»radi obimnosti podjetja, vendar 

H intenzivno delo pri iskanju 
ajbolj primernih oblik prineslo 
katere koristne izkušnje, na

podlagi katerih se je pristopilo k 
boljši organizaciji. Že v letu 1953 
so začeli delovati poleg central
nega delavskega sveta še obrat
ni delavski sveti. V letu 1956 so 
nekateri obratni delavski sveti 
fuzionirani v tako imenovane 
grupne, odvisno od sorodnosti 
proizvodnega procesa'. Zaradi ne
katerih težav v organizaciji, ki 
je poleg tega še obdržala precej 
zastarele oblike, in zaradi takrat
nega sistema formiranja plačil
nega in ostalih fondov, ni bilo 
možno nuditi obratnim svetom 
odgovorjajočo materialno osnovo. 
Zato so ti delavski sveti imeli 
precej neodrejeno vlogo in niso 
dosegli pričakovanih rezultatov. 
Sedaj se je pristopilo k reorga
nizaciji podjetja tako, da se bo
do formirale sorodne proizvod
ne enote, katere bodo imele toč
no opredeljene haloge in svoj 
proizvodni program, prav tako pa 
bo možno vpeljati sistem ustvar
janja sredstev za osebni doho
dek na podlagi obračuna po eno
ti proizvoda.

Trenutno ima centralni delav
ski svet 67 članov, od tega 53 de
lavcev in 14 uslužbencev. Pre
teklo leto je imel centralni de
lavski svet 14 sej, na katerih so 
obravnavali najbolj pereča vpra
šanja za podjetje. Zaradi obsež
nosti poslovanja ima centralni 
delavski svet 9 komisij s po 8 do 
10 članov, katere se delijo po 
strokovnih sektorjih dela: za eko- 
nomsko-finančna vprašanja, pro
duktivnost dela, proizvodni pro
gram, osnovna sredstva, tarifna 
vprašanja, komisija za kadre, za 
disciplinske prekrške, za reševa
nje pritožb in komisija za skle
panje delovnih razmerij. Vse ko
misije predčasno obdelujejo po
samezne probleme in naloge ter 
z izdelanimi predlogi prihaja.io; 
na delavski svet. Na ta način se 
pospešuje poslovanje delavskega 
sveta, a posamezni člani komi
sije se strokovno usposabljajo.

Obseg dela samoupravnih or
ganov v podjetju naj ilustrira 
nekaj podatkov. Skupna vrednost 
osnovnih sredstev ob koncu 1958. 
leta je bila nekaj več kot 35 
milijard. Pri tem je glavni pro
blem ekonomska zastaranost več
jega dela osnovnih sredstev. Šte
vilni agregati, stari so 30 do 40 
let, so že dolgo amortizirani. Do 
sedaj izvršene rekonstrukcije ni
so mogle zavreti materialno in 
tehnično zastaranost nekaterih 
agregatov. Po vojni smo v pod
jetju investirali ca. 15 milijard 
dinarjev, od tega več kot polo
vico za rekonstrukcijo in izgrad
njo novih valjarn. Kljub temu pa 
je ostal glavni problem nevskla- 
jenost posameznih kapacitet, s 
tem da predelovalne kapacitete

presegajo možnosti osnovnih pro
izvodnih kapacitet, t. j. visokih 
peči in jeklarne.

Znaten del investicijskih sred
stev, in to skoraj 2 milijarde, je 
porabljen za izgradnjo družbe
nega standarda.

Za svojo redno poslovanje 
Železarna razpolaga s ca 9 mili
jardami obratnih sredstev. Naj
več sredstev je vezano v zalo
gah surovin in v neplačanih ra
čunih kupcev. Železarna je pri
siljena podvzemati energične 
ukrepe, da zagotovi pravočasno 
poravnavo svojih terjatev. V le
tu 1958 je bilo potrebno več kot 
1100 intervencij gospodarskih so
dišč zaradi izterjave ali prezen- 
tacije menic, tako da je prisilno 
iztirjano okrog 10 milijard di
narjev. Tako ostri ukrepi1 so po
trebni zaradi tega, ker značaj 
proizvodnje in proizvodnega pro
cesa ne dovoljuje niti najmanj
še nečednosti pri oskrbovanju s 
surovinami in polizdelki.

V preteklem letu je Železar
na izpolnila plan blagovne pro
izvodnje s ca. 29 milijardami di
narjev; Istočasno je iz podjetja 
odpremljeno več kot 31.000 va
gonov različnih proizvodov. Za

kor tudi nekaj novogradenj za 
dopolnitev kapacitet, da se tako 
še s hitrejšim tempom uresniči 
ta osnovni cilj.

Čeprav vprašanje hitrejšega 
prehoda na kvalitetnejšo proiz
vodnjo sedaj stopa v prvi plan, 
je bilo v preteklih letih po tem 
vprašanju, že precej storjeno. Po
trdilo temu je porast ostvarjene 
povprečne prodajne cene v pre
teklih letih, katera se je gibala 
kakor sledi:

Leto din^t
1954 111.000
1955 115.600
1956 118.900
1957 123.400
1958 129.000
1959 138.000

(predvideno)

Ta porast je dosežen z ne
nehnim izboljšanjem asortimenta 
in pnShodom na proizvodnjo iz- 
delko" višje kvalitete. V obraz
ložitev je potrebno navesti, da 
so cene jeklu in izdelkom plafo- 
nirane ter da so samo v letu 
1957-58 izvršeni manjši popravki 
cen, tako da bralec ne dobi na
pačnega mišljenja, da je porast

kot 50°/o blagovne proizvodnje, 
se proizvaja v številnih kvalite
tah In kvalitetnih izvedbah. Pro
izvodnji in kvalitetnemu razvoju 
pločevine se v Železarni posveča 
posebna pozornost, to pa zaradi 
velikega primanjkljaja pločevine 
v našem gospodarstvu, kakor tu
di zaradi široke in raznovrstne 
uporabnosti, katero ima pločevi
na. V debeli pločevini je Žele
zarni uspelo pokriti znaten del 
potreb ladjedelniške industrije. 
Kvalitetno, t. j. ladijsko pločevi
no, ki se v te namene proizvaja, 
prevzemajo predstavniki Lloyds 
Register of Shiping, Bureau Ve-

letošnjc leto je predvideno na
daljnje zvišanje tako, da bo bla
govna proizvodnja verjetno pre
segla 30 milijard dinarjev. Po
rast pa ne bo rezultat količinske
ga zvišanja proizvodnje, temveč 
v glavnem izboljšanje asorti
menta.

V teh nekaj številkah se najbolj, 
vidi obseg podjetja, ki je ozko 
povezan z obsežnostjo in razno
vrstnostjo problematike, katera 
se lahko pojavi v takem kombi
natu. Najteže je to, da se mo
ra pojem veličine in količine 
vztrajno potiskati v stran in ga 
v doglednem času popolnoma po
drediti pojmu kvalitete. Vsi v 
podjetju se zavedajo, da so mi
nili časi iz let 1946—1953, ko je 
Železarna sama dajala jugoslo
vanskemu tržišču .40—50 «/o celot
ne proizvodnje valjanih izdelkov 
v FLRJ. Danes je sicer Železar
na še vedno drugo največje pod
jetje te vrste v državi, za Žele
zarno Zenico, v bližnji prihod
nosti pa bo morala tudi to mesto 
odstopiti Železarni Skopje. Res
nično, v nekaj letih bosta Žele
zarna Zenica in Skopje proiz
vajali % celotne jugoslovanske 
proizvodnje jekla. Količinski de
lež Železarne Jesenice pa se bo 
zmanjšal na slabih 15 % od ce
lotne proizvodnje 3,200.000 ton, 
kolikor je predvideno z novim 
perspektivnim planom razvoja 
črne metalurgije FNRJ. Toda v 
bodočnosti bo kvaliteta izdelkov 
Železarne zamenjala količinski 
delež, ki ga je imela v preteklo
sti. Zato organi delavskega sa
moupravljanja, kakor tudi vsi 
odgovorni uslužbenci v podjetju 
postavljajo problem hitrejšega 
prehoda v kvalitetni asortiment 
na prvo mesto. Vsi .napori in pro
blemi se morajo ukloniti pred to 
glavno nalogo, ki je življenjske
ga pomena za podjetje. Najvaž
nejše pogoje, da se ta naloga 
uresniči, Železarna že ima, pred
vsem je to dolgoletna tradicija 
in delovne izkušnje ter strokov
ni kader. Potrebna bo še rekon
strukcija nekaterih obratov, ka-

povprečne prodajne cene rezul
tat zvišanja prodajnih cen.

V tem obdobju se je v Žele
zarni bistveno spremenila struk
tura proizvodnje jekla. V jeklar
ni, ki je Še do nedavna proizva
jala samo masovne vrste jekle 
za gradbeništvo, se sedaj vse več 
in več proizvajajo različne vrste 
nelegiranih in legiranih kon
strukcijskih in posebnih vrst 
jekla.

Železarna je tudi v pogledu 
samega asortimenta izdelkov v 
pravem smislu besede — železar
ski kombinat — saj proizvaja ra
zen nekaj izjem skoraj celoten 
asortiment po nomenklaturi izdel
kov črne metalurgije. Tu so va
ljani profili v raznih oblikah in 
debelinah, pločevina od debele 
40 in več mm do fine 0,4 mm, 
vlečeno, luščeno in brušeno je
klo, vlečena žica v raznih obli
kah in izvedbah, od debele do 
najtanjših, hladno valjani trako
vi do 600 mm širine, varjene ce
vi do 3”, vlečene cevi od Ra
zen tega pa še nekaj izdelkov, ki 
se ne štejejo v izdelke črne me
talurgije, temveč se že smatrajo 
kot izdelki predelovalne industri
je in to: žeblje, v vseh dimenzijah, 
bodečo žico, vzmeti za pohištvo 
in kot zadnje eden od najbolj 
specialnih izdelkov Železarne — 
elektrode za avtogensko in elek- 
tro varjenje.

Pri profilih tvorijo težišče pro
izvodnje nelegirana, nizko legi- 
rana in visoko legirana kvaliteta 
in plemenita konstrukcijska jekla 
za oplemenjevanje in cementaci- 
jo. Ker imajo po svojem kemič
nem sestavu in načinu termične 
obdelave zelo široke meje lastno
sti, zato je tudi njih uporaba ze
lo Pestra. Uporabljajo se v sko
raj vseh industrijskih panogah, 
posebno pa v strojegradnji. Iz 
profitnega jekla Železarne Jese
nice se izdelujejo najbolj obre
menjeni deli strojev in pogonski 
elementi, kakor zobata kolesa, 
kroglični ležaji, osi itd.

Pločevina, ki je v proizvod
om železarne zastopana z več

ritas in Norske Veritas, ki pri
znajo kvaliteto šele po izvršenih 
preizkusih. Naslednji kvaliteten 
izdelek jeseniške valjarne debele 
pločevine je kotelna pločevina, 
katera po svojih kvalitetnih za
htevah spada v najvišjo stopnjo 
ter še sedaj povzroča precej te
žav strokovnemu osebju v pro
izvodnji.

Železarna ima velike zasluge 
za povojno izgradnjo našega hi- 
dro-energetskega sistema. Ogrom
ni cevovodi skoraj vseh na no
vo zgrajenih hidrocentral so del
no ali v celoti narejeni iz jese
niške pločevine, katera se proiz
vaja iz posebnih visoko kvalitet
nih vrst jekla. Razen običajnih 
mehanskih lastnosti ima ta plo
čevina še garantirano žilavost v 
normalnem in zastaranem stanju 
pri normalnih in nizkih tempera
turah, ni občutljiva za krhki 
lom ter je sposobna za varje
nje.

V proizvodnem programu tan
ke in fine pločevine zavzema po
sebno mesto karoserijska ploče
vina, ki se uporablja za izdelavo 
avtomobilskih karoserij. Že po 
svojem namenu je vsakemu jas
no, da so kvalitetne zahteve za 
to pločevino izredno .visoke. Di
namo in transformatorska ploče
vina se proizvaja iz plemenitega 
jekla ter se zaradi svojih speci
fičnih elektromagnetnih lastno
sti uporablja za Izdelavo stator- 
jev in rotorjev elektro strojev. 
Dekapirana tanka in fina ploče
vina, ki je še do nedavna po
vzročala v proizvodnji precejšnje 
težkoče, se sedaj proizvaja že 
popolnoma normalno. Toda če bi 
hoteli pokriti hitro rastoče po
trebe metalopredelovalne, elek
tro in industrije motornih vozil, 
bi morali nemudoma zgraditi 
nove kapacitete.

Vlečena žica in žični Izdelki 
zavzemajo pomembno mesto v 
proizvodnji Železarne. Poleg na
vadne črne in pocinkane žice se 
proizvaja tudi jeklena žica iz 
plemenitih vrst jekla in to od

patentirane žice za žične vrvi z 
visoko čvrstočo do 300 kg/mm3 
do najbolj tanke žice za igle. 
Premnogoštevilna je namembnost 
vseh vrst žice, ki se proizvaja v 
Železarni, da bi jo lahko v tem 
kratkem pregledu navedli. Tre
nutno se strokovnjaki in žičarji 
trudijo, da bi popolnoma usvojili 
izdelavo žice za prednapeti be
ton, ki služi za izdelavo nosečih 
elementov železo-betonskih kon
strukcij. Čeprav se ta žica že iz
deluje v pomembnih količinah, 
vseeno tu in tam še prihaja do 
težav in problemov v proizvod
nji, katere morajo inženirji in 
tehniki reševati vzporedno s pro
izvodnjo.

Vlečeno, luščeno in brušeno 
jeklo ima prav tako zelo pestro 
uporabnost, zlasti pa v strojni in
dustriji za različne strojne dele, 
v industriji motornih vozil ter 
za proizvodnjo zelo zahtevnih 
orodij, kakor navoj ni svedri, 
stružni noži, navoj ne čeljusti, 
povrtala itd.

Hladno valjani trakovi so 
najvažnejše surovine za metalno 
predelovalno industrijo za nešte
to predmetov široke potrošnje, 
kakor n. pr. posoda, številna 
embalaža, galanterija, igrače itd. 
Posvinčene trakove, ki jih prav 
tako proizvajajo v Železarni, pa 
skoraj izključno uporablja elek
tro industrija za bergman cevi in 
ostali instalacijski pribor ...

Varjene cevi, žeblji, vzmeti 
za pohištvo so zelo pomembni iz
delki za široko potrošnjo in iz
gradnjo družbenega standarda ter 
so trenutno zelo iskani, ker pro
izvodnja le-teh ne more slediti 
pospešeni gradbeni dejavnosti v 
naši državi.

Bela pločevina je najnovejši 
izdelek, ki ga bo Železarna dala 
tržišču že proti koncu letošnje
ga leta. Ker smo do sedaj ta iz* 
delek v celoti uvažali, bo to pre
cejšnja razbremenitev naše zu
nanjetrgovinske bilance. Bela 
pločevina se v velikih količinah 
uporablja zlasti v konzervni in
dustriji in za izdelavo številne 
embalaže.

Pri naštevanju vseh izdelkov, 
številnih kvalitet in kvalitetnih 
izvedb pa nikakor ne smemo 
prezreti elektrod za avtoge
no in elektro varjenje. Železar
na je bila prvi proizvajalec elek
trod v naši državi. Dolgoletne 
proizvodne izkušnje so doprines
le, da je ta izdelek Železarne po 
svoji kvaliteti zelo cenjen na na
šem tržišču. Železarna ima v po
gledu proizvodnje to prednost, 
ker uporablja za izdelavo elek
trod svoj lastni polizdelek — vle
čeno žico. Elektrode so po svo
jem kemijskem sestavu, po me
hanskih lastnostih žice, po na
činu izdelave, dimenzijah, debe
lini, kemijski strukturi plašča ter 
po oznakah vskiajene s jugoslo
vanskim standardom. Glavne vr
ste naših elektrod so atestirane 
in priznane od mednarodnih kla
sifikacijskih društev (Lloyd Re
gister, Bureau Veritas). Zaradi 
svojih visokokvalitetnih lastno
sti so si oplaščene elektrode Že
lezarne utrle pot na zunanja tr
žišča.

Se in še bi lahko naštevali 
razne kvalitetne variante in zelo 
pestro namembnost izdelkov Že
lezarne Jesenice, toda velja naj, 

. da se bo Železarna Jesenice še 
vnaprej prizadevala izboljšati 
kvaliteto svojih izdelkov do naj
višje stopnje v splošno zadovolj
stvo svojih odjemalcev in v do
bro socialistične izgradnje naše 
domovine.
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Od trenutka do trenutka Je rasla naša 
nestrpnost. Vedeli smo le, da se Amiicareju 
ni n;č zgodilo. Očitno so jim bila življenja 
vseh nas vsaj začasno nadvse potrebna, de
lovni učinek se ni smel zmanjšati niti za 
trenutek. Čudil sem se. zakaj smo tako 
poslušni, čeprav z nami ne ravnajo več 
tako kot na Norveškem. Kdaj pa kdaj se 
mi je zdelo, da se je vse tisto na Norveškem 
dogajalo le v sanjah, ko me je tlačila mora. 
Profesor je izvedel od starih internirancev, 
da tudi tu poznajo kazni, vendar so tako 
strašne, da si nihče ne upa govoriti o njVi 
Šepetaje so si pripovedovali zgodbo o straš
nem umiranju v ledeni puščavi, pred očmi 
vseh v mrtvaški svetlobi skoraj vodoravnih 
sončnih žarkov, ki smo jih videli le ob 
prihodu, V podzemeljskem mestu smo bili 
ločeni od tistega sonca in od mraza zunaj, 
vendar se mi je zdelo, da bi nas zunanji 
led in mraz lahko kar na lepem zmlin- 
čila v nič.

Navzlic raziskavam in povpraševanju 
nikakor nismo mogli ugotoviti, kje je sre
dišče, kjer se vse niti zbirajo v osrednji 
klobčič, tako rekoč v ene možgane, ki 
usmerjajo iu upravljajo vse to. Nismo ve
deli, kjer so viri tcje-ote, ki nas ohranja 
pri življenju, kje aparati, ki čistijo zrak 
okoli nas. Ugibali smo, kje so viri hrane 
in kako je V tistem delu našega podze
meljskega mesta, ki v njem stanujejo le 
Nemci.

Le malo verjetno je bilo, da bi tisti, 
ki se je obesil, vedel vsaj drobec vsega, 
kar bi nam lahko koristilo, pa ni hotel 
zaupati nam ali sam preveriti. Med ujetni
ki so bili odnosi, ki so že vnaprej izklju
čevali to domnevo, zato sploh nismo dolgo 
razpravljali o njej. Pravim dolgo. S tem 
hočem reči, da so nas naravnost izčrpavali 
dolgotrajni pogovori, prepleteni z ugiba
njem, kaj vse še skriva za tem, s čimer so 
nas Nemci obdali.

Sčasoma pa so nas začele zanimati še 
druge reči. Spočetka smo o vsem le ugibali, 
ker si vsaj mi novinci nismo mogli natančno 
predstavljati, kako je z vsem tem, čeprav 
so »stari« precej govorili o — nagradah. Vsaj 
Nemci so menili, da bodo na ta način naj
laže ohranili red in mir, ki sta jim bila po
trebna, ne da bi jim bilo treba uveljavljati 
strožje ukrepe, ki bi nedvomno le še stop
njevali naš odpor. Nagrada je bila pravza
prav ena sama: če je kdo izmed ujetnikov 
delal tri mesece tako dobro, da so bili Nem
ci z njim zadovoljni, je dobil vstopnico za 
»zabavo«, za zabavo v ženski družbi.

T
Na taki zabavi nisem bil nikoli. Sicer pa 

si je tudi nisem želel, vsaj ne tako močno 
kot nekateri, ki so zares garali ves delovni 
čas. O tej zabavi, ki so je bili deležni »do
bri« ujetniki, torej lahko pišem le po pri
povedovanju tistih, ki so bili tam. Po pro
fesorjevem pripovedovanju na primer. Ni
sem glasno pokazal začudenja, kako da ho
če tudi on tja, ker sem brž uganil, da ima 
svoje vzroke za to. Vedel sem, da profesor 
kar naprej razmišlja o možnosti, da bi se 
rešili od tod. Američani so se sprva upirali, 
ker so morali delati kot vsi drugi. Nekaj . 
časa so protestirali vsak dan, potem pa je ' 
tudi nje prevzel hrup in utrip dela v pod
zemeljskem mestu. Mislim, da so bili pod
zemeljski hodniki dolgi na ducate, če ne celo 
na več sto kilometrov. Prav tako 'so se mno
žile in širile novice o zabavah v kazinu. De
kleta so baje vozili iz italijanskih in fran
coskih obmorskih mest, v glavnem iz veli
kih pristanišč Marseilla, Genove, Napolija. 
Pripovedovali so o skupini Nemcev, ki z 
dvema podmornicama opravljajo le to delo: 
dovažajo ženske.

Ujetniki pa so šušljali še o drugih za
bavah. Razen tistega jezera, na katerega 
obali smo se izkrcali, ko so nas pripeljali na 
Antarktiko, je bilo v tem kraljestvu ledu še 
nekaj oaz, baje celo pravih zelenic z veli
kim drevjem in s sadjem. Tako smo začeli 
dvomiti o zgodbah, češ da vozijo sadje za 
nas hkrati z rudo z neke afriške visoke pla
note.

Rudo, ki so Jo dovažali z letali. Je pre
delovala posebna skupina, ki je bila povsem 
ločena, nekaj novic pa Je le prišlo do nas. 
Profesor mi sicer ni povedal, vendar sem 
spoznaval, da je bil nemara samo zaradi tega 
pri »dekletih«. Vsi so hodili JJa — v mislih 
imam odrasle in dovolj močne — zakaj če
prav so nas na Norveškem skrbno odbrali, 
je bilo med nami vendarle nekaj takih, ki 
se niso mogli prilagoditi življenju v »krtovi 
deželi«. Daleč od sonca, zraka in naravne 
svetlobe, v tem večnem dnevu električnih 
in neonskih luči so nekateri izgubljali voljo

in postajali apatični, spet drugi niso imeli 
teka, tretji pa so molčali po cele mesece. 
Tisti visoki Nemec, ki nas je bil odbral na 
Norveškem, je prihajal vsake toliko in nas 
gledal pri delu. Očitno je bil znanstvenik. 
Molčeči ujetniki so se po šestih urah dela 
vrgli na postelje, poslušali godbo iz nevidnih 
zvočnikov in strmeli nekam v daljavo. Sku
šal sem tega ali onega zaplesti v pogovor, 
pa mi ni uspelo. Ta se mi je nasmehnil sko
raj pomilovalno, oni se je ozrl po meni z 
obžalovanjem, vsi po vrsti pa so molčali. 
Čutil sem nemo govorico njihovih pogle
dov: mlad si še, premlad in preveč zelen, 
da bi doumel vse to. Ne bi doumel vsega, o 
čemer razmišljamo. Morda bi se tako ustra
šil, da bi... Kdo ve, kaj vse bi se zgodilo 
s teboj, zato raje molči in ne bodi preveč 
radoveden!

Oliver pa se je zanimal predvsem za 
rudo. Prizadevno, tiho in vztrajno je zbiral 
podatke o njej. Na splošno smo menili, da 
jo vozijo iz Afrike. Oliver je hotel vedeti, 
kakšna je, kakšne barve, pri kakšni tempe
raturi se topi, ali jo meljejo in kaj potem 
počno z njo. Ta ruda mora biti v nekakšni 
zvezi s temi podzemeljskimi hodniki, je trdil 
Oliver.

Sicer pa smo vedeli, da se dela bližajo 
koncu. Z nami je bil tudi tisti Nemec s 
podmornice. Ko smo spoznali njegovo sla
bost za zlate zobe, smo se kot pijavke pri
lepili nanj. Njegova vrečka z zlatimi zobmi 
bo kmalu polna, sem ugotavljal, nam pa v 
zameno ni zmanjkalo novic.

V domačem kraju daleč na severu je 
morala biti pomlad, tista pomlad leta 1945. 
Izvedeli smo, da se je vojna prenesla na 
nemška tla. To je lahko pomenilo le eno: 
če ta skupina na Antarktiki ne bo brž česa 
storila, se bo Nemčija zgrudila na kolena.

Oliver je svoje podatke zbiral v ugoto
vitve, da bodo tisto rudo verjetno uporabili 
v teh dolgih hodnikih kot neke vrste raz
strelivo. Profesor pa mu je modro dokazo
val, da bi trajalo vsaj sto let pri tem številč
nem stanju ujetnikov in njihovih nemških 
stražarjev — domnevali smo, da so na An
tarktiki še druga taka taborišča — preden 
bi izdelali dovolj razstreliva. Profesor in 
Američan Brooks sta to dokazovala s šte
vilkami. Sicer tako različna temperamenta 
sta v tem našla stično točko.

»Morda pa imajo novo razstrelivo, ki je 
mnogo močnejše od vseh dosedanjih,« je 
Oliver ugovarjal njunim številkam.

»Potem bi ga že zdavnaj uporabili na 
enem izmed evropskih bojišč,« je Brooks 
zagovarjal svoje stališče.

»Mogoče pa bi bilo tam preveč nevarno,« 
Je Oliver iskal možnosti za obrambo svojega 
mnenja.

Vsem tem kombinacijam in ugibanju je 
napravil konec Italijan Amilcare. Poslal je 
sporočilo: »Poslali so me v kartografski od
delek. Izdelujem zemljevide, ki naj poka
žejo, kakšne bi bile celine, če bi se gladina 
svetovnih morij dvignila za dvajset metrov.« 
To pismo je bil pustil pri »dekletih«. Pri
nesel ga je Brooks, jaz pa sem ga prevedel. 
Toliko sem se od Amilcareja že naučil ita
lijanščine, da sem ob posvetovanju s pro
fesorjem, Oliverjem in Brooksom vsaj za 
silo prevedel tisto pismo.

»S tem je pojasnjeno vse,« je rekel pro
fesor.

Vsi smo ga gledali molče, nekam plaho.
»Popolnoma jasno, mar ne?« je nadalje

val. »Vsakdo ve, kaj se bo zgodilo, če se 
svetovna morja zvišajo za dvajset metrov. 
Vsa velika mesta, na primer London, New 
Vork, Bombay, Singapur, vse svetovne luke

bodo že ob prvem valu uničene do temeljev. 
Ce bi se to zgodilo, bi bile uničene dežele, 
kakršni sta na primer Amerika in Anglija, 
ki imata večino svojih industrijskih naprav 
v pristaniških mestih in v naseljih tik ob 
nizki morski obali. Vendar gre še vedno za 
razstrelivo, zakaj če naj se morska gladina 
zviša za dvajset metrov, se morajo stajati 
velikanske gmote ledu, tega pa je dovolj 
le tu, na Južnem tečaju. Razen tega bi se 
vremenske razmere povsem spremenile. Pri
šel bi pravi vesoljni potop. Kar naprej bi 
deževalo. Zemeljska obla bi se zavila v Ma
pe, megle in oblake. Propadla bi cela mesta, 
ki niso tik ob morski obali, temveč kje na 
sotočjih rek ali v dolinah. Voda bi uničila 
pošto in promet, električne napeljave in že
lezniške proge. Zares strašen načrt! Izmis
lijo si ga lahko le ljudje, ki so sami obsojeni 
na propad in nimajo drugega izhoda, kakor 
uničiti vse na zemeljski obli. število prebi
valstva pa znižati na tisti obseg, ki ga je 
imel naš planet pred tisoč leti.«

»O razstrelivu pa ne rečeš nobene,« je 
dejal Brooks.

»Minili bodo vsaj trije meseci, preden 
nam bo Amilcare lahko posredoval kako no
vico. Sele takrat bo mogel k »dekletom«. Po
tem bomo izvedeli spet kaj novega,« je rekel 
Oliver.

V tem času pa nas lahko že tisočkrat 
pošljejo v zrak z vsem skupaj,« sem dodal 
jaz.

»Mi pa res nismo važni,« Je posegel vmes 
molčeči Anglež. »To pot gre za prihodnost 
človeštva.«

Profesor in Oliver sta menila, da ne sme
mo več čakati. Ostrmel sem. To pot sta bila 
oba istega mnenja: dobiti moramo podatke, 
ki bodo posvetili v to našo negotovost in 
nam naznačiii, za kaj pravzaprav gre v le
deni puščavi na zemeljskem vznožju, kot 
smo praviii. Ce bomo predolgo odlašali, bo 
nazadnje vse skupaj zaman in prepozno.

Profesor Je rekel, da prav gotovo nismo 
edina skupina na Antarktiki in da moramo 
nekako izvedeti, kaj menijo o vsem v drugih 
taboriščih. Vendar bi se z zbiranjem novic 
v širšeip obsegu že v našem taborišču iz
postavljali nevarnosti, da bi Nemci spoznali 
naš nemir in izvedeli za naše načrte. Ce 
bi to izvedeli, bi imeli lahko delo. Profesor 
Je opozoril na vse to in rekel:

»Amilcare bo najprej in najlaže izvohal 
kaj novega. Ker do njega ne moremo, bi 
mu po »dekletih« poslali sporočilo. Verjetno 
se bo pri njih oglasil tudi kdo izmed Amil- 
carejevih sodelavcev. Ta naš Italijan pa je 
tak značaj, da gotovo že ima zanesljive no
ve prijatelje. Sem za to, da mu pošljemo 
naslednje sporočilo: »,Ce moreš, poizvedi, kie 
je rastrelivo.’«

Menili smo, da je to pametno in da bo
mo na ta način skušali navezati nove stike 
z Amiicarejem.

»Vendar ne sme ostati le pri tem,« je 
rekel Brooks. »Kolikor vem, nas je več kot 
Nemcev. Zdaj sem pripravljen na tisto, kar 
sem poprej vztrajno odklanjal: sestaviti mo
ramo odbor, ki bo vodil priprave za rešitev 
od tod, oziroma si prizadeval, da bomo pre
prečili nemške načrte.«

Spet sem moral občudovati profesorja, 
ki po toliko mesecih ni kazal prav nobenega 
pretiranega ponosa in domišljavosti, ko je 
spoznal, da so navsezadnje le sprejeli njegov 
davni predlog.

predlagal je, naj takoj sestavimo tak od
bor. Seveda smo sprejeli njegov predlog. Tu
di molčeči Jim in Oliver sta rekla, naj bo 
profesor komandant, Brooks pa njegov po
močnik v odredu, ki naj bi ga sestavil odbor.

Tako se Je porajal in začenjal delovati 
odred. To ime smo dali svojemu načrtu, tej

besedi smo pripisovali vse, kar naj bi storili.
Kakor pomladno brstenje, ki ga je takrat 

nosil topli vetrič v naše kraje tam daleč v 
domovini, se je od skupine do skupine širila 
misel na odpor. Vse niti so se zbirale v pro
fesorjevih in Brooksovih rokah. Zdaj smo že 
vedeli — bil sem stalno v njuni bližini — 
da nas je nad tri tisoč, da je Nemcev manj 
kot štiri sto in da je osemdeset »deklet«. 
Profesor in Brooks sta si nekaj risala na 
dlani in se tiho menila, kakor da se zaba
vata ali si pripovedujeta šale, v resnici pa 
sta na ta način seznanjala drug drugega o 
obliki našega podzemeljskega mesta, o bi
vališčih Nemcev, o tovarni in centralah ter 
o slovitem poveljniškem stolpu, v katerem 
so se stekale vse niti v zvezi s toploto in 
energijo, dejansko z življenjem in smrtjo 
tega človeškega mravljišča. To besedo smo 
izbrali kot tajni naziv na podzemeljsko me
sto. Dan splošnega upora ni bil daleč, ko
likor sem mogel ugotoviti, čeprav me niso 
obvestili o tem. Urediti je bilo treba še ne
kaj tehničnih vprašanj v zvezi z našo rešit
vijo iz tega pekla, potem ko bomo Nemce 
premagali in jim preprečili, da bi pred svo
jim koncem uničili vse živo v tem podze
meljskem mravljišču. Poseben načrt so pri
pravili za osvojitev poveljniškega stolpa in 
električne centrale. Prav tako je bilo treba 
odločiti, kaj bo s, podzemeljskim hodnikom, 
ki je po bližnjici vodil do pristanišča pod
mornic. Ce bi nehale delovati klimatične na
prave, bi se ta hodnik takoj zaprl, ker bi 
se v njem nabral led. Po poti, koder smo 
prišli v podzemeljsko mesto, v tem letnem 
času ne bi mogli nazaj do jezerskega brega, 
ker zdaj v hudi antarktični zimi ni bilo več 
mogoče priti skozi jezero. Proučiti je bilo 
treba vse možnosti za beg...

Mislim, da pišem zadnje poglavje tega 
svojega opisa. Vse je prišlo tako nenadoma, 
kakor se to dogaja pogosto v življenju. Pri
šlo je, ne da bi pričakovali ali napovedovali. 
V resnici nihče ne ve, kaj se je pravzaprav 
zgodilo, vsaj ne nihče izmed nas pet, ki ho
dimo zdaj po skrivnem podzemeljskem hod
niku. Brooks in profesor sta mrtva. Molčeči 
Jim zaostaja, Zupancu se je zmešalo ...

Zgodilo pa se je tako. Pripovedujem le 
tisto, kar sem sam videl, za povpraševanje 
pa ni bilo-časa. Amilcareja in še nekoga, ki 
je verjetno delal z njim, je sklenil Hermann 
von Becker eksemplarično kaznovati. To je 
bila tista strašna kazen, ki te je že ob misli 
nanjo spreletaval srh.

Razporedili so nas na zunanji strani 
mravljišča, od koder smo videli daleč v le
deno puščavo. Amilcareja in njegovega to
variša, ki sta imela roke zvezane na hrbtu, 
so peljali mimo nas. Takrat sem spoznal vso 
veličino malega Italijana. Čeprav smo do
mnevali, da je ta kazen v zvezi z njegovo 
neposlušnostjo — najbrž nas je hotel obve
stiti o čem važnem, pa so mu prišli na sled 
— ne bi nikoli izvedeli, za kaj gre, če ne 
bi Amilcare zaklical tako nenadoma, da so 
se ustrašili celo njegovi stražarji:

»Atomsko razstrelivo pripravljajo, pri
pravljajo atomsko razstrelivo! Se mesec dni, 
še mesec dni!« Utihnil je pod udarci puški
nih kopit, takoj potem pa so oba naložili 
v oklepni avto na gosenicah.

Zastal nam je dih. Vozilo je zdrvelo v 
ledeno puščavo in se ustavilo kak kilometer 
daleč. Drgetali smo od mraza na zastekleni 
verandi ali galeriji, ki se je vlekla vzdolž 
stene. Tudi mi smo čutili mraz, ko so Amil
careja in njegovega sotrpina povsem gola in 
zdaj prostih rok sunili iz vozila, ki se je 
tisti trenutek začelo vračati v podzemeljsko 
mesto. Vsi smo zavpili od groze, ko smo vi
deli tovariša, prepuščena silnemu mrazu, v 
katerem pri priči zmrzne slina, ki jo Izplju

neš. Bilo je vsaj šestdeset stopinj 
Hkrati smo slišali iz zvočnikov glas 
manna von Beckerja: »Tako se bo zg" 
z vsemi neposlušnimi. Zdaj vam bom sP“e. 
zrak od zunaj, da boste čutili mraz.« .j, 
prav smo bili dobro oblečeni, smo ^u.*aU0«u 
no mrzle zračne valove. Obleka nas ni n10* 
obvarovati tega mraza.. . _ _ _   _

Ze nam je jemalo sapo, nosovi so " jj 
ekli, takrat pa je komandant spet VKu" 
relce in zaprl izolacijske šipe, ki so nas

čile od zunanje temperature.
Tam sredi ledene puščave se jo 

našimi očmi zaključevala drama. Mali 
jan Amilcare Turchetti je postal velik- " 
je napravil kakih petdeset korakov Pr ■ 
nam in nas pozdravljal z dvignjenimi roka® 
Nad njim se je svetlikal rdeči rob

Medtem ko je Amilcarejev nep°sre“ 
sotrpin tekel, kolikor so mu dale ni?"1’,.,, 
bi prišel v taborišče, se je spet oglasil B 
mann von Becker:

»Tisoč metrov daleč sta. Doslej ni st| 
nihče pretekel več kot tri sto metrov, n 
in mišice zmrznejo, krvni obtok

Zgrozili smo se ob tem natančnem P ,| 
pišu. Medtem ko smo kot začarani strm 
v Turchettija, ki nam je pošiljal zadnji P 
zdrav, je nenadoma završalo. n(

Morda ni bil pravi trenutek in tudi ” 
pravi kraj zanj. Vsi načrti še niso bili ° 
končno izdelani. Skupine so sicer delale P 
načrtih. Izgube so bile na obeh straneh. 
padali smo mi in Nemci. Čeprav smo 
brez orožja, smo zavzeli večino najvažnejs"j 
položajev. Pravim večino, po mojem nin „5 
pa je vsa tragika v tem: Hermann Y",| 
Becker in njegovi najožji sodelavci so " 
takoj ubiti. Upor ga je tako presenetil, ", 
sl ni znal pomagati. Česa takega od nas J: 
pričakoval. Vajen je bil reda in pokorščin ' 
Zato pa je nekje izginil tisti visokorasli 
cir, ki smo mu dali vzdevek »znanstvenis 
Profesor je bil ranjen. Močno je krvav«’ 
vedel je, da bo zdaj, zdaj konec, vendar J----- - nas»

je s skupino ujetnikov zavzel poveljuj’, 
stolp. Po vseh kotičkih podzemeljskega 
veškega mravljišča so skupine ujetnikov " 
računavale s stražarji, ki so se branili 
zadnjega naboja. Dekleta so bila pogumne:e 
ša, kot sem pričakoval. Ze dlje časa so i®e‘ 
nekaj orožja in streliva. Bile so med uP"r 
niki, pogosto v prvih vrstah.

Oliverja so poslali, naj bi poiskal »m3” 
stvenika«. To mu najbrž ni povsem uspel ’ 
Mene so poslali s tisto skupino, ki naj bi P" 
skrbela za podmornice, oziroma po pod*« 
meljskem hodniku prva prišla do njih. »« 
deli smo, da ni v podmornicah nikogar. M"* 
da so tam nastavili razstrelivo, ki bi ga laa 
ko sprožili z radijskimi valovi. To je ',1,| 
res. Prav tako je držalo, da je visokors* 
»znanstvenik« z minami zavaroval vsa gr3" 
bišča in energetske vire. O tem so nas P*,, 
pričale oglušujoče eksplozije, ki so se vrstPJ 
na vseh straneh. Ta Nemec torej nikoli 
povsem zaupal niti sebi niti svojim rojaK"!; 
in seveda tudi ne ujetnikom. Poskrbel > 
za primer, če bi se ujetniki uprli. Vse K3*' 
da bomo plačali z življenjem napako, ki sn> 
jo zagrešili, ker nismo »znanstvenika« P11 
jeli v pravem trenutku.

Zares: podmornic ni več. Niti jezera, ^5 
katerega obal smo prispeli, ne morem 
prepoznati. Hrib, ki je s svojo gladko led«", 
steno — ob prihodu smo jo označili kot zr«3 
lo — odbijal sončne žarke in dajal življc*“. 
temu čudovitemu jezeru, je izginil. Očit" 
je bil tudi on miniran.

Le z največjo težavo pišem. Vsa sre«3! 
da imam svinčnik, ker bi črnilo že zdavO" 
zmrznilo in ne bi več mogel niti besedi« 
spraviti na papir.

Slišal sem, da se mnoge reči na Antat"" 
tiki ohranijo zelo dolgo. Torej je možno8" 
da bo nekega dne .,.

... nekega dne.

... Bili smo večinoma iz JugoslaviJ«' 
Vmes je bilo tudi nekaj drugih.

...Nedavno mi je bilo šestnajst...

Leta 1958 sem sodeloval v odpravi, ki J? 
našla ta dnevnik. Po naključju, ne da bi 
iskala. Molče smo stali, molče izkazali sP0« 
štovanje tistim, ki so nas rešili. Nismo ved«1’ 
zanje. Nismo vedeli, da so bili in da so s" 
žrtvovali, da bi rešili nas. Z življenjem 
plačali našo prihodnost. Tega ne bi niKO' 
izvedeli, ne tega ne toliko drugih nezapisan"1 
junaštev, če bi ne našli dnevnika tega še81* 
najstletnega fanta.

Pisal se je Nikola Bajič ali približno **&"• 
Imena ni mogoče jasno prebrati.

Konec.

PONEDELJEK
dne 19. oktobra

Spored Radia Ljubljana od 19. do 25. oktobra
5.00—8.00 Dobro jutro!

(Pisan glasbeni spored)
6.30—6.40 Reklame
8.05 Gioacchino Rossini-Ottorino 

Respighi: Fantastična proda
jalna, baletna suita

8.40 Poje ženski pevski zbor 
France Prešeren iz Kranja 
p v. Petra Liparja

9.00 Naš podlistek — Boris Pri
kril: Borba na Atlantiku- I.

9.20 Iz filmov in glasbenih revij
9.45 Kotiček za mlade ljubitelje 

glasbe: Violina v 17. in
18. stoletju

10.10 Od tu in tam
10.40 Pisemska scena ter zaključ

ni prizor 2. slike opere Ev
genij Onjegin Petra IljiČa 
Čajkovskega

11.00 Mihovil Logar: Arija za vio
lino in godala

11.05 Radijska šola za srednjo 
stopnjo Stari grad pripo
veduje

11.35 J. Matičič: 12 miniaturnih 
variacij
P. Sivic: Pet skladb za
klavir

12.15 Radijska kmečka univerza: 
Dr Marjan Pavšič: Razvoj
na pol naše živinoreje

12.25 Pet pevcev — pet popevk
13.15 Obvestila in zabavna glasba
13.30 Narodne in ponarodele v 

priredbi Vlada Goloba in 
Karla Pahorja

13.50 Vladimir Levec: Pisma
(Izvajata violinist Rok Klop
čič in pianist Marjan Lipov
šek)

14.05 Orkester Frank Chacksfield
14.25 Radijska šola za višjo stop

njo: Vsi ljudje se rodijo . 
svobodni

14.55 Medigra
15.15 Reklame in zabavna glasba
15.40 Listi iz domače književnosti 

Viktor Konjar, Vrni se, živ
ljenje

16.00 V svetu opernih melodij
17.10 Srečno vožnjo! (Šoferjem na 

pot)
18-00 Radijska univerza — Wil- 

helmina Ivanowska: Zvezde, 
kozmični laboratorij — III.

18.15 Ljubljanski oktet poje sklad
be in priredbe Leopolda 
Černigoja

18.30 Športni tednik
19.00 Obvestila, reklame in za 

bavna glasba
20.00 Portreti z Broadwaya — II. 

Sigmund Romberg
20.45 Kulturna tribuna — Boris 

Ziherl: Osnova in naloga 
idejne borbe ZKS — II.

21.00—22.47 S festivala v Salzburgu
22.47 Zabavni orkester švicarske

ga radia Tony Leutwiller
23.10 S popevkami po svetu
23.40 Zoltan Kodaly: Sonata za 

violončelo in klavir* op. 4

TOREK
dne 20. oktobra

5.00—8.00 Dobro jutro!
(Pisan glasbeni spored)

6.30—6.40 Reklame
8.05 Edvard Grieg: 19 norveških 

narodnih napevov
8.55 Za staro in mlado
9.00 Uro s slavnimi dirigenti

10.10 Nekaj popevk iz »Opatije 
1959<

10.35 V ritmu Latinske Amerike
11.00 Operne arije pojo naši so

listi
11.30 Oddaja za otroke

a) Po Urhu Harhuminskem: 
Tekač Yrjo

b) Otroške pesmi Danila 
Bučarja
(ženski vokalni kvartet)

12.00 Violinist Svend Asmussen
12.15 Kmetijski nasveti — Cirila 

Bambič: Šolske kuhinje
12.25 Naši podeželski amaterski 

godci in pevci
12.45 Poje zbor Doma JNA iz 

Beograda
13.15 Obvestila in zabavna glasba
13.30 »Serenada«

Popularne skladbe igra Ma
riborski instrumentalni an
sambel p. v. Vlada Goloba

13.50 Hans Arno Simon z ritmič
no spremljavo

14.10 Danica Filiplič in Franc Ko
ren pojeta slovenske ua- 
rodne pesmi ob spremljavi 
Avgusta Stanka

14.25 Zanimivosti iz znanosti in 
tehnike

14.40 Naši poslušalci čestitajo in 
pozdravljajo

15.15 Reklame in zabavna glasba
15.40 Naši popotniki na tujem
16.00 Kalejdoskop zabavnih me

lodij
17.10 Razgovor z volivci
17.20 Antonio Dvorak: Simfonija 

št, 5 v e-molu »Iz novega 
sveta«

18.00 Iz zbornika spominov
18.20 Kotiček za mlade ljubitelje 

gla.sbe
18.45 Razgovori o mednarodnih 

vprašnjih
19.00 Obvestila, reklame in za

bavna glasba
19.30 Radijski dnevnik
20.00 Zborovske skladbe Franza 

Schuberta Felixa Mendels
sohna, Roberta Schumanna 
in Johannesa Brahmsa

25.30 Radijska igra — Adolf Bra- 
nald: Velika dnevna glasba 
(prva izvedba)

21.30 Uvertura in uvodni prizor 
opere Orfej in Evridika Ch. 
W. Glucka

21.45 Igra kvintet Jožeta Kampiča
22.15 Iz jugoslovanske komorne 

ustvarjalnosti — III.
23.10 Zabavni koktajl

SREDA
dne 21. oktobra

5.00 Dobro jutro! (pisan glasbe
ni spored)

6.30—6.40 Reklame
8.05 Mladina poje. — Nastopajo 

mladinski pevski zbori iz 
Celja

8.30 Pol ure domače popularne 
glasbe

9.00 Jezikovni pogovori (ponovi
tev)

9.15 Zabavni potpourri
10.10 Znani operni dvospevi
10.40 Majhni zabavni ansambli
11.00 Iz solistične glasbe hrvat- 

skih skladateljev
11.25 Radijska šola za višjo stop

njo (ponovitev): Vsi ljudje 
se rodijo svobodni

11.55 Leslie Brigdmonton: Mese
čina nad Tahitijem

12.00 Celjski instrumentalni kvin-
■ tet s pevci
19.15 Radijska kmečka univerza 

Inž. Zmago Hruševar: Kako 
prekrmiti Čimveč živine na 
hektar kmetijske zemlje

12.25 Pisani zvoki z Dravskega 
polja

12.45 Pojeta Gabi Nov.ak in Pat 
Boone

13.15 Obvestila in zabavna glasba
13.30 Zbor Slovenske filharmonije 

p. v. Rada Simonitija
13.45 Romantičen intermezzo
14.25 Radijska šola za srednjo

stopnjo (ponovitev): Stari
grad pripoveduje

14.55 Medigra
15.15 Reklame in zabavna glasba
15.40 Novost na knjižni polici — 

Nehru: Utrinki iz svetovne 
zgodovine

16.00 Koncert po željah
17.10 Sestanek ob petih
17.30 Claude Debussy: Rapsodija 

za saksofon in orkester
17.40 Slavni skladatelji igrajo 

lastna dela. Claude L)ebussy
18.00 Kulturna kronika
18.20 Španija v pesmi in plesu
18.45 Domače aktualnosti
19.00 Obvestila, reklame in za

bavna glasba
19.30 Radijski dnevnik
20.00 V svetu opernih melodij
22.15 Iz arhiva zabavne glasbe x
23.10 Znani plesni orkestri
23.45 L. M. Škerjanc: Godalni 

kvartet št. 4
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ČETRTEK
dne 22. oktobra

5.00—8.00 Dobro jutro! (pisan 
glasbeni spored)

6.30—6.40 Reklame
8.05 Od valčka do foxtrota
8.40 Zborovske skladbe Johanne

sa Brahmsa poje Komorni 
zbor RTV Ljubljana p. v. 
Milka Skoberneta

9.00 Richard Strauss: Pet skladb 
za klavir

9.25 Popevke se vrstijo
10.10 Pri italijanskih klasičnih 

mojstrih
11.00 Melodije in ritmi
11.30 Oddaja za cicibane:

a) Lepe pesmi za najmlajše
b) Cicibanom poje sopra

nistka Ileana Bratuž
12.00 Petnajst minut z ansamblom 

Johny Mayer
12.15 Kmetijski nasveti — Inž. 

Janez Perovšek: Uspehi le
tošnje. kooperacije v pride
lovanju krme

12.25 Odlomki iz francoskih oper
13.15 Obvestila in zabavna glasba
13.30 Pisana' zmes narodnih in 

domačih melodij ,
13.55 Od popevke do popevke
14.25 šport in športniki
14.40 Naši poslušalci čestitajo in 

pozdravljajo
15.15 Reklame in zabavna glasba
15.40 S knjižnega trga
16 00 Marko Tajčevič; Iz ruske 

lirike, samospevi za mezzo
sopran in klavir, Peter Li
par: Bagatele za klavir

16.30 Melodije iz znanih operet
17.10 Koroške narodne pesmi poje 

Mariborski komorni zbor 
P- v. Rajka Sikoška

17.30 Pol ure z Ljubljanskim jazz 
ansamblom in ansamblom 
Mojmira Sepeta

18.00 Turistična oddaja
18.15 Spoznavajmo naše umetnike. 

Altistka Marjana Radev
18.45 Radijska univerza: Iz ži

valske psihologije
19.00 Obvestila, reklame in za

bavna glasba
19.30 Radijski dnevnik
20.00 četrtkov večer domačih pe

smi in napevov
20.45 Veliki zabavni orkester Stan- 

ley Black
21.00 Beseda starega Egipta (li

terarna oddaja)
21.40 Maurice Ravel: Gaspard de 

la nuit
22.15 Po svetu jazza. Metronome 

ali Starš
23.10 Koncert orkestra Slovenske 

filharmonije

PETEK
dne 23. oktobra

5.00—8.00 Dobro jutrol (pisan 
glasbeni spored)

6.30—6.40 Reklame
8.05 Iz albuma popularnih orke

stralnih melodij
9.00 Naš podlistek — Boris Pri

kril: Borba na Atlantiku 
- II.

9.20 Orkester Andre Rostelanetz
9.40 Pet minut za novo pesmico 

— J- Kuhar: Čriček poje. 
Pozdravi za mlade risarje

10.35 Melodije a la carte
11.00 Revija skladb za razne in

strumente
11.30 Družina in dom <
11.45 Vasilij Mirk: Morska suita
12.00 Prizor iz opere Lucia Lam- 

mermoorska Gaetana Doni- 
zettija

12.15 Radijska kmečka univerza 
— Janko Lipovec: Pogoji in 
motnje skladiščenja zimske
ga sadja

12.25 15 minut z Vaškim kvinte
tom

12.40 Sedem pevcev — sedem po
pevk

13.15 Obvestila in zabavna glasba
13.30 Blaž Arnič: Slike iz mla

dosti
13.50 Duet Ivo Rožanič in Ivan 

Brdar poje pesmi iz Hrvat- 
skega Primorja

14.10 Jz repertoarja zabavnega or
kestra RTV Ljubljana

14.25 Radijska šola za nižjo stop
njo: Dinar, le potoči se

14.55 Medigra
15.15 Reklame in zabavna glasba
15.40 Iz svetovne književnosti — 

Berthold Brecht: Krivover- 
čev plašč

16.00 Petkov koncert ob štirih
17.10 Razgovor z volivci
17.40 Umetne in narodne pesmi 

poje moški komorni zbor iz 
Celja p. v. Egona Kneja

18.00 Človek in zdravje
18.10 Trio Slavka Avsenika
18.30 Iz naših kolektivov
19.00 Obvestila, reklame in za

bavna glasba
19.30 Radijski dnevnik
20.00 Franc Ogrizek: Zvezdica Za

spanka. M. Gavrilovič: Hu
moreska za flavto in orke
ster '

20.15 Tedenski zunanjepolitični 
pregled

20.30 Skladateljske silhuete iz 
včerajšnjega sveta, 1. odda
ja: Edward Elgar

21.15 Oddaja o morju in pomor
ščakih

22.15 Jazzovski pianist Erroll 
Garner

22.30 Nočni operni koncert
23.10 Orkester Lester Lanin v 

nočnem zabavišču Palladiura
23.45 Uroš Krek: Pietti kantata 

za solo, zbor in orkester

SOBOTA
dne 24. oktobra

5.00—8.00 Dobro jutrol (pisan 
glasbeni spored)

6.30—6.40 Reklame
8.05 Pisana paleta ritmov in me

lodij
9.00 Radijska šola za nižjo stop

njo (ponovitev): Dinar, le 
potoči se

9.30 Pol ure s slovenskimi skla
datelji

10.10 Priljubljeni napevi
10.40 »Pred petnajstimi leti« — 

Borbene in množične pesmi v
počastitev osvoboditve Beo
grada

11.00 Iz ustvarjanja srbskih kom
ponistov

11.30 Pionirski tednik
11.50 Štiri črnske duhovne pesmi 

zapoje Slovenski oktet
12.00 Poskočna harmonika
12.15 Kmetijski nasveti — Jože 

Kregar: Sprstenina v vrtu
12.25 Domači napevi izpod zele

nega Pohorja
12.45 Helmuth Zacharias s svojim 

orkestrom
13.15 Obvestila in zabavna glasba
13.30 Arije iz popularnih oper
14.05 Slovenske narodne pesmi
14.25 Zanimivosti iz znanosti in 

tehnike
14.40 Naši poslušalci čestitajo in 

pozdravljajo
15.15 Reklame in zabavna glasba
15.40 Na platnu smo videli
16.00 Slovenska pesem od roman

tike do danes — II. oddaja: 
France Marolt

16.30 Za prijetno razpoloženje
17.10 Glasbena križanka št. 13
18.00 Jezikovni pogovori
18.15 Zabavna ruleta
18.45 Okno v svet
19.00 Obvestila, reklame in zabav

na glasba
19.30 Radijski dnevnik
20.00 Slavnostni koncert ob Dne

vu Združenih narodov
22.15 Oddaja za naše izseljence
33.10 V plesnem ritmu po polnoči

II. program
22.15~23.00 Plesna glasba

NEDELJA
dne 25. oktobra

6.00 Budnica
6.10 Nekaj domačih
6.30 Vedri zvoki
7.15 Reklame
7.30 Radijski koledar in

ditve dneva 0
7.35 Popevke za nedeljsko jlltr
8.00 Mladinska radijska igr® ^ 

Fran^ois Rabelais: Pogač®1 
ska vojna

8.40 Klavirski intermezzo
8.50 Zabavna matineja
9.45 Georges Bizet: Deklica ^ 

Pertha orkestralna suita
10.00 Še pomnite, tovariši . . •

Tehnika na Rudniku *.i
10.30 Pesmi, ki so jih peli 

partizani
10.45 Spoznavajmo svet in doj® 

vino. (Posnetki javne
ie z dne 24. X. 1959.) .

12.00 Naši poslušalci čestitaj®
pozdravljajo — I. ha

13.15 Obvestila in zabavna gl®sP
13.30 Za našo vas
13.45 Lahek koncert za podeŽ®^0
14.15 Naši poslušalci čestitaj® ^ 

pozdravljajo — II.
15.15 Reklame
15.30 Mali mozaik melodij
16.00 Humoreska tega tedna . 

Jaroslav Hašek: Solidno P®
16.20 kitarist Alberto Pizzig®3* ^
16.35 Carl Zeller: Ptičar (od\o&e 

iz operete) i,
17.00 Promenadni koncert P13*:j, 

nega orkestra Ljudske 31 
lice p. v. Rudolfa Starič®

17.30 Fran Žižek: Goldoni (P
novitev) __

18.27 Peter Iljič Čajkovski: $et 
nada za godala

19.00 Obvestila .reklame i® 
bavna glasba

19.30 Radijski dnevnik in šp®r 
poročila

20.05 Revija zabavne glasbe ,
21.00 Skice iz življenja Ricb®f 

Wagnerja — I.
22.15 Plesna glasba
23.00 Poročila in pregled tisk® ^
23.10 Popevke na tekočem
23.40 Stjepan Sulek: HI. kIaslC^ 

koncert
H. program f

12.00 Nedeljski simfonični ko®ce
13.10 Popevke se vrstijo *
14.00 Z našimi in tujimi pevCl
14.40 Plesna glasba .
15.10 Ivo Lhotka-Kalinski: f®

lih preludijev ^
Zvonimir Ciglič: Suta v 
rem slogu , -^1

15.30 Poje ženski vokalni kv®
15.45—16.00 Ljubljanski j®2*

ansambel

n



TRBOVELJSKI ZAPISKI
Športne tekme so razgibale naše rudarsko središče — Tajnik ObSS Kukoviča 

o tekmah med delovnimi kolektivi

Sobotno popoldne v Trbovljah... Skozi rahlo kopreno me, ob torkih šahovske ita. sicer ste svetu deluje posebna komisija, ki 
megle prodirajo zadnji žarki jesenskega sonca. Na pomožnem Jjovol^navUaeev? Te "tekme so zdra- Pod predsedstvom Mirka Dolin- 
stadionu Rudarja meri 22 igralcev svoje sile. Nogomet — še mile mnoge tiste, ki so bili včasih ška nekdanjega navdušenega 
vedno priljubljena športna panoga, ne samo v Trbovljah, “L11 TJe? nogometaša, skrbi za reden potek
marveč tudi v drugih krajih. Ob dolgi ograji se gnete kar v8 cementarni gotovo poznate tovariša tekmovanj. Vse tehnične posle pa 
precej gledalcev, ki bodrijo obe moštvi. Krasnika, ki je trener Rudarja. Zdaj so prevzele posebne tričlanske ko

pa še vedno obuva nogometne čevlje misije, ki skrbe vsaka za svojo
‘Kakšno tekmo pa igrajo,« 16 namizni tenis 14 nogomet 10, S TeS™ veta°o ka^ u^elen Panogo,

kasarn prvega mimoidočega, ker sah 9, odbojka 8, atletika 6 in ro- na igrišču.«
„eJe presenetilo, da so začeli 11- komet 2.« »Aktivnim športnikom v teh tek-

»Koliko ljudi pa ste zajeli v mah niste dovolili nastopa?«.... P,a„slc » »Seveda, kajti to ne bi imelo no-
teh ligaških tekmah?« benega smisla. Športniki, ki nasto-

»Razen tekem V rokometu, pajo v prvenstvenih športnih tekmah,
atletiki in streljanju, so se vsa ^‘^Com^e^napreJ Ponemo? 
tekmovanja že začela. Skupno smo gočiii zmago športno manj zmogiji- 
V tem tekmovanju zajeli 558 po- Vim tekmovalcev, torej 'večini sindl-

»Sicer pa bomo verjetno to 
tekmovanje drugo leto prepustili 
bodoči občinski zvezi za telesno 
vzgojo, Občinski sindikalni svet 
pa bo seveda še vedno sodeloval 
in pomagal po svojih močeh,« je 
zaključil pogovor Anton Kuko- 

teh vica.
Ko sem zapuščal Trbovlje, so 

v modernih stanovanjskih blokih 
in drugih zgradbah že gorele luči. 
Toda na obeh stadionih Rudarja,

-----------  ---------- - ----- . Tajnik je v pogovoru pohvalil na pomožnem in glavnem, življe-
e§a sveta Trbovlje mi je taj- ^°do na sporedu v ^zimskem^ob- ^.U(j. vsa telesnovzgojna društva, nje še vedno ni zamrlo. Številni

za tehnično obiskovalci teh športnih objektov, 
izvedbo teh delavskih športnih na katerih je živo dopoldne in po- 

VELIKO ZANIMANJE iger. Tako SD Rudar kot TVD poldne, so še vedno razpravljali.
MED KOLEKTIVI »Partizan« dajeta brezplačno na O športnih tekmah, o uspehih in

dovaTo0veHkemVzanimanju? volj° vse, svoje prostore, sindikat neuspehih tega ali onega športne-
to tekmovanje sprožilo v kolektivih, poravna le manjše stroške za raz- ga moštva. In seveda tudi o delav- 
Prijaviia so se skoraj^vsa trboveljska svetljavo, kurjavo, čiščenje, za skih športnih igrah, ki so postale

5 nogometne tekme igrati ob

^*Kaj ne veste?«, mi je odvrnil 
^šani. »To je pa naše sindikal- 
Str^rVens^V0’ Elektrostandard in 

tovarne se kosata, kdo bo

‘Hoteli smo uresničiti 
smernice kongresa v

sameznikov, večidel rudarjev in 
delavcev, pa tudi nameščencev ne 
manjka. Vsa tekmovanja smo po
razdelili tako, da bodo trajala 
skupno več mesecev; nekatera

kalnega članstva, ki tekmuje 
Igrah.«

DRUŠTVA IN SINDIKATI 
Ž ROKO V ROKI

L/ Prostorih občinskega sindi-
tilT;53 sveta Trbovlje mi je taj- , .. . . ...J Anton Kukoviča pojasnjeval dobju, druga pa poleti in jeseni ah SQ prevzeia skrb 
Nu ^vo novost, ki so jo uvedli v spomladi.«

rb°vljah.
k ‘Veste, delavske športne igre 

]0 Pri nas že tradicijo,« je za- 
^.‘Tfi leta zaporedoma smo pri-
Lan- ^Portne tekme ob 1. maju. . ___ ___ , __ „__ , ______ _ __ .

P*1 Pa smo sklenili te tekme or- Podjetja.Nekatera večja podjetja, kot na^av0 g0gic za namizni tenis itd. sestavni in neločljivi del telesno-
5?*2irati nekoliko drugače. Šlo ”o Pr’

ie................................................
n. pr. Hudnik, Strojne tovarne Itd. 
so sestavila tudi po več ekip. Naj- 

fj,'/* Je zlasti za to, da bi uresni- boljše ekipe v posameznih panogah 
j 1 Smernico Knneresa skratka bolio dobiie v trajno last pokale, ki 
^bi , j , 6, . . • • • a’ jih bo daroval Občinski sindikalni
Uji f delavskimi športnimi Igra- svet, za zmagovalca v skupni oceni 
k, ‘aieli čim več delavcev in da pa bodo verjetno pripravili dragoce-
J te tekmo no traialo samo on “eJSe darilo, ki bo prehodno.ian ^Kma ne trajate samo en »Najbrž bo to trofejo osvojil Rud-

" torej samo ob 1. maju — nik, ki je najmočnejši kolektiv v ob- 
več mesecev. Zato smo se čini,« sem_ vprašal, 

fci tako imenovanega ligaške- nIkfR^a 
VSa,lsterna, sistema torej, da igra moštva so se prav pošteno zagrizla v 

moštvo Z vsakim.« t0 tekmovanje. Saj je to tudi prav,
av , nekaj zdrave tekmovalne častiblepno-

je. v kakšnih panogah pa tekmu- sti že mora biti. Rudniku bodo delale 
‘ln kolektivi9« preglavice predvsem Strojne tovarne,
Sohc-j ■ t. , i , ki imajo nad 900 delavcev, večidel 

PObtskal med miadm ljudi in vajencev. Tudi neka- 
ki jih je imel na mizi. »Ce tera manjša podjetja zaslužijo vso

-‘‘te. i,Qw. „„„*__+,,kn , pohvalo, zlasti »Metalia«, ki ima le
nekaj nad 80 delavcev, pa se je pri
javila za tekmovanje v vseh panogah, 

rokometu in atletiki. Tudi

V Trbovljah so organizacijo po- vzgojnega življenja Trbovelj, 
stavili takole-: pri sindikalnem I. P.

Rudarjev športni park v Trbovljah je eden najlepših Sloveniji, 
saj ima naprave za skoraj vse športe — od nogometa in atletike 
do kegljanja in košarke. Zdaj gradijo na stadionu še veliko beton
sko pokrito tribuno za gledalce. Tako bo ta objekt, ki ga je zgra
dilo športno društvo »Rudar- ob izdatni podpori vseh delovnih 
kolektivov, resnično središče kvalitetnega in množičnega športa

v Trbovljah.

VSE JE PRIPRAVLJENO
Fred H. seminarjem za organiziranje športa med delavstvom

2UH’. Vam postrežem tudi z re- 
v ati in številkami? Aha, tukaj
ittlam.«

roke list papirja, 
moštev se je prijavilo 
v streljanju, in sicer 20

praktični pouk (3 ure) bo posvečen s to akcijo, za katero upamo, 
balinanju in kegljanju pod vodstvom da bodo delovni kolektivi pokazali 
Romea Basina in Avgusta Likov- zanj0 dovolj razumevanja, si obe-

y^r.,f.^sssss W—,----  *----Zato ^

le v

&ot? m Pa so na vrsti ostale pa-

razen v
»Elektrostandard«, ki ima nekaj več 
kot 100 delavcev, sodeluje v vseh pa
nogah, izvzemši rokomet in atletiko.«

»Torej je na teh tekmah prav ži
vahno?«

»Pa še kako. Vsak ponedeljek inslinanje 17 ekip, kegljanje soboto so na sporedu nogometne tek- nih kolektivih.

V dneh od 22. do 24. t. m. bo nam
reč v Ljubljani II. seminar za orga
nizatorje športne dejavnosti v delov-

Prizadevna republiška komisija za razvoj športa v delov
nih kolektivih pri Športni zvezi Slovenije bo v prihodnjih 
dneh slavila pomembno delovno zmago. Tako, ki bo prav 
gotovo zagotovila nadaljnje čvrste možnosti za še večji raz
mah telesne vzgoje med delovnimi ljudmi. Mimo rednega ___ __________________________
dela, zlasti pa budnega spremljanja vse športne dejavnosti napotkih organizatorjem športne de- nike delavskega športa, 
v delovnih kolektivih, bo v kratkem tudi sama organizacij- javnosti«, prof. Marjan Jeločnik pa velja tudi naš pozdrav! 
sko posegla v dogajanja med športniki-delavci. b° vodil praktično uro telesne vzgoje.

Tudi četrta in peta seminarska ura 
O tem prepotrebnem tečaju smo bosta praktični, in sicer bo na sporedu 

v našem listu že pisali v minulih ted- namizni tenis pod vodstvom znanih, 
nih. Zdaj naj povemo še, da je za slovenskih igralcev Kerna in T o - 
tečaj prav vse nared. mažiča. Za zaključek seminarja pa

»Veliko je bilo dela, preden so jj0 popoldne državni reprezentant

bM6 t?erranVaejprPerj1 zKvitfk^fitit! “ * “ ' teeaJnike ^ ^ne predavatelje za tečaj, dalje pravo- streljanja.
časno oskrbeti predavanja in prostore Ves tečaj bodo popestrili še razni 
za praktično vadbo ter poslati vabila športni filmi, 
vsem okrajnim sindikalnim svetom,
naj izberejo res dela voljne in pridne To je torej vsebina drugega re- 
zastopntke v fc^nas trmnevn^tečaj^« publiškega teeaja za organizatorje
uslužbenec Szp in znani smučarski delavske športne dejavnosti, ki ga 
reprezentant Cveto Pavčič, ki je b0 priredila Komisija za razvoj 
sekretar komisije za razvoj športa v . »T , , , , , . • .,
delovnih kolektivih. športa v delovnih kolektivih. Ni

Največ zanimanja je dalje veljalo kaj reči, težišče kvalitetnih pre- 
m — vsebini — tega drugega davanj naših najuglednejših do- 

začetkompb Turi -“o po Pačih ta hrvatskih.strokovnjakov 
urniku pet ur pouka. Sprva bo prof. je na praktičnem delu, prav taks-'
Drago Stepišnik govoril o smer- nem, ki ga bodo'tečajniki pozneje
nicah I. jugoslovanskega kongresa te-   • nr;7aripvnniih v delovnihlesne vzgoje, in sicer v predavanju pod — pri prizadevanj in v Cteiovnin
naslovom »organizacija, načela in kolektivih — najbolj potrebovali 
smernice telesne kulture v FLRJ«, o vsak dan. To pa je seveda že od 
rekreaciji bo govoril prof. Drago ^četica hil nnolavitni na-Ulaga. Isti predavatelj bo v tretji vsega začetka DU poglavitni na
učni uri predaval še o »Gibalnih po- men tega delovnega zbora v Ljub- 
trebah in primernih športih glede na ljani. z njim bO slovenski delav-
S?ikhokrpo°svečLiSPrižnta Jfkmova? skl šport dobil nove aktiviste, in 
nim sistemom in ocenjevanju delav- to v vseh okrajih, od koder bodo 
skih športnih tekmovanj. Govornik pa tečajniki. Ti pa ne bodo samo ne- 
ne bo kdo izmed strokovnjakov ljub- , . _ , . .
ijanske višje šole za telesno vzgojo - posredni organizatorji telesne 
kakor v prvih treh urah — marveč vzgoje, marveč vzgojitelji novih
ga0?epubliškega “odbora^za ^delavslto organizatorjev delavske športne 
Športno dejavnost. ‘ dejavnosti. Po republiškem tečaju

Popoldanski spored bo namenjen v Ljubljani bodo namreč že no- 
teoretičnemu in praktičnemu pouku vembra podobni krajši seminarji
šeg^kprizmmega'* stri^kovifj^k^prof". tudi v vseh ostalih slovenskih 
Jožeta Sturma. okrajih v organizaciji občinskih

Drugi dan bodo na dnevnem redu sindikalnih svetov. Predavatelji v 
tale predavanja: »zdravstvena usme-- teh neogibno potrebnih tečajih pa

Tudi rokomet bodo vadili med 
seminarjem.

jenost v našem športu« (dr. Alojzij bodo prav kadri, ki se bodo iz-

t^gt^cionalno srečanje slovenskih gostincev na Bledu je postreglo tudi s športnim vložkom. V nogo- 
Sa u sta se pomerili gostinski reprezentanci Štajerske in Gorenjske. Naš fotoreporter je posnel 

0 Priprave na tekmo, nato pa je — po službeni dolžnosti seveda — odšel. Tako žal ne moremo 
Postreči tudi z rezultatom te tekme, ki pa — v tem primeru — tudi ni tako pomemben...

Jef), »Gradnja športnih naprav in po
treba delovnih kolektivov« (arh. inž. šolah v ljubljanskem republiškem
nimiljudm? 'vV*’ mtelf<1 tjjlov' seminarju. V pomoč — po potrebi
je Macanbvič kot gost hrvatskega Pa^ Pa ji1*1 bodo Še vsi preda- 
republiškega odbora), »Odbojka in vatel ji ljubljanskega tečaja ali pa
!p a v C i 5kOjnet»KegMan4e0—* v teoriji strokovn.iaki s Področja občinske- 
(Avgust Likovnik). Popoldanski ga sveta.

Kotalkorfi
ADK OLTMPIA priredi v 

počastitev 40-letnice KPJ da
nes in v nedeljo 18. X. 1959 ob 
19. uri revijo najboljših jugo
slovanskih kotalkarjev na ko
talkališču v Čufarjevi ulici, 
Ljubljana.

Ker je to zadnji nastop^pred 
odhodom naših najboljših na 
svetovno prvenstvo v umet
nem kotalkanju v Berlin, bo 
za ljubitelje in pristaše ko
talkanja to izreden dogodek.

Glas iz Maribora

sjmo nogometaši?
{>ož[e? Nedavnim smo pisali o 
mi nitvi športa med delovni- 
h^ktivi v Mariboru. Po- 

sm° dejavnost nove ko- 
iasta ■Za šP°rt pri OSS, ki si je 
olju nila širok program dela in 
iernhl^a’ bodo že sredi sep- 
he t stekle sindikalne šport- 
9ah jT171® v »poletnih« pano- 
Pri iTal Pa je tokrat ostalo vse 
da zZSedah- Krivda zato mor- 
*t>eZe n.e tudi strokovne pod- 
deia,e’ niso pravočasno iz- 
sist ® Predlogov za tekmovalni 
*Tede vsekakor pa drži, da do 
hjeTn0Kt°bra tekem še ni bilo. 
in0Vaa 80 le nogometaši, ki so 
Ugaj, ZaČeli s tekmovanjem po 
^ariheJn sistemu. Prizadevna 
*a jp orska nogometna podzve- 
Itkrati sPr°žila to tekmovanje, 
tildi 1 Pa z ustreznimi predpisi 
hpfip zagotovila, da ne bo več 

Prepirov. V ligi 
^ekte, sedem ekip — MTT, 
hal^nina, »Boris Kidrič«, 
^ha Zivilci’ TAM in Me- 
enajstZ Pjvo jmesto pa brani

NEKAJ O REMIJU

torica MTT.
B. S.

Pot do remija, pot do drago
cene točke, je zelo različna. Raz
pon možnosti sega od tako ime
novanih golih kraljev do takšne 
sklenitve premirja, kakor jo na 
primer poznata na sedanjem tur
nirju kandidatov za svetovno 
šahovsko prvenstvo sovjetska 
velemojstra Talj inPetrosjan: 12, 
15 ali 23 potez, veliko menjav, 
pa malo porabljenega časa in že 
je mogoče v oba konta vpisati 
še dodatne pol točke, da o dodat
nem prostem dnevu sploh ne go
vorimo.

Toda pustimo obe skrajnosti 
in poglejmo raje, kakšne mož
nosti za sklenitev remija še po
znamo. Nekaj izmed njih je uza
konjenih že v pravilih šahovske 
igre. Tako se igralca razideta 
vsak s pol točke takrat, kadar 
se eden izmed njiju, oziroma 
njegov kralj, znajde v patu, se 
pravi, da ni niti v šahu niti ne 
more potegniti kake druge po
teze. Boljša stran ostane seveda

z dolgim nosom, slabša stran pa 
se razveseli nad tem nepričako
vanim darom, ki je največkrat 
posledica nasprotnikovega prehi
trega igranja, nepazljivosti ali 
morda celo premalega šahovske
ga znanja.

Potem je tu sporazum obeh 
igralcev, ko so praktično, tudi pri 
najboljši igri obeh partnerjev, iz
črpane vse možnosti za igro na 
zmago. Lahko je material že 
močno reduciran, lahko bi sle
herno tveganje pomenilč toliko 
kot poraz, tako napet je položaj 
na deski, lahko ta ali oni igralec 
ponavlja poteze, drži večni šah 
ali podobno, lahko pa odloča o 
remiju tudi trenutni položaj na 
tabeli. Vse te momente vržeta 
partnerja na šahovsko tehtnico 
in se po njih ravnata.

To so »običajni kriteriji« za 
remi. Je pa še nekaj »neobičaj
nih«, takih, ki jih navadni ša
hovski smrtniki, zlasti med manj 
močnimi, neorganiziranimi igral

ci, slabše poznajo oziroma radi 
nanje, pozabljajo. Eno takih pra
vil je n. pr. pravilo, ki pravi, da 
je partija remi, če se pojavi na 

-deski tretjič ista pozicija. Seveda 
so tu postavljeni določeni pogoji. 
Taka mora biti na potezi tudi 
tretjič isti igralec, se pravi, da se 
šele z njegovo potezo tretjič po
javi (ne ponovi!) ista pozicija 
Seveda je treba to predhodno spo
ročiti sodniku, sicer je mogoče 
to pravico uveljaviti šele prihod
njič. Kajpak ima vmes nasprotni 
igralec isto pravico. Če pa se to 
zgodi v časovni stiski, pri igri s 
šahovsko uro, potem gre čas v 
škodo tistega, ki je reklamiral 
remi, kolikor bi sodnik ugotovil, 
da je reklamacija nepravilna. Ze
lo zapletena zadeva torej, ki pri
de resneje v poštev šele pri više 
kategoriziranih igralcih.

Naposled je tu še pravilo o 
50 potezah, ki zahteva remi, če 
v tem času ni bila zamenjana 
nobena figura ali se noben kmet

ni preniaknil niti za eno polje.
To je približno vse, kar je tre

ba vedeti o remiju. Turnirska 
praksa sama seveda vse te pri
mere vedno znova bogato ilustri
ra. Ilustrira pa občasno tudi pri
mere, kakršen je bil mednarodni 
turnir v Sarajevu, ko je bil remi 
sklenjen (zaradi visokih nagrad) 
v treh četrtinah partij. Zato se 
ponekod to »bolezen«, ki je se
veda preračunana, že začeli od
ločneje preganjati. Nekje nagra
jujejo točke nagrajenih igralcev le 
delno, upoštevajo samo zmage, 
remijev pa ne. Drugod spet po
stavljajo v turnirski pravilnik 
točko, da remija ni mogoče skle
niti brez sodnikovega privoljenja 
pred 30. ali (recimo na zadnjem 
prvenstvu SZ) celo pred 40. pote
zo. Včasih se s tem borbenost 
igralcev res poveča, včasih pa 
mora sodnik, ki je navadno tudi 
dober šahist, le dati svoje soglas
je že prej, če ugotovi, da v po
ziciji res ni več »ognja«. Tako, 
vaše znanje o remiju je s tem 
močno izpopolnjeno. Vseeno pa 
bi vam prijateljsko priporočali, 
da čim manj remizirate. Posku
šajte raje čim večkrat korajžno 
zaigrati na zmago, tudi za ceno 
kakega poraza. ‘Prav gotovo vam 
bo to nudilo več zadovoljstva, 
kot pa hladna računica. Vele

mojstri — kandidati za svetovne
ga prvaka — so to zlasti na Bledu 
še posebno nazorno pokazali.

IMAJFINEJSB
ZENSKE
NOGAVICE

Iz creppe 
nylona. 
oylona In 
oerlona

ZDENKA
MILENA
SLAVICA
MOJCA
BOJANA
JELKA
SONJA In
OOJ-ONCA

Pazite na 
naš zaščitni 
znaki

Tovarna nogavic in drobne 
konfekcije Polzela
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BREZ BESED

MEDPLANETARNI »MESTNI« PROMET 
— Oprostite, tovariši. Samo še na Mesec še skočimo, potem 

pa bomo peljali na Mars.

Vodoravno: 1. način štetja dni, 
mesecev in let, 7. napadi, poroje
ni iz rasistične mržnje, 13. ba
jeslovni junak, 14. bližnji stano
valec, 16. shod, 17. naglo premi
kanje zraka, 19. opravki, 21. ča
sovno obdobje, 22. razteieševalec, 
24. mesto na Hrvatskem, 27. del 
rastline, 28. delam na statvah, 29. 
vpad v sovražno ozemlje z ljud
mi, prepeljanimi na ladjah ali 
letalih, 31. poljski delavec, 34. 
grška črka, 35. muza ljubezen
skega pesništva, 37. žensko ime, 
39. pisarniška potrebščina, 41. 
osnovni del, 43. bog ljubezni, 44. 
prizorišče hudih bojev na Pači- - 
fiku v minuli vojni, 45. naziv za 
evropski polotok.

Navpično: 1. osvežujoča pija
ča, 2. del voza, 3. drog v kozolcu, 
4. izvleček, sok, 5. najvišja karta, 
6. močan šum, 7. domača žival, 
8. vrlina, 9. različna soglasnika, 
10. obljuba, 11. izumitelj telegra
fa, 12. dežela Srednjega Vzhoda, 
15. velika morska riba, 1 
na Koroškem, 20. posedovati, 
fazan, 25. izdelovalec določenih 
kosov pohištva, 26. dan v tednu, 
28. nedelavni člani čebelje dru
žine, 29. skladišče, 30. indijsko 
žensko oblačilo, 31. okrajšano tuje 
moško ime, 32. neodločen izid 
šahovske igre, 33. izraz pri tehta
nju, 36. žensko ime, 38. afriška 
ptica, 40. osebni zaimek, 42. prvi 
črki.

8* kraj ...........w......................... ' ' . ' "

NASH NAGRADNA UGANKA

Kombinirajmo
Številka 38

V zadnjem času smo dobili 
več pisem reševalcev naših 
nagradnih slikovnih ugank, v 
katerih nam predlagajo, naj bi 
število nagrad povečali. Tudi 
sami smo prišli do zaključka, 
da ena nagrada ne ustreza 
velikemu številu pravilno re
šenih ugank. Sklenili smo, da 
bomo v prihodnje skušali sa
mi ali pa s pomočjo podjetij 
število nagrad povečati.

Tokrat vam posredujemo fo
tografijo garaže in avtobusov 
enega naših doma ih v tujini 
zelo znanih podjetij. Odgovo
rite nam
• katero novo ime si je iz

bralo to podjetje in
• katere poglavitne dejav

nosti opravlja to pod
jetje.

Rešitev s kuponom nam poš
ljite najkasneje do prihodnje
ga četrtka ZZ. oktobra na na

slov našega uredništva — 
Ljubljana, Kopitarjeva 2-IV. 
poštni predal 284. Prosimo, da 
ne pozabite priložiti kupona 
ter na pisemski ovitek napi
sati »za nagradno slikovno 
uganko«. Med reševalce, ki 
nam bodo pravočasno poslali 
popolne in pravilne odgovore, 
in ki jih bo žreb izbral, bomo 
razdelili tri nagrade. Prvo na
grado

5000 DINARJEV
bo podelilo naše uredništvo. 
Naslednji dve nagradi 
brezplačno avtobusno vozov

nico za progo Ljubljana—Beo
grad in nazaj ter 

brezplačno vozovnico za 
expresno avtobusno progo 
Ljubljana—Žagreb in nazaj pa 
bo podelilo podjetje, katerega 
garaže so na sliki.

Žrebanje pravilnih rešitev

bo v našem uredništvu v &T 
trtek 22. oktobra ob 16. u**' 
Na žrebanje vabimo vse n»»e 
reševalce.

Tudi na našo zadnjo slikoV 
no uganko smo dobili — ta^0 
kakor na prejšnje — zelo v^ 
liko pravilnih odgovorov.

Ko smo žrebali rešitve, j? 
žreb izbral tovarišico MA®0 
PUC iz Postojne, Tržaška l2. 
Nagrado 5000 dinarjev bo h®* 
bila po pošti.

Pravilen odgovor na prej’* 
njo slikovno uganko pa je:

Posnetek slikovne ugank® 
je bil napravljen v Ljubija0* 
(na križišču pred staro pošt®* 
Nama in hotelom Slon). Del®1 
ki jih opravljajo delavci o® 
sliki, so posledica moderni®®* 
cije cestnega prometa — tram' 
vaj so zamenjali trolejbusi 
avtobusi, zato je bilo treb® 
odstraniti tračnice.

Beli na potezi doseže odločilno 
materialno prednost 

Beli: Khl, Dc6, Tf4, Tgl, Ld5, 
a2, h3, f2, h2 (9).

Črni: Kg7, Db2, Td8, Te7, Sd2, 
a7, f7, g6,. h7 (9).

Ta pozicija je nastala na tur
nirju kandidatov na Bledu v par
tiji Gligorič — Keres. Do sem 
je naš državni prvak igral od
lično; ko pa bi moral zasluženo 
seči po celi točki, mu je koncen
tracija duha za hip popustila in

že je bila lepa priložnost za vse
lej zapravljena. Kako je bilo tre
ba igrati? Oglejte si natančno 
pozicijo: črne figure delujejo ne- 
harmonično, vtem ko bele ci
ljajo v pravo smer. To je pred
nost, ki se jo da izrabiti, čeprav je 
pot do nje samo ena. Najdite jo!

REŠITEV KRIŽANKE 
IZ PREJŠNJE ŠTEVILKE 
Vodoravno: 1. maraton, 7. abe

ceda, 13. arak, 14. kopno, 16. Utah, 
17. kanon, 19. Sotla, 21, Ata, i, 22. 
eremit, 24. ebonit, m, 27. Drim,

28. krov, v, 29. tetiva, 31. erotik, •Eiaunj as ut nacl
1, 34. iti, 35. izumi, 37. anali, 39. Bd 8pya ■*, Ui +iDa 'S 
sipa, 41. etapa, 43. elan, 44. Ala- WXU P ! +i Q S
bama, 45. Erskine. ‘-1-1JXX 'S ‘iJXi ..........1

-BAaCjEpeu uiauaCjiszt Ofj •txi®lc
z n+9§XiL as tzojg aasj 
oiqop Bunu iujj ut (x s leU! 
af JUOgiiD) iiJXT T :aoiB®8

. --ir'.

— Bodi 
na raketa.

NIKJER VEC VARNO
no bolj dostojen. Vsak trenutek gre mimo kakš-

POVRATEK Z VENERE 
— Atek, to je pa moja nevesta HII Kkkruk.

oko pecite že no 

najosnovnejše izdati 

v gospodinjstvu
"ČZstis"1'

Zfatcrcg.
SAJ POZNATE TISTO:

dinar dinarju pomaga'
■$

To se lahko nanaša tudi na vaše perilo, kajti vse v ^ 
tkanine najbolje očuvate samo, če jih perete v raZ.ej 
pini detergenta »RIO«. Torej manj izdatkov k* V 
veselja.

m

OBIŠČITE
Vi. MEDNARODNI SEJEM 

elektronike, 
TELEKOMUNIKACIJ, 

AVTOMATIZACIJE 
IN NUKLEARNE TEHNIKE

■i!

SODOBNA ELEKTRONIKA 20. in 21. oktobra: strokovna posvetovanja 
o sestavnih delih elektronskih naprav
Od 19. do 22. oktobra: specialni strokovni dnevi • 
strokovne informacije in praktične demonstracije
25 °/o popust na železnici!OD 16. DO 25. OKTOBRA V LJUBLJANI

Najnovejši tehnični dosežki s'področja radia, televizije, telekomunikacij, avtomatizacije in nukleonike iz vseh tehnično razvitejših držav


